
روزنامه

رییس کل دادگستری استان قم تاکید کرد:

برخوردبا اقدامات ناهنجار 
هدفمند درزمینه حجاب

4

رییس کل دادگستری استان قم گفت : وضعیت حجاب در قم 
یک تصمیم و ســلیقه شخصی نیست بلکه دست های پشت 
پــرده ای به دنبال تخریب چهره شــهر مقدس قم و قبح زدایی 

از فرهنگ عفاف و حجاب هســتند و دادگستری قم با افرادی 
که بخواهنــد به صورت هدفمنــد در زمینه حجــاب اقدامات 
ناهنجاری انجام دهند برخورد خواهد کرد. حجت الاسلام علی 

 معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم خبرداد:

بهسازی محور پردیسان به ورجان تا ۴۵روز آینده

وضعیت حجاب در قم یک تصمیم و سلیقه شخصی نیست

1
عضو شورای اسلامی شهر قم :

بخشی از بودجه طرح های عمرانی باید 
صرف زیباسازی پروژه شود

8
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رئیس پلیس راهوراستان قم خبرداد:

تسهیلات ویژه برای ترخیص وسایل نقلیه توقیفی

عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: باید بخشی از هزینه های 
زیباسازی  امور  صرف  شهرداری  مصوب  طرح های  عمرانی 
اجرای  در  نقاشی  و  نورپردازی  مانند  اموری  و  شود  شهری 
اسلامی  شورای  قانونی  مصوبه  به  تبدیل  شهری  پروژه های 

شهر قم شود. ماشاالله سعادتمند در حاشیه بازدید از سازمان 
زیباسازی شهرداری قم اظهار داشت: با وجودی اینکه حدود 
یک دهه از تأسیس سازمان زیباسازی شهرداری قم می گذرد، 
اما اقدامات مطلوب و قابل توجهی توسط این سازمان در سطح 
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تاکید بر اهمیت سلامت دانش آموزان، گفت: در کنار سلامت  با   استاندار قم 
دانش آموزان استان که موضوعی بسیار مهم است، دنبال ارتقاء کیفیت آموزش 
و استمرار آموزش های حضوری نیز هستیم، و در کوتاه مدت به این هدف خواهیم 
رسید. بهرام سرمست روز شنبه در آیین شروع سال تحصیلی ۱۴۰۱ - ۱۴۰۰ 
در هنرستان ماندگار قدس قم با اشاره به اینکه در دوران کرونا از طریق ارائه نرم 
افزارهایی مانند شاد مشکل های آموزشی دانش آموزان تا حدودی جبران شد، 
اظهار داشت: چون آموزش حضوری ضروری است، دنبال شرایطی هستیم که 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: با توجه به قدرت سرایت بسیار بالا ویروس 
دلتا، برای قطع زنجیره آن باید دست کم ۸۰ در صد مردم واکسینه شوند و تمام 
تلاش نظام سلامت استان مصروف واکسیناسیون حداکثری است. محمدرضا 
سرپایی،  بیماران  روند  افزود:  امیرالمومنین)ع(،  بیمارستان  از  بازدید  در  قدیر 
در  بدحال  بیمار  حدود ۱۹۰  هنوز  اما  است،  نزولی  کرونایی  بدحالِ  و  بستری 
مراکز درمانی قم وجود دارند که بیشتر آن ها واکسن تزریق نکرده اند. وی اهمیت 
واکسیناسیون به موقع در جامعه را مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: از مردم قم 

استاندار قم در آیین شروع سال تحصیلی:
آموزش های حضوری در کوتاهترین زمان تحقق می یابد

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم :
برای قطع زنجیره کرونا باید 80درصدمردم واکسینه شوند

84

4 طرح:فاطمه نجاریان

همزمان با هفته دفاع مقدس صورت گرفت ؛

غبارروبی مزارشهدا توسط جمعی
 از کاراته کاهای قم

ایمان / رضا ملکی
همزمان با هفته دفاع مقدس عصروزپنجشنبه اول مهرماه  دریک حرکت زیبا و ارزشی 
جمعی ازسپیدپوشان کاراته استان قم به همراه مدیرکل ورزش و جوانان  باهدف ارج 
نهادن به مقام شامخ شهدا در مراسم غبارروبی مزار شهدا در گلرازشهدای امامزاده علی 

ابن  جعفر)ع( شرکت نمودند.
حضورعزیزان ورزشکار همراه با دیگر اقشار در این مراسم معنوی بیانگر این مدعاست  
که ورزشکاران استان قم همواره درمسیر و منش شهدا حرکت می کنند و همواره یاد و 
خاطره شهدارا گرامی می دارند وآنان شهدارا الگوی برای خود در عرصه ورزش و زندگی 
می دانند. مهدی بیرانوندرییس هیئت کاراته استان قم به همراه جمعی از خانواده کاراته 
با قراردادن حلقه های گل به سرمزارشهدایادو خاطره شهدا را گرامی داشتند و لحظات  
ناب و به یادماندنی را در تاریخ ورزش قم به یادگار گذاشتند. امیدوارم گرامیداشت یاد 
وخاطره شهدا به هفته دفاع مقدس بسنده نشود و همواره ورزشکاران در عرصه ورزش و 
زندگی  تلاش  نمایند پیرو راه ومنش شهدا باشندوشهدارا الگو خود قراردهند چرا این امر 

موجب موفقیت ورزشکاران در عرصه ورزش و اخلاق  خواهد شد.
 

رئیس پلیس راهوراستان قم خبرداد:

تسهیلات ویژه برای ترخیص
 وسایل نقلیه توقیفی 

رئیس پلیس راهوراستان قم از شرایط ویژه برای ترخیص وسایل نقلیه ای که تا آخر 
سال گذشته توقیف شده اند، خبر داد.

سرهنگ غلامرضا صدفی، رئیس پلیس راهور استان قم، از تسهیل شرایط ترخیص 
دارد،  ادامه  مهر  تا ۱۸  که  این طرح  در  و گفت:  داد  توقیف شده خبر  خودرو های 

خودرو های توقیف شده تا تاریخ ۲۹ اسفند ۹۹ با شرایط ویژه ترخیص می شوند.
رئیس پلیس راهور استان با بیان اینکه در طرح قبلی، خلافی این خودرو ها مشمول 
بخشودگی دو برابری می شد، افزود: در طرح جدید شرایط ویژه ای برای تسهیل در 
ترخیص خودرو ها در نظر گرفته شده است. سرهنگ صدفی ادامه داد: حتی افرادی 
که مدارک خود را گم کرده اند در صورت وجود مدارک در سیستم شماره گذاری پلیس 
راهنمایی و رانندگی می توانند برای ترخیص خودروی خود اقدام کنند. وی با اشاره به 
تسهیلات پلیس برای ترخیص خودروهای توقیفی که به صورت وکالتی معامله شده 
است، گفت: مالکان این خودروها در صورت اعتبار وکالت نامه در زمان توقیف خودرو 
و نداشتن شکایت از زمان توقیف؛ حتی در صورت پایان اعتبار وکالت نامه می توانند 

وسیله نقلیه خود را ترخیص کنند.
 

 معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم خبرداد:

بهسازی محور پردیسان به ورجان تا ۴۵روز آینده
معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم گفت: بهسازی 

محور پردیسان به ورجان تا ۴۵روز آینده به پایان می رسد.
اکبر نوروزپور ، با اشاره به بهسازی هفت کیلومتر ابتدایی محور پردیسان به ورجان در 
سال های قبل اظهارداشت: بهسازی ۴.۵کیلومتر باقی مانده این مسیر، از پل راه آهن 
تا میدان ورجان با اعتبار چهار میلیارد تومان در دست اجراست. وی افزود: بر اساس 

برنامه ریزی صورت گرفته بهسازی این محور حداکثر تا ۴۵روز آینده به پایان می رسد.

مذاکرات وین و دولت 
سیزدهم

ایران  :"اگر  است  گفته  آمریکا  خارجه  وزیر  دستیار   -  ۱
قصد احیای برجام را دارد باید فورا به مذاکرات وین بازگردد. 

مذاکرات هسته ای باید مسئله موشک های بالستیک و شبه نظامیان ایران در منطقه را شامل 
شوند."    موضوع مذاکرات وین کاملا مشخص است . موضوع هسته ای تنها موضوع مطرح 
شده در مذاکرات است . طبیعی است در مذاکرات آینده نیز هیچ موضوعی خارج از مورد 
هسته ای قابل طرح و مذاکره نیست . اینکه یک مقام آمریکایی مدعی است ایران باید فورا به 
مذاکرات بازگردد نشان می دهد واشنگتن  ظاهرا فراموش کرده  آن طرفی که یکجانبه برجام 
را ترک کرد، باید چشمان خود را به روی واقعیت بگشاید. دعوت به مذاکره همزمان  با اعمال  

تحریم های جدید علیه ایران حاوی پیام سازنده ای نیست.
۲- دولت جدید ایران دولتی عمل گرا است. برای دولت مردمی بیش از حرف و کلمات، 
میزان عمل دولتمردان آمریکایی به تعهداتشان اهمیت دارد. دوران مذاکره برای مذاکره سپری 
شده است. ایران  به دنبال ترک میز مذاکره نیست ، نمی خواهد مذاکرات با هدف احیای توافق 
هسته ای با قدرت های بزرگ را رها کند و به زودی مذاکرات  وین را از سر می گیرد  اما  مذاکره ای 
را سازنده می داند که دارای نتایج ملموس و عملی باشد و به حقوق و منافع ملت ایران  خدمت 

کند. نتیجه مذاکرات وین باید رفع تحریم های ظالمانه علیه مردم ایران باشد .
۳- دولت بایدن در دوران تبلیغات ریاست جمهوری بر تغییر سیاست های آمریکا در قبال 
جمهوری اسلامی ایران تاکید داشت اما آنچه در عمل نشان داده ، تداوم  سیاست های غلط 
ترامپ ،رئیس جمهور قبلی آمریکا است  و  هیچ اقدام عملی سازنده بغیر از اظهار نظرهای 
متناقض نداشته است . دولتمردان واشنگتن باید به این مهم توجه کنند که  رفتار آمریکا نتیجه 
مذاکرات برجام را مشخص می کند. آمریکا برای بازگشت به تعهداتش ذیل برجام تاکنون هیچ 
اقدام عملی مثبت انجام نداده است. این که کمیته مطالعات جمهوری خواهان به عنوان 
بزرگترین نماینده این حزب در کنگره آمریکا در تلاش است تا با تصویب یک لایحه ضدایرانی 
در برنامه دفاع ملی ۲۰۲۲ مانع رفع هر گونه تحریم علیه ایران شود. نشان می دهد که برخی از 

سیاستمداران در آمریکا هنوز متوجه تغییر ریل سیاست خارجی در ایران  نشده است .
اولویت اصلی دولت جدید پیگیری سیاست خارجی متوازن  با اولویت تقویت مناسبات با 
همسایگان و آسیایی ها است.  دولت مردمی  برای ارتباط با همه کشورهای جهان برنامه دارد 
و تنها رژیم جعلی اسرائیل را به رسمیت نمی شناسد.  روابط خارجی فعال با همه کشورها و 

مبتنی بر احترام و منافع متقابل، از جمله اصول سیاست خارجی دولت جدید است.
۴- رعایت اصل احترام متقابل، تمرکز روی مشترکات و جلوگیری از تاثیرگذاری عوامل برون زا 

بر این روابط شرط استمرار و پایداری روابط دوجانبه ایران با اتحادیه اروپا اعلام شده است
 این موضوع نشان می دهد مناسبات تهران با اروپا نیز در دولت سیزدهم  تعریفی متوازن خواهد 
داشت. در سیاست خارجی دولت جدید رابطه با اروپا  به شمول همه کشورهای قاره سبز دارای 
اولویت بوده و صرفا به تروئیکا محدود نمی شود. رئیس دولت سیزدهم ظهر چهارشنبه، ۱۷ 
شهریور تلفنی به رئیس شورای اروپا از تمایل جمهوری اسلامی برای توسعه روابط با اتحادیه و 
کشورهای اروپایی "در عرصه های مورد علاقه دو طرف" خبر داد و تحقق این امر را  نیازمند اراده 
عملی طرف اروپایی و "وابسته نکردن آن به اراده قدرت های یک جانبه گرا مثل آمریکا" دانست 
. تغییر نگاه به اروپا در دولت سیزدهم فرصت مناسبی برای کشورهای اروپایی برای گسترش 
مناسبات با جمهوری اسلامی در حوزه های مختلف با رعایت احترام متقابل است . وزیر امور 
خارجه  به صورت فردی و دوطرفه با کشورهای  مختلف از جمله مقام های اروپایی گفت وگو کرده 
است . تداوم این مذاکرات  بدون توجه به اراده امریکا نتایجی مفیدی برای طرفین خواهد داشت .

 

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا خبرداد:

اجباری شدن کارت واکسن در کشور
 تا سه هفته آینده 

سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا از الزام ارائه خدمات با کارت واکسن در آینده نزدیک خبر 
داد. علیرضا رئیسی افزود: حدود دو تا سه هفته فرصت داده ایم تا مردم واکسن تزریق کنند و 
بعد از این مهلت همه خدمات در اماکن تجمعی و برای استفاده از بلیط هواپیما، قطار، اتوبوس 
و... بر اساس ارائه کارت واکسن انجام می شود. سخنگوی ستاد ملی مقابله گفت: با افزایش 
تزریق واکسن ها می توانیم بسیاری از مشاغل که تعطیل بودند را بازگشایی کنیم. الان نزدیک 
۲ سال است که رستوران ها، تالارها، باشگاه های ورزشی و... به خاطر کرونا در شهر های قرمز 
تعطیل بودند. اکنون اگر افراد دو دُز واکسن تزریق کنند به شرط رعایت پروتکل ها می توانیم 
این اماکن را هم بازگشایی کنیم. دکتر رئیسی افزود: با توجه به اینکه به تازگی توزیع واکسن 
گسترش یافته است فعلا حدود دو تا سه هفته فرصت داده ایم تا مردم واکسن تزریق کنند و بعد 
از این مهلت همه خدمات در اماکن تجمعی و برای استفاده از بلیط هواپیما، قطار، اتوبوس و... 

بر اساس ارائه کارت واکسن ارائه می شود.
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یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

 تغییر بدنه کارشناسی دستگاه های 
اجرایی آسیب  زاست

سیدمحمود میرلوحی:

 اصلاح طلبان نمی توانند متحد ومنتقد 
دولت رئیسی باشند 

رئیس جمهور در مراسم آغاز سال تحصیلی جدید :

هیچ دانش آموزی نباید بخاطر فقر
 از تحصیل باز بماند 

یک فعال سیاســی اصلاح طلب 
گفــت: تغییــر مدیران در ســطح 
اســتاندار و فرمانــداران اشــکالی 
ندارد، اما تغییر بدنه کارشناســی 
بــه  رســاندن  آســیب  موجــب 
دســتگاه ها خواهد شــد.  محمود 
صادقــی با بیــان این کــه تغییرات 
وسیع مدیریتی سنتی است که در 
ابتدای هر دولتی انجام می شود، 

ســیدمحمود میرلوحــی، چهره 
سیاســی اصلاح طلب بر این باور 
است که اصلاح طلبان نمی توانند 
با دولت آقای رئیسی متحد باشند 
و از آن طرف منتقد هم نمی توانند 
باشند یعنی ما احساس می کنیم 
اینها بسیار نازک نارنجی هستند 
از این رو احتمالا یک حالت صبر و 
انتظار و ارزیابی و نقد پیدا خواهیم 

رئیس جمهور بــا بیان اینکه فقر 
و نداشتن نباید موجب بازماندگی 
از علم و آموزش باشــد گفت: هیچ 
دانش آموزشی نباید به خاطر فقر از 
تحصیل و آموزش باز بماند. آیت الله 
سید ابراهیم رییسی روز شنبه در 
مراسم آغاز سال تحصیلی جدید با 
اشاره به اینکه توسعه کشور در پرتو 
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غلامحسین اسلامی فرد*

اربعین، تجلیگاه اعجاب انگیز اسلام ناب حسینی

فرا رسیدن اربعین ابا عبدالله الحسین )ع( را تسلیت می گوییم.
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نماینده ولی فقیه در استان قم:

پیاده روی اربعین حرکت جریان ساز 
جهانی است 

 نماینده ولی فقیه در استان قم با بیان اینکه زیارت اربعین یک تکلیف، ادای حق 
و پایبندی به میثاقی است که با اهل بیت)ع( بسته ایم، گفت: راهپیمایی اربعین به ما 
یادآوری می کند که اگر ما به وظایف خود یعنی همراهی امام زمان)عج( و امر به معروف 
و نهی از منکر عمل نکنیم نتیجه اش این می شود که امام بر حق ما به شهادت برسد و 

ولی خدا و اهل بیت او به اسارت بروند. 
آیت الله سیدمحمد سعیدی در سخنرانی آدینه ای این هفته قم با اشاره به اینکه 
راهپیمایی اربعین یک حرکت جریان ساز و منحصر به فرد است، افزود: حضور در 
راهپیمایی اربعین یک حرکت عرفانی و سیر و سلوک معنوی و الهی است که همراه 
با ریاضتی که مورد پسند اهل بیت)ع( است انجام می شود و زائر اربعین برای مدتی از 
تعلقات دنیایی فاصله می گیرد و به حرکت کاروان اسرای کربلا می اندیشد و جای پای 

اهل بیت)ع( قدم برمی دارد که این امیر خیلی با ارزش است.
وی گفت: حرکت راهپیمایی اربعین به ما یادآوری می کند که اگر ما به وظیفه خود 
که همراهی امام زمان)عج( و امر به معروف و نهی از منکر است عمل نکنیم نتیجه اش 
این می شود که امام بر حق ما به شهادت برسد و ولی خدا و اهل بیت او به اسارت بروند.

آیت الله سعیدی تصریح کرد: اینکه رزمندگان ما در هشت سال دفاع مقدس جان 
خود را برای دفاع از اسلام و وطن فدا کردند به خاطر عمل به امر الهی و مبارزه با منکر 
بود و این امر به معروف و نهی از منکر باید در تمام مراحل زندگی ما جریان داشته باشد و 

زیارت اربعین هم یکی از جلوه های امر به معروف و نهی از منکر است.
وی با بیان اینکه نوع برخورد مردم عراق با زائران اربعین و پذیرایی زائران در منازل و 
موکب های خود در دنیا بی نظیر است، ادامه داد: در دنیای امروز که انسانیت قربانی 
روابط سرد و منفعت محور است پذیرایی مردم عراق از زائران یک معجزه به شمار می رود 

و الگوی مناسبی برای نشان دادن انسان دوستی در اسلام است.
نماینده ولی فقیه در استان قم با اشاره به اینکه مراسم زیارت اربعین قدمتی به اندازه 
تاریخ کربلا دارد که امروز با خروج عراق از زیر سلطه حزب بعث احیا شده است، گفت: 
درست است که خواستگاه اصلی مراسم اربعین در میان شیعیان است ولی برگزاری 
این مراسم و شرکت در این آیین منحصر به شیعه نیست بلکه شمار زیادی از اهل سنت 

و پیروان سایر ادیان در این آیین مقدس شرکت می کنند.
وی افزود: فرا دینی و فرامذهبی بودن راهپیمایی اربعین به خاطر جهانی بودن 
شخصیت امام حسین)ع( و پیام های جهانی آن حضرت در حادثه کربلا است که 
وجدان های بیدار را در هر زمان و مکانی مجذوب کرده و حزن شهادت ایشان شعله ای 

برافروخته که هرگز خاموش نمی شود.
آیت الله سعیدی با اشاره به محروم شدن زائران ایرانی از حضور در راهپیمایی اربعین، 
گفت: اربعین باید در هر شهر، محله و مسجدی دنبال شود تا همگی به حرکت معنوی 
اربعین بپیوندیم و برای فرج امام زمان)عج( دعا کنیم و به امید خدا با ظهور امام 

زمان)عج( این حرکت در کل جهان دنبال خواهد شد.
 

مهاجرنیا مدرس حوزه و دانشگاه:

نظریه »دولت - ملت اسلامی« منطبق
 با دیدگاه امامین انقلاب است

یک مدرس حوزه و دانشگاه با بیان اینکه نظریه »دولت- ملت اسلامی«منطبق با 
دیدگاه امامین انقلاب است،گفت: طبق این نظریه خداوند حاکم مطلق بوده و به 
انسان ها حق تعیین سرنوشت داده و ملت ایران با سرنگونی رژیم پهلوی ضمن استقرار 

نظام اسلامی، حق دولت اسلامی را به مثابه اقتدار عالیه در کشور پذیرفته است. 
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام والمسلمین محسن مهاجرنیا در هشتمین نشست 
از هفتمین دوره ی سلسله نشست های دوره ای کرسی های آزاداندیشی- با موضوع 
»فرایند تحقق انقلاب اسلامی« در دانشگاه طلوع مهر قم، افزود: اگر تاریخ دولت را در 
فلسفه سیاسی به دو بخش سنتی و مدرن تقسیم کنیم، تمایز گذاری میان این دو دوره، 

در چهار عرصه قابل تبیین است.
وی ادامه داد: ابتدا در عرصه شکل گیری دولت است که مشخص می شود منشا 
پیدایش و علل و عوامل تاثیرگذار در خاستگاه دولت چه چیزهایی است. تاریخ سیاست 
بیانگر آن است که منشا شکل گیری دولت سنتی، در قالب شش نظریه»مشروعیت 
طبیعی ارسطویی«،»نظریه وراثت قدرت«، »نظریه ولایتعهدی«، »نظریه مشروعیت 
الهی قرون وسطایی«، »نظریه زور و کودتا« و »نظریه مشروعیت کاریزماتیک« قابل 
شناسایی است. مهارجرنیا تصریح کرد: در هیچ کدام از نظریه های فوق نقش مردم در 
شکل گیری دولت دیده نمی شود در حالی که در پیدایش و دوام و بقای دولت مدرن 

هیچ راهی جز انتخاب شهروندان وجود ندارد.
مدرس حوزه و دانشگاه افزود: دومین عرصه تمایز دولت سنتی و مدرن در اعمال 
توزیع قدرت است. در دولت ستی ساخت قدرت متمرکز در یک نفر یا یک گروه اشرافی 
بود در حالی که ساخت قدرت در دولت مدرن به صورت نهادی و غیرمتمرکز است. 
مجموعه ای از سازمان ها، نهادها، قوا ، ارکان و ساختارهای تصمیم گیری و اجرایی با 
هم دولت را تشکیل می دهند و همه آنها مستقیم یا غیر مستقیم از طریق مردم انتخاب 
می شوند. مهاجرنیا اظهار داشت: سومین تمایز آن است که اعمال قدرت در دولت 
سنتی به صورت عمودی و یک طرفه و به صورت استبدادی از طرف دولت انجام می 
گرفت. در حالی که در دولت مدرن، قدرت در فرآیند قانونی و به صورت دموکراتیک 
اعمال می شود. وی ادامه داد: چهارمین عرصه تمایز میان دولت سنتی و مدرن آن 
است که در دولت سنتی هیچ راهی برای مهار و تحدید قدرت وجود نداشت. در حالی 
که در دولت مدرن از طریق قانون قدرت مهار شده است و انواع نهادهای نظارتی در 

پایش قدرت نقش آفرینی می کنند.
وی تاکید کرد: ارزیابی تمایزات چهارگانه نشان می دهد که دولت سنتی دارای قدرت 
مطلقه بوده است در حالی که دولت مدرن قدرتش مشروط و مقیّد به قوانین و تحت 

نظارت افکار عمومی قرار دارد. 

وزیر علوم:

 باید از توفیقات نظام علمی کشور 
صیانت کنیم 

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری گفت: وظیفه داریم در دوره جدید و در مدیریت جناب 
آقای رییسی از توفیقات گذشته نظام علمی کشور صیانت کنیم و آن را ارتقا دهیم. 

دکتر محمد علی زلفی گل روز شنبه در مراسم آغاز سال تحصیلی ۱۴۰۰-۱۴۰۱ 
دانشگاه ها و مراکز پژوهشی و فناوری کشور که در دانشگاه صنعتی شریف برگزار 
شد، افزود: با تلاش و برنامه ریزی، درصدد هستیم سیستمی ایجاد کنیم تا تحقیقات 
و ظرفیت های پژوهشی را در راستای تحقیقات کاربردی و نیازهای جامعه با تاسیس 
شرکت های دانشگاهی و دانش بنیان هدایت کنیم. برای این کار باید تلاش کنیم و 
نوع نگاه خودمان را تغییر خواهیم داد. وزیر علوم افزود: در دوره جدید، به راهبردهای 
جدید نیاز داریم. البته از پشتوانه های بسیار خوبی در دانشگاه ها  برخوردار هستیم 
به عبارتی استادان و دانشجویان بهترین پشتوانه های مدیریت یک جامعه هستند. 
در واقع در جامعه دانشگاهیان، پشتوانه عظیم داریم که قدر این عزیزان را می دانیم. 
زلفی گل گفت: تمام توفیقاتی که امروز به آنها می بالیم در عرصه نانو، بایو، سلول های 
بنیادی، صنایع نظامی و تسلیحاتی، دستاورد دانشگاه های ما است. وی توضیح داد: 
بارها مشاهده می کنیم که در مجامع مختلف صحبت می شود که نقش دانشگاه های 
ما در مدیریت جامعه کم رنگ است یا می شنویم که وزارتخانه های متولی علم، آموزش 
و پژوهش وزارتخانه های مصرفی هستند یا اینکه تاثیر دانشگاهیان در جامعه کم رنگ 
است، من همه این موارد را بی انصافی و ظلم در حق دانشگاه ها و جامعه دانشگاهی 

خودمان می دانم.

در تماسی از دفتر رهبر انقلاب اعلام شد؛

تسلیت رهبر انقلاب به خانواده علی لندی 
قهرمان نوجوان ایذه ای

دفتر رهبر معظم انقلاب اسلامی در تماس با خانواده »علی لندی« نوجوان غیور 
ایذه ای، مراتب تسلیت حضرت آیت الله خامنه ای را ابلاغ و با این خانواده داغدیده ابراز 

همدردی کردند. 
علی لندی نوجوان فداکار ایذه ای ۲ هفته پیش برای نجات جان ۲ نفر از همسایگان 
خود که گرفتار آتش سوزی شدیدی شده بودند، وارد عمل شد و جان هر دو زن را نجات 
داد اما خود دچار سوختگی شدید شد و در نهایت روز جمعه  پس از چند روز مداوا در 

اهواز و اصفهان، جان به جان آفرین تسلیم کرد.

ضرورت راه اندازی سامانه 
بررسی وعده های دولت

برنامه های محقق  و  پشتوانه  بدون  آسیب وعده های 
نشده به قدری طی چند وقت اخیر در فضای اجتماعی، 

سیاسی و اقتصادی کشور مشهود و پرهزینه بود که با آغاز به کار دولت سیزدهم، مورد 
تذکر رهبری نیز  قرار گرفت و از سوی ایشان خطاب به دولت تاکید شد، برای وعده ها 
روزشمار تعیین شود و اگر مسئولان برنامه ای ارائه می دهند، تخمین زده شود چه مدت 
طول خواهد کشید و مورد به مورد اجرا شود. ایشان همچنین از دولت خواست در 
صورت عدم اجرای وعده ها و برنامه ها به مردم توضیح داده شود تا موجب سلب اعتماد 

نشود.
احیای سرمایه اجتماعی با ایجاد شفافیت

از همین رو و در راستای برنامه  محور شدن دولت ها، نیاز به طراحی و اجرای سامانه ای 
دقیق به منظور تجمیع و پایش برنامه ها و وعده ها و ارزیابی صحیح از میزان و نحوه 
پیشرفت آنها ضروری به نظر می رسد؛ سامانه ای که امکان ارزیابی عملکرد دستگاه ها، 
براساس معیارها و شاخص های مشخص و مدون برای کلیه ذی نفعان در آن فراهم 

باشد.
و  برنامه ها  پروژه ها،  این سامانه لازم است طوری طراحی شود که شامل تمامی 
وعده های مسئولان، دستگاه های دخیل دست اندرکار در اجرا، تخمین زمان تحقق 
برنامه، بودجه مورد نیاز، بررسی روند پیشرفت کار و ارزیابی نتایج و ارائه بازخورد برای 

اصلاحات مورد نیاز باشد.
مطمئنا وجود چنین سامانه ای علاوه بر افزایش مشارکت مردم و بخش خصوصی، 
منجر به احیای اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی ای خواهد شد که به ویژه طی 
دوره های اخیر با بدقولی مسئولان در عمل به وعده ها با کاهش چشم گیری رو به رو 

شده است.
وجود چنین سامانه ای همچنین به رفع یکی از دغدغه های اصلی بخش خصوصی 
مداوم  تغییر  خصوصی  بخش  همیشگی  چالش های  از  یکی  کرد.  خواهد  کمک 
مقررات و صدور بخشنامه های جدید بدون مشورت با فعالان اقتصادی و موازی کاری 
دستگاه های دولتی در این زمینه است که به ویژه طی یک سال  اخیر، هزینه فعالیت 
اقتصادی برای بخش خصوصی و  فعالان اقتصادی را افزایش داده و به بی ثبات تر شدن 

فضای کسب و کار دامن زده است.
به نظر می رسد چنین سامانه ای با ساختار گزارش دهی اقدامات دستگاه های دولتی 
و امکان رصد برای بخش خصوصی، علاوه بر اینکه این دغدغه را تا حدود زیادی رفع 
می کند، هزینه فعالیت اقتصادی و میزان هدررفت بودجه و منابع را با امکان گرفتن 
بازخورد فعالان اقتصادی و فراهم کردن فرصت بازبینی و اصلاح به موقع اقدامات 

کاهش می دهد.
علاوه بر اینکه این اقدام در راستای قانون بهبود مستمر محیط کسب و کاراست که 
نهایتا به افزایش مشارکت اقتصادی و سرمایه گذاری کمک خواهد کرد.  براساس ماده ۲ 
این قانون، دولت مکلف است در مراحل بررسی موضوعات مربوط به محیط کسب و کار 
برای اصلاح و تدوین مقررات و آیین نامه ها، نظر کتبی اتاق ها و آن دسته از تشکل های 
ذی ربطی که عضو اتاق ها نیستند، اعم از کارفرمایی و کارگری را درخواست و بررسی 
کند و هرگاه لازم دید آنان را به جلسات تصمیم  گیری دعوت کند. همچنین ماده۳ این 
قانون صراحتا تاکید دارد، دستگاه های اجرائی مکلفند هنگام تدوین یا اصلاح مقررات، 
بخشنامه ها و رویه های اجرائی، نظر تشکل های اقتصادی ذی ربط را استعلام کنند و 

مورد توجه قرار دهند.
کاهش موازی کاری و هزینه ها با برنامه محوری

دیوان محاسبات کشور پیش بینی کرده با فرض استمرار روند چهار ماهه اول سال 
١۴٠٠ در تحقق منابع و مصارف عمومی دولت، میزان کسری منابع عمومی دولت 
برای تأمین مصارف عمومی در شش ماهه اول سال جاری بالغ بر ۱۴۶۷ هزار میلیارد 
ریال باشد. در این شرایط، هرگونه موازی کاری دستگاه ها منجر به افزایش هزینه و 
اتلاف منابع خواهد شد. از طرفی در هر دوره ای بخشی از مشکلات مربوط به کسری 
بودجه به دلیل عمل نکردن دستگاه ها به برنامه ها و اهداف در نظر گرفته شده است؛ 
به عنوان نمونه عدم تحقق اهداف و ایجاد منابع جدید مالیاتی، تشدید کسری بودجه 
را به دنبال خواهد داشت. نمونه این مثال ها و برنامه های محقق نشده که منجر به 
افزایش هزینه های دولت و تشدید کسری بودجه شده است، در بخش های دیگر و سایر 

دستگاه های دولتی کم نیست.
از همین رو به نظر می رسد اولین نفع وجود چنین سامانه ای برای دستگاه های دولتی 
باشد، چرا که فراهم بودن ساز و کاری برای رصد عملکرد دستگاه ها در پیگیری اهداف 

علاوه بر کاهش موازی کاری، منجر به کاهش هزینه های دولت خواهد شد.
بررسی و تحلیل شفاف عملکرد دستگاه ها، همچنین حاوی اطلاعات و داده های 
ارزشمندی خواهد بود که امکان برنامه ریزی، تدوین راهکار و آینده نگری بیشتر را برای 
دستگاه ها فراهم خواهد کرد. علاوه بر این، ارائه بازخورد از سوی ذی  نفعان در مسیر 
اجرای پروژه ها و عمل به وعده ها، منجر به اصلاح فرایند و صرفه جویی در زمان و بودجه 

خواهد شد.
مزیت و دستاوردهای چنین سامانه ای همچنین شامل پایش برنامه ها توسط مردم، 
بخش خصوصی، دستگاه ها و ذی نفعان، زمان بندی مناسب اجرای برنامه ها، ارائه 
پیشنهادات و اصلاح روند، کاهش موازی کاری دستگاه ها، چرخش اطلاعات، ایجاد 
انگیزه برای نهادها و سازمان های دولتی در پیشبرد برنامه ها، شفافیت، ایجاد اعتماد 
برای بخش خصوصی، بازگشت اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی دولت، کاهش 
هزینه  ها، صرفه جویی در بودجه، افزایش بهره وری و امکان برنامه ریزی و آینده نگری 

است.
در صورت اجرایی شدن چنین مکانیسمی، عوامل بی ثبات کننده فعالیت های 
اقتصادی کم رنگ می شود، هزینه  مبادله و فعالیت اقتصادی در بخش های مختلف 
اقتصاد کاهش می یابد و با ایجاد شفافیت، انگیزه بخش خصوصی برای مشارکت 
اقتصادی و سرمایه گذاری در پروژه ها بیشتر می شود و به همان نسبت هزینه های دولت 
کاهش می یابد. بنابراین پیاده کردن چنین سیستمی بازی دو سربرد خواهد بود که 
منافع آن بعد از مدتی هم برای دولت و هم مردم و بخش خصوصی مشهود خواهد بود.

الگوگیری از بخش خصوصی
مشابه سامانه ای که برای ارزیابی عملکرد دولت در عمل به وعده ها و برنامه ها توصیف 
شد، در حال حاضر از سوی پارلمان بخش خصوصی و در اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی ایران تحت عنوان » سامانه جامع الکترونیکی رصد« در حال برنامه ریزی و 

انجام است که می تواند مورد الگوگیری دستگاه های دولتی قرار گیرد.
از جمله مزایای چنین سامانه ای برای بخش خصوصی، ثبت کلیه فعالیت ها به 
صورت یکپارچه، مدون و سیستماتیک و رصد گردش کار آنها، کاهش موازی کاری و 
دوباره کاری، افزایش بهره وری، فراهم شدن امکان تحلیل میزان پیشرفت و اصلاح روند 
پروژه ها، استانداردسازی در اجرای فعالیت ها و رسیدن به بهترین شیوه انجام اقدامات 
است که مطمئنا کاهش هزینه و صرفه جویی در وقت و هزینه و افزایش بازدهی را به 

دنبال خواهد داشت.
در بخش دولتی نیز طراحی و پیشبرد چنین پروژه  و سامانه ای مشابه آنچه بخش 
خصوصی در حال اجرای آن است، علاوه بر نتایج مرور شده، باعث می شود تمامی 
پیش بینی  امکان  آینده نگری  با  و  باشد  برخوردار  شفافیت  از  برنامه ها  و  اقدامات 
چالش های پیش روی اقتصاد و اتخاذ اقدامات پیشگیرانه فراهم شود. همچنین در 
اجرای تمامی برنامه ها از نقطه نظر ذی نفعان و خرد جمعی استفاده خواهد شد و امکان 

اشتباهات به طرز چشم گیری کاهش خواهد یافت.
گزارش دهی مکتوب و آماری به مردم

در پایان باید گفت عمل به وعده  ها و پاسخگویی به مردم، در راستای دموکراسی از 
الزامات دولت ها برای پیشبرد اهداف است. گزارش دادن و تشریح کردن، از جمله 
جنبه های مهم پاسخگویی است که در کشورهای دیگر نیز در دستور کار مسئولان قرار 

دارد.
پاسخگویی بیانگر تعهد یک فرد یا دستگاه نسبت به انجام وظایف و مسئولیت هایی 
است که برعهده دارد و یا وعده داده است. پاسخگویی شفافیت ایجاد می کند و اعتماد 
به وجود می آورد. دولت وظیفه دارد با ارائه اطلاعات، مردم و ذی نفعان را از اقداماتی 
که انجام می دهد، آگاه کند و اطلاعات را به گونه ای در اختیار شهروندان قرار دهد که 

شفافیت ایجاد کند.
در این راستا، برنامه محور بودن دولت و رسیدن به نتیجه مطلوب و مورد انتظار تنها 
با ارائه گزارش های شفاهی در گفت و گوهای رسانه ای و نشست های خبری محقق 
نخواهد شد و اجرایی شدن آن نیازمند مکانیزم مشخص و اصولی برای پیشبرد اصولی 

و قدم به قدم برنامه ها و گزارش دهی دقیق است.
در صورت وجود چنین مکانیسمی، گفت و گوهای زنده و رسانه ای رئیس جمهوری 
و دیگر مسئولان دولتی به جای کلی گویی و صحبت های تکراری می تواند به فرصتی 
برای گزارش دهی دقیق و آماری و بررسی میزان پیشرفت برنامه ها و عمل به وعده ها 
براساس خروجی های قابل ارزیابی تبدیل شود و با احیای اعتماد عمومی، سرمایه 

اجتماعی دولت را نزد مردم و بخش خصوصی به طرز چشم گیری افزایش دهد.
 مدیر طرح و برنامه اتاق بازرگانی ایران

اخبار

علی چاغروند*

 
رئیس جمهور با بیان اینکه فقر و نداشتن نباید موجب بازماندگی از علم و آموزش 

باشد گفت: هیچ دانش آموزشی نباید به خاطر فقر از تحصیل و آموزش باز بماند.
آیت الله سید ابراهیم رییسی روز شنبه در مراسم آغاز سال تحصیلی جدید با اشاره 
به اینکه توسعه کشور در پرتو مهارت در کشور است و تربیت انسان های با مهارت در 
کشور و ایفای نقش آنهاست گفت: در این زمینه عدالت آموزشی نقش مهمی دارد و 

هیچ کس نباید به خاطر فقر از تحصیل و آموزش باز بماند.
رئیس جمهور گفت: دولت باید امکانات در اختیار بگذارد به نحوی که تمام افراد در 

جامعه بتوانند از آموزش، علم افزایی و معرفت افزایی بهره مند شوند.
رئیسی افزود: فقر و نداشتن نباید موجب بازماندگی از علم و آموزش باشد و لذا 

عدالت آموزشی امر بسیار مهمی است که باید مورد تاکید و توجه قرار گیرد.
رئیس جمهور در ادامه با اشاره به اینکه مسئله آموزش و پرورش و شرایط و وضعیتی 
کنونی باید دقیق مورد توجه قرار گیرد گفت: گزارش شناخت باید داده شود که 
اکنون چه وضعی داریم و بعد گام هایی اساسی با اجرای سند تحول در آموزش و 
پرورش و مدرسه برداشته شود.  رئیسی افزود: سند بالادستی پیش روی همه است و 

باید این سند در بخش های مختلف اجرایی قرار گیرد و تحول در مدرسه ایجاد کند.
رئیس جمهور تاکید کرد: اگر سند تحول آموزش و پرورش به سند در تحول در 
مدرسه تبدیل نشود، این سند اجرایی نخواهد شد. آقای رئیسی گفت: با بخش 
ستادی و یک اداره کل، یک معاونت و یک سازمان تحول اتفاق نمی افتد ضمن اینکه 

ستاد باید سند تحول را پیگیری کند، اما اصل تحول باید در مدرسه اتفاق بیفتد.
رئیس جمهور افزود: مدرسه ما باید تحول محور باشد و چهره های تحول گرا 
می توانند تحول ایجاد کنند، مگر می شود کسی که خود تحول را یا قبول ندارد و یا 
انگیزه ندارد و یا اندیشه تحولی ندارد از او خواست تحول ایجاد کند. رئیسی اولین 
شرط برای ایجاد تحول را چهره های تحول گرا دانست و گفت: باید در بخش های 
مختلف چهره های تحول گرا را به کار گرفت، معلم تحول گرا می تواند تحول ایجاد 
کند. رئیس جمهور گفت: همه باید به سند مصوب تحول آموزش و پرورش پایبند 
باشند و این سند ارزشمند اجرایی شود و هر سال تحصیلی که می گذرد که گزارش 
عملکرد داده شود که چند درصد از این سند اجرا شده و چند درصد باقی مانده 
و علت اینکه اجرایی نشده است، چیست و گزارش کاملی هم به معلمان و هم به 
ستاد های آموزش و پرورش در این زمینه داده شود. آقای رئیسی افزود: باید همه 

بدانند سند تحول امروز، مستند همه اقدامات تحولی در آموزش و پرورش است .
در واکسیناسیون کرونا به مرز ۵۰ میلیون رسیده ایم 

رییسی همچنین روز شنبه در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا با اشاره به هفته 
دفاع مقدس و همچنین تسلیت اربعین حسینی، گفت: رمز عبور از مشکلات کشور 
برخورداری از روحیه بسیجی و جهادی و همان روحیه ای است که دفاع مقدس را 

اداره و آن روزهای سخت را به روزهای روشن پیروزی تبدیل کرد.
رییس جمهوری با بیان اینکه اگر روحیه جهادی به میدان بیاید نه تنها کرونا که 
با تلاش های  و مشکلات پشت سرگذاشته خواهد شد، گفت:  همه سختی ها 
ارزشمند انجام شده برای واکسینه کردن سراسری به ۵۰ میلیون رسیده ایم و لازم 
است برای کسب و کارها مطابق شرایط جدید برنامه ریزی شود. آیت الله رییسی 
همچنین با قدردانی از دست اندرکاران طرح شهید سلیمانی اظهار کرد: این طرح 

باید با سرعت ادامه یابد چرا که نظام بهداشتی کشور را از جایگاه واکنشی و انفعالی 
به موضع فعال در مقابل گسترش بیماری ارتقا داده است. وی تصریح کرد: نکته 
مهم در کنار گسترش واکسیناسیون این است که رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
کاهش پیدا نکند. اعمال قانون و نظارت بر اجرای شیوه نامه ها همزمان با گسترش 
واکسیناسیون باید تشدید شود تا واکسیناسیون سراسری به نحو احسن اثربخش 
باشد. رییس جمهوری با تاکید بر ضرورت کنترل دقیق ورود و خروج افراد از کشور، 

گفت: افرادی که در این کنترل ها مشکوک به ابتلا باشند حتما باید قرنطینه شوند.
برای رفع محدودیت ها کرونایی باید برنامه  ریزی و تصمیم گیری کنیم

آیت الله رییسی با بیان اینکه محدودیت های هوشمند باید جای محدودیت ها و 
تعطیلی کسب و کارها را بگیرد و این موضوع نیازمند برنامه ریزی دقیق است، گفت: 
سامانه هوشمند طراحی شده برای کنترل کرونا باید به شکل آزمایشی اجرا شود 
و همه دستگاه ها با هماهنگی کامل اطلاعات لازم برای تکمیل این سامانه  را در 
اختیار وزارت بهداشت قرار دهند. رییس جمهوری با استقبال از پیشنهاد استفاده 
از کارشناسان هوش مصنوعی در تکمیل این سامانه اظهار داشت: نکته مهم دیگر، 
تهیه پیوست اطلاع رسانی درباره کارآمدی این سامانه است تا همزمان با اجرای 
آزمایشی سامانه از عملکرد آن اطمینان حاصل شود و به نگرانی ها درباره عملکرد 
آن نیز پاسخ داده شود. وی گفت: مسئولان کمیته اطلاع رسانی ستاد ملی مقابله با 
کرونا و همه کسانی که تریبون در اختیار دارند باید با اطلاع رسانی دقیق جامعه را از 
شرایط جدید و اقتضائات آن و لزوم رعایت شیوه نامه های بهداشتی با وجود بهبود 
وضعیت و کاهش محدودیت ها اقناع کنند. آیت الله رییسی افزود: برای موفقیت این 
کار باید از رویکرد دستوری پرهیز شود و تبیین و اقناع سازی برای جلب همکاری 
بیش از پیش مردم در دستور کار قرار گیرد. وی با بیان اینکه باید خداوند را به خاطر 
کاهش آمار ابتلا و فوتی های کرونا شکر کنیم، گفت: لازمه شکرگزاری به درگاه 
خداوند تلاش مضاعف برای کاهش آمار ابتلا و جان باختگان و تسکین آلام مردم 

ناشی از این بیماری است.

رئیس جمهور در مراسم آغاز سال تحصیلی جدید :

هیچ دانش آموزی نباید بخاطر فقر از تحصیل باز بماند 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: تغییر مدیران در سطح استاندار و فرمانداران 
اشکالی ندارد، اما تغییر بدنه کارشناسی موجب آسیب رساندن به دستگاه ها خواهد 

شد. 
محمود صادقی با بیان این که تغییرات وسیع مدیریتی سنتی است که در ابتدای 
هر دولتی انجام می شود، اظهار کرد: این تغییرات به بدنه کارشناسی دستگاه های 
اجرایی کشور آسیب می زند. البته قبلا در مورد این مسئله هشدار داده شده بود و 
اقداماتی هم صورت گرفت که برخی پست های تخصصی و کارشناسی تغییر نکند، 

اما در عمل به صورت مناسبی اجرا نشد.
وی ادامه داد: تغییر پست های سیاسی مثل استانداری و فرمانداری در هر دولتی 
اشکالی ندارد اما تغییر در بدنه کارشناسی موجب می شود انتقال تجارب انجام نشده 
و مدیران جدید از صفر شروع کنند و به اصطلاح بخواهند چرخ را از نو اختراع کنند 
که این مسئله زیان بار است. اشکالی ندارد استانداران یا فرمانداران از افرادی انتخاب 
شوند که با دولت همراهی دارند اما نباید تغییر در بدنه کارشناسی دستگاه ها رخ دهد.
این نماینده پیشین مجلس در گفت وگو با ایسنا،  در ادامه با اشاره به اینکه استانداران 
باید از بین افرادی انتخاب شوند که توان مدیریتی در سطح مسئولیت خود داشته 
باشند، تصریح کرد: استاندار بالاترین مقام اجرایی استان است و باید بتواند دستگاه 

های مختلف استان را هماهنگ کند. او همچنین باید به شرایط سیاسی استان 
اشراف داشته باشد و در زمینه اقتصادی و توسعه استان برنامه داشته باشد. دولت 
هم اعلام کرده که تفویض اختیارات افزایش می یابد، بنابراین استانداران باید تجارب 
علمی و اجرایی کافی برای مدیریت استان را داشته باشند. از سویی اگر استانداران 
و فرمانداران افراد تندرویی باشند، در استان مشکل درست می شود. اشکالی ندارد 
استاندار و فرماندار رویکرد سیاسی دولت را داشته باشند اما باید با جریان های سیاسی 
هم رویکرد تعاملی داشته باشند. آن ها نقش اساسی در برگزاری انتخابات سالم دارند 
زیرا مسئولیت هیئت های اجرایی با این مقامات است و انتخاب افراد سالم، عادل و 

بی طرف در هیئت های اجرایی به رویکرد استاندار و فرمانداران ارتباط زیادی دارد.
صادقی درباره تعامل دولت و مجلس برای انتخاب استانداران خاطر نشان کرد: 
هماهنگی میان قوا خوب است به شرطی که به سمت دادوستد نرود. وظیفه دولت 
کار اجرایی است و وظیفه مجلس تقننی است. اما وقتی روابط قوا به سمت مداخله 
کشیده شود کارکرد اصلی آن ها تحت شعاع قرار می گیرد. وقتی استاندار با نظر 
نماینده منصوب شود آن ها به هم دین پیدا می کنند و نه استاندار می تواند استقلال 
خود را حفظ کند و نه نماینده می تواند نقش نظارتی خود را اعمال کند و در واقع هر دو 

دستگاه دچار کژ کارکردی می شوند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب:

 تغییر بدنه کارشناسی دستگاه های اجرایی آسیب  زاست

ایران  اسلامی  امور خارجه، گفت: جمهوری  وزیر   
به رغم بدعهدی های آمریکا و همچنین بی عملی اروپا، 
بر اساس اصول خود به دیپلماسی پایبند بوده و آماده 
گفت وگوهایی نتیجه محور است که منافع و حقوق مردم 

ایران را تامین کند. 
حسین امیرعبداللهیان در ادامه دیدارها و جلسات 
خود در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل متحد، 
شب گذشته در جمع گروهی از محققان، دانشگاهیان 
و نمایندگان ارشد اندیشکده های آمریکا حاضر شد و 
ضمن تشریح سیاست خارجی دولت جدید جمهوری 
اسلامی ایران، به پرسش های آنان درباره موضوعات 

مختلف از جمله سیاست خارجی و منطقه ای جمهوری 
اسلامی و آینده توافق هسته ای پاسخ گفت.

وزیر امور خارجه در این نشست بر عزم دولت جدید 
جمهوری اسلامی برای اتخاذ یک سیاست خارجی 
کشورهای  و  همسایگان  به  اولویت بخشی  بر  مبتنی 
آسیایی تأکید کرد و دیدگاه های ایران درباره موضوعات 
منطقه ای از جمله وضعیت افغانستان، سوریه، یمن، 

بحرین و دیگر مناطق را شرح داد.
امیرعبداللهیان همچنین تصریح کرد: هرچند دولت 
جدید به توسعه روابط با همسایگان و کشورهای آسیایی 
اولویت داده است، اما در عین حال توازن را در سیاست 

خارجی خود حفظ خواهد کرد.
جمهوری  شد:  یادآور  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 
اسلامی ایران به رغم بدعهدی های آمریکا در موضوع 
داشته  ادامه  تاکنون  اوباما  دولت  زمان  از  که  برجام 
به  اصول خود  اساس  بر  اروپا،  بی عملی  و همچنین 
دیپلماسی پایبند بوده و آماده گفت وگوهایی نتیجه محور 

است که منافع و حقوق مردم ایران را تامین کند.
وی درباره موضوع افغانستان نیز بار دیگر بر سیاست 
اصولی جمهوری اسلامی مبنی بر لزوم تشکیل یک 
گسترش  از  ممانعت  و  افغانستان  در  فراگیر  دولت 

فعالیت های تروریستی در منطقه، تأکید کرد.

در نشست با محققان ارشد اندیشکده های آمریکایی

امیرعبداللهیان: ایران آماده گفت وگوهایی نتیجه محور است

دبیر اجرایی ستاد مرکزی اربعین حسینی ، با اشاره 
به برخی از اخبار منتشر شده در طی ساعات اخیر 
برای  مرز مهران  اینکه  بر  در فضای مجازی مبنی 
سفر زائران اربعین حسینی به عراق باز شده است، 
گفت: این شایعات صحت ندارد، مرز مهران و دیگر 
مرزها کماکان بسته است و هیچگونه تصمیم گیری 

جدیدی برای بازگشایی مرزها انجام نشده است. 
امید کوثری فر ، در مصاحبه با رادیو »اربعین« با 
مرکزی  و سومین جلسه ستاد  اینکه هشتاد  بیان 
اربعین با محوریت موضوع ایجاد  تسهیلات برای 
بازگشت زائران اربعین حسینی و مسائل مربوط به 

آن، امروز  برگزار خواهد شد، اظهار کرد: طی ساعات 
که  منتشر شده  در فضای مجازی   اخباری  اخیر 
مرز مهران برای سفر زائران اربعین حسینی به عراق 
باز  شده است در صورتی که باید گفت همه مرز ها 
از جمله مرز مهران کماکان بسته است و  هیچگونه 
تصمیم گیری جدیدی برای بازگشایی مرزها  برای 
جهت سفر زائران اربعین حسینی به عراق صورت 

نگرفته است.
 این مقام مسئول در ستاد مرکزی اربعین حسینی، 
با بیان اینکه تلاش ما این بود که این زمینه فراهم 
شود که  تعداد زیادی از مشتاقان راهپیمایی اربعین 

در این راهپیمایی حضور پیدا کنند ولی بنا به تصمیم 
دولت عراق و شرایطی که در این کشور حاکم بود 
،تصمیم گرفته شد ۶۰ هزار نفر از زائران ایرانی در 
کنند،  پیدا  راهپیمایی حضور  این  در  سال جاری 
گفت: صدور ویزا برای این ۶۰ هزار نفر انجام شده 
است . وی  همچنین با اشاره به برخی مشکلات 
ایجاد شده برای سفر زائرین اربعین حسینی به عراق 
در فرودگاه اهواز به خاطر تراکم جمعیت اظهار کرد: 
در همین چارچوب تصمیم گرفته شد که سه شرکت 
زائرین  انتقال  موضوع  فرودگاه  این  در  هواپیمایی 

اربعین حسینی را بر عهده بگیرند.  

دبیر اجرایی ستاد مرکزی اربعین:

مردم به شایعات توجه نکنند ، مرز مهران بسته است 

وزیر اطلاعات در پیامی اعلام کرد: مرحوم علی لندی نشان داد که روحیه ایثار و 
فداکاری در ایران اسلامی همواره تداوم دارد. 

اطلاعات، حجت الاسلام سیداسماعیل  وزارت  اطلاع رسانی  پایگاه  به گزارش 
خطیب وزیر اطلاعات در پیامی درگذشت ایثارگرانه »علی لندی« را تسلیت گفت.

در متن پیام حجت الاسلام خطیب آمده است: درگذشت ایثارگرانه آقای علی 
لندی و عروج دلاورانه این نوجوان قهرمان را به مردم شریف خوزستان و شهرستان 
ایذه، به ویژه والدین محترم و خانواده داغدار و گرانقدرش تسلیت عرض کرده، از 
درگاه خداوند متعال برای روح آن مرحوم، هم نشینی با شهدای نوجوان فهمیده و 
محمدی  و شهدای کربلا و برای بازماندگان، صبر و سلامتی مسئلت می نمایم.  وی 

همچنین در این پیام تأکید کرده است: مرحوم علی لندی نشان داد که روحیه ایثار 
و فداکاری در ایران اسلامی همواره تداوم دارد. این قهرمان در جامعه ای که ایثارگری 
الگوی آن است؛ پرورش یافته و جانفشانی او نشان داد که هنوز نوجوانان این مرز و 
بوم با تأسی از شهدای دوران دفاع مقدس و ایثارگران عزیز، حاضرند جان خویش را 
در طبق اخلاص قرار دهند و ایثارگری و فداکاری همیشه زنده است.  به گزارش مهر، 
علی لندی نوجوان فداکار ایذه ای ۲ هفته پیش برای نجات جان ۲ تن از همسایگان 
که گرفتار آتش سوزی شدیدی شده بودند، وارد عمل شد و جان هر دو را نجات داد، 
اما خودش دچار سوختگی شدیدی شده بود که در نهایت، روز جمعه، دوم مهپس از 

گذراندن دوره مداوا، در شهرهای اهواز و اصفهان، دار فانی را وداع گفت.

پیام تسلیت وزیر اطلاعات برای درگذشت »علی لندی«؛

مرحوم »علی لندی« نشان داد که روحیه ایثار و فداکاری تداوم دارد
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 کراتینین خون و آنچه باید در مورد آن بدانیم عضو شبکه راهبردی تحقیقات بیماری های ویروسی:

پس از تزریق واکسن
کرونا را ساده نگیریم

عضو شبکه راهبردی تحقیقات بیماری های ویروسی کشور گفت: برخی از 
افراد بلافاصله پس از تزریق واکسن، تصور می کنند که در مقابل بیماری کرونا 
ایمن شده اند و خواسته یا ناخواسته مراقبت های خود را کاهش می دهند، در 

حالی که نباید دچار ساده انگاری شد و این ویروس هزارچهره را دستکم گرفت.
دکتر محمد کاظم شاه کرمی افزود: این افراد ممکن است خواسته یا ناخواسته 
رعایت پروتکل های بهداشتی را کاهش دهند که این موضوع می تواند آنها و 

اطرافیان شان را در معرض خطر ابتلا به این بیماری قرار دهد.
متخصص ویروس شناسی پزشکی ادامه داد: هرچند تزریق واکسن می تواند 
تا حد بسیار زیادی از مرگ و میر و ابتلا به نوع شدید بیماری بکاهد، اما در شرایط 
فعلی که ویروس در جامعه به شدت در حال چرخش است؛ هرگونه ساده انگاری 
و سهل انگاری خطر ابتلا و شیوع بیشتر ویروس در جامعه را افزایش می دهد. 
باید در نظر داشت فردی که واکسن زده اگر پروتکل های بهداشتی را رعایت 
نکند ممکن است به نوع بدون علامت بیماری مبتلا شود و بدون اینکه بخواهد، 

ویروس را منتشر و سلامت اطرافیان را به خطر اندازد.
عضو هیات علمی موسسه رازی در پاسخ به این سوال که آیا با وجود تزریق 
واکسن هم باید به شدت مراقب بود، گفت: مردم پس از تزریق واکسن همچنان 

باید مراقب باشند و توصیه های بهداشتی را رعایت کنند.
وی تاکید کرد: افراد واکسن زده هم باید تمام توصیه های بهداشتی اعم از 
استفاده از ماسک، شرکت نکردن در تجمعات و مهمانی های خانوادگی، رعایت 
فاصله ۲ متر و شستن مرتب دست ها با صابون را حداقل تا زمانی که درصد بالایی 
از جامعه واکسن زده باشند، رعایت کنند و به صرف تزریق واکسن پروتکل های 

بهداشتی را رها نکنند.
بسیاری از مطالب فضای مجازی پایه علمی ندارد

عضو شبکه راهبردی تحقیقات بیماری های ویروسی کشور ادامه داد: بسیاری 
از مطالب منتشر شده در فضای مجازی پایه و اساس علمی ندارد و مردم فقط به 

توصیه های متخصصان آگاه توجه کنند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا با تزریق دز اول واکسن کرونا سیستم ایمنی به 
شدت تضعیف می شود، گفت: این مطلب که در فضای مجازی منتشر شده، 

صحیح نیست و پایه علمی ندارد.
شاه کرمی ادامه داد: واکسن کرونا هم مانند بقیه واکسن ها عمل می کند و 

با فعال کردن سیستم ایمنی، بدن را برای مقابله با بیماری کرونا آماده می کند.
وی با تاکید بر اینکه سیستم ایمنی با تزریق واکسن تضعیف نمی شود، گفت: 
مردم از این بابت نگرانی نداشته باشند و در صورتی که هیچ یک از علایم بیماری 
کرونا را ندارند یا حداقل ۶ هفته از رفع شدن تمام علائم بیماری آنها گذشته 

است، واکسن تزریق کنند.

وزوز گوش یا تینیتوس علامتی است که در برگیرنده ی هرگونه دریافتی از 
صدا می  شود در حالی که هیچ علت واقعی بیرونی برای آن وجود ندارد.

احتمالا شما قبلا هم به طور تصادفی وزوزهای کوتاه مدتی را تجربه کرده اید، 
مثلا صدای زنگ در گوش بعد از کنسرت یا یک نویز ثابت در سرتان وقتی 
که در اتاقی ساکت نشسته بودید. وزوز گوش را خیلی از افراد تجربه می کنند 
که در بیشتر موارد از بین نمی رود و در عده ای نیز تبدیل به علامت هایی 
آزاردهنده می شود. وزوز گوش به عنوان یک پدیده ی شنیداری، طیف هایی 
دارد. این پدیده می تواند صدایی شبیه جیرجیرک، صدای زنگ، زوزه یا شیهه، 
زمزمه هایی ملایم و حتی وزوزهایی با شدت های همزمان کم و زیاد باشد. 
همچنین ممکن است صدای غرش، غژغژ، هیس کشیدن، سوت و یا تلق تلق 
در یک گوش یا هر دو گوش و یا در وسط سرتان بشنوید. هرچند وزوز گوش 
یک بیماری نیست اما می تواند به عنوان علامتی از عوارض و بیماری های 
دیگر مطرح شود. در واقع، تقریبا ۲۰۰ اختلال گوناگون می توانند سر و 
صداهای آزاردهنده در سرتان ایجاد کنند. به همین دلیل و اینکه وزوز گوش 
را بررسی کنید.  بیاورد، لازم است آن  پایین  را  می تواند کیفیت زندگی تان 

ادامه ی مطلب را بخوانید تا با علت های شایع وزوز گوش آشنا شوید:
محیطتان پُر سروصداست

اگر مدام سرتان سوت می کشد یا صدای وزوز می شنوید، باید بدانید که قرار 
گرفتن در معرض سروصدا می تواند ریشه ی وزوز گوشتان باشد. این اتفاقی 
است که اغلب برای کارگران کارخانه، کارگران ساختمانی یا افرادی که مدام 
در جاده ها هستند و یا کلا کسانی که در محیط های پُر از نویز کار می کنند 

رخ می دهد.
در گوش داخلی شما هزاران سلول مویی وجود دارد که بر اساس نوع صدایی 
که مسئول پاسخگویی به آن هستند چیده شده اند و آن هایی که صداهای 
زیرتر مثلا صدای فلوت را دریافت می کنند در پایه ی حلزون گوش شما قرار 
دارند. به همین دلیل، همه ی انرژی های صوتی از زیرترین گرفته تا بم ترین، از 
این سلول های مویی عبور می کنند و همین باعث می شود به مرور زمان بیشتر 
فرسوده شوند. نتیجه اینکه: صدای وزوز در گوشتان می شنوید و شنوایی تان 

ضعیف می شود.
متاسفانه برای بیشتر افراد، دارو و درمانی وجود ندارد که این صدای وزوز را از 
بین ببرد و تاکنون راه حلی که صد در صد موثر باشد ارائه نشده است. اما شما 
می توانید با کمک پزشک ، مشاوره و صدادرمانی )که کمک می کند مغزتان با 
دیگر صداها حواسش پرت شده و شما کمتر به وزوز گوش تان توجه کنید( یاد 

بگیرید چگونه با این صدا در گوشتان کنار بیایید.
سر یا گردنتان آسیبی دیده است

آسیب سر و گردن در اثر تصادف اتومبیل، زمین خوردن یا هر ضربه دیگری 
به گوش  آسیب  مورد،  این  در  باشد.  وزوز گوشتان  عامل صدای  می تواند 
داخلی، عصب شنوایی و یا بخش هایی از مغز در اثر ضربه می تواند باعث 
امواج  معرض  در  که  افرادی  خصوصا  باشد.  سرتان  در  آزاردهنده  صدای 
دچار   )TBI( مغز  تروماتیک  آسیب  دلیل  به  می گیرند  قرار  بمب  انفجاری 
و  بلندتر  از آسیب اغلب  ناشی  وزوز گوش می شوند. متاسفانه وزوز گوش 
آزاردهنده تر است و نویزهایی که شنیده می شوند فرکانس های متفاوت تری 
دارند. در این مورد هم تنها راه حل، یاد گرفتن روش هایی برای بهتر کنار آمدن 

با این پدیده است.
گوش هایتان گرفته اند

گرفتگی های گوش مثلا در اثر جمع شدن جرم یا در موارد بسیار نادر، 
یک تومور می تواند عامل صدای وزوز باشد. زیرا به عصب هایی که در کانال 
گوش قرار دارند فشار وارد می شود. همچنین ممکن است تجمع جرم در 
گوش هایتان باعث شده باشد که صداهای بیرون را خوب نشنوید و در نتیجه 
به  اغلب  احساس کنید صدای زنگ در گوشتان می شنوید. خوشبختانه 
محض اینکه منبع فشار برطرف شود و گوش هایتان آزاد شوند و تمام صداها را 

دریافت کنند، وزوز گوشتان نیز از بین خواهد رفت.
سرماخوردگی یا آنفلوانزا دارید

یک علت بالقوه دیگر برای وزوز گوش، گرفتگی در اثر سرماخوردگی، آنفلوانزا 
و یا عفونت سینوس است. فشار در گوش میانی و در راه های هوایی بینی 
می تواند باعث تحریک عصب ها شده و در نتیجه احساس وزوز و صدای زنگ 

در گوش ها ایجاد کند.
در این مورد، راه حل واضح است: از فشار وارد بر سینوس ها و بینی تان کم 

کنید. برای بررسی وضعیت گوش هایتان به پزشک مراجعه نمایید.
می تواند از عوارض جانبی دارویتان باشد

تعدادی از داروهای اتوتوکسیک می توانند با اختلال در تعادل مواد شیمیایی 
گوش داخلی و یا از بین بردن سلول های مویی مسئول شنوایی، به ساختار 
گوش آسیب بزنند. در نتیجه ممکن است این داروها به عنوان یک عارضه ی 
جانبی عامل صدای وزوز گوشتان باشند و شنوایی تان را نیز ضعیف کنند 
)اغلب در هر دو گوش(. سرگیجه و مشکلات تعادلی نیز ممکن است بروز 

کنند.

)نوعی شیمی درمانی(،  متداول شامل سیس پلاتین  داروهای  از  بعضی 
آنتی بیوتیک های آمینوگلیکوزید )داروهای تزریقی برای عفونت های شدید( 
کار  به  قلبی  نارسایی  دچار  بیماران  برای  اغلب  )که  لوپ  دیورتیک های  و 
می روند( می شوند. اگر نگران این هستید دارویی که مصرف می کنید عامل 
وزوز گوشتان است با پزشکتان مشورت کنید تا در صورت امکان دارویتان را 

تغییر دهد.
آرواره تان دردناک شده

وقتی می جوید یا حرف می زنید، صدای زنگ در گوشتان می شنوید، در 
صورت  و آرواره تان درد احساس می کنید و فک تان ترق ترق می کند؟ آسیب 
به عضلات، تاندون ها یا غضروف مفصل فکی گیجگاهی در جایی که فک 
پایین تان در جلوی گوش ها به جمجمه وصل می شود می تواند وزوز گوش 

ایجاد نماید.
وقتی متوجه می شوید در گوشتان صداهایی می شنوید احتمالا به فکر 
مشکلات فکی نمی افتید اما خوب است بدانید عصب های موجود در صورت 
شما که مسئول گاز زدن و جویدن هستند در واقع به ساختارهای گوشتان 
مرتبط اند. در نتیجه شاید مراجعه به متخصص گوش و حلق و بینی در نهایت 
به مراجعه به دندانپزشک یا متخصص سر و گردن منتهی شود. در خیلی از 
موارد، رفع مشکلات مربوط به مفصل فکی گیجگاهی می تواند مشکل وزوز 

گوش تان را حل کند.
سطح قند خونتان کنترل شده نیست

وقتی دیابت دارید، بدنتان انسولین کافی تولید نمی کند یا از آن برای انتقال 
گلوکز به سلول ها به درستی استفاده نمی نماید. این مسئله باعث می شود در 
معرض ابتلا به وزوز گوش یا کاهش شنوایی قرار بگیرید، زیرا گوش داخلی شما 
نیاز به تامین یکنواختی از اکسیژن و گلوکز دارد که در فرد دچار دیابت به خوبی 
صورت نمی گیرد. در این وضعیت، وزوز گوش به عنوان سیستم هشدار بدن 
شماست تا آگاه شوید که گلوکز در بدن شما خوب پردازش نمی شود. در مورد 

وزوز گوش مرتبط با دیابت، لازم است علائم دیابت تحت کنترل گرفته شود.
دارید پیر می شوید

اغلب، کسی که حتما باید صدای تلویزیون را خیلی بلند کند تا بشنود دچار 
وزوز گوش نیز هست. متاسفانه وزوز گوش یکی از بسیار پیامدهای بالا رفتن 

سن است که ممکن است در دهه چهل زندگی نیز ظاهر شود.
در خیلی از موارد، وزوز گوش با فرکانس بالا و کاهش شنوایی با آسیب ناشی 
از زیاد در معرض صدای بلند قرار گرفتن ارتباط دارند که می توانند ناگهانی یا 
به مرور زمان رخ بدهند. درمان این موارد شامل یاد گرفتن روش هایی برای 
کنار آمدن با صداهای آزاردهنده در گوش می شود و درمان دیگری برای آن 
وجود ندارد. گاهی سمعک می تواند به بهتر شدن شنوایی کمک کرده و 

حواستان را از صدای وزوز پرت کند.
ممکن است دچار اختلالی در گوش داخلی باشید

شنیدن صدای مزاحم یا غژغژ در گوش به تنهایی خودش آزاردهنده است، 
چه برسد به اینکه گاهی دچار سرگیجه و احساس پُری در گوش )مثل اینکه 
آب در آن رفته باشد( هم بشوید و حق هم دارید که نگران شوید. در این مورد 
ممکن است دچار بیماری منیِر باشید؛ اختلالی که سبب کاهش شنوایی، 

وزوز گوش و سرگیجه می شود.
بیماری منیِر در اثر عدم تعادل مایعات در گوش داخلی ایجاد می شود. این 
بیماری هرچند مزمن است اما تغییرات غذایی مانند مصرف کمتر نمک و 
کافئین و الکل، مصرف دارو، استفاده از سمعک و دیگر درمان ها می توانند به 

کنترل علائم کمک نمایند.

چرا گوشم زنگ می زند؟

اگر این ۹ نشانه را دارید، یعنی زودتر با علت های شایع وزوز گوش آشنا شوید
پیر می شوید

برخی از افراد پیش از سن پیری، دچار پیری فیزیکی می شوند. اگر شما هم این ۹ 
نشانه را دارید یعنی این موضوع شامل شما نیز می شود و باید در سبک زندگی خود 

تجدید نظر کنید.  برخی از افراد پیش از سن پیری، دچار پیری فیزیکی می شوند. 
۱. ریزش مو )نه تنها مو های سر(

پیری یکی از دلایل ریزش و کم پشت شدن مو ها است. گاهی اوقات مو ها کیفیت 
اولیه خود را از دست می دهند و شکننده نیز می شوند. اگر شما پیش از سن ۶۰ سالگی 
دچار ریزش مو و سفیدی ناگهانی شدید باید در سبک زندگی خود بازنگری کنید و به 

اندازه کافی موادغذایی مفید مصرف کنید. 
۲. ضعف عضلانی شدید

اگر توانایی بلند کردن یک کسیه به وزن ۱۳ کیلوگرم را ندارید شما دچار ضعف 
عضلانی هستید. این نشانه ای است که عضلات شما زودتر از موعد بازنشسته خواهند 

شد. ورزش کنید و برای زندگی خود برنامه روتین ورزشی بریزید.
 ۳. کبودی بیشتر

کبودی در بدن به علت پارگی و عدم استقامت کافی رگ های خونی پیش می آید. 
اگر بدن شما بدون دلیل و به طور متعدد کبود می شود یعنی عدم وجود آنزیم ها و 
موادغذایی مفید در بدن. بهتر است به این موضوع اهمیت دهید؛ زیرا این موضوع در 

طولانی مدت، اثر خود را در افتادگی پوست نمایان می کند. 
۴. چین و چروک

اگر بیشتر از هم سن های خودتان چین و چروک دارید این مورد درباره ی شما هم 
صدق می کند. برخی افراد به علت نوع و حالت اجزای صورت کمتر از سن شان نشان 
داده می شوند، ولی اگر همان افراد به دلایل گوناگون دچار پیری زودرس شوند، در 

صورت شان چین و چروک هایی بیشتر از سن شان خواهند داشت.
 ۵. میل به ارتباط کمتر با دوستان

وقتی که از شور و شوق جوانی دیگر خبری نیست و ترجیح می دهید با دوستان تان 
بیرون نروید و روی کاناپه دراز بکشید یعنی بی حوصله شدید و از لحاظ روحی رو به 

کهن سالی می روید. این موضوع قطعا روی فیزیک شما نیز اثر خواهد داشت. 
۶. چاقی نامتوازن

وقتی می خواهید شلوار خود را بپوشید، متوجه می شوید که کمر شلوار برای شما 
تنگ شده است، ولی قسمت های پا گشاد است. این موضوع یعنی چاقی نامتوازن، 
یعنی شما هر چه کربوهیدرات و چربی اضافه در بدن داشته باشید در ناحیه ی شکم 
انباشته می شود. ورزش و برنامه غذایی مناسب از بهترین راه حل های این مورد هستند.

۷. خواب خرگوشی
خواب خرگوشی اصطلاحی است که در مورد خواب های سبک گفته می شود. یعنی 
زمان هایی که نمی توانید عمیق بخوابید و در طول خواب شب به دفعات بیدار می شوید.

 ۸. ریتم زندگی تان کندتر می شود
ریتم غذا خوردن، راه رفتن و درکل ریتم تمام زندگی تان کند می شود. این موضوع 
دلایل متعددی دارد که اولین آن، ضعف بدنی و عدم توانایی در انجام کار ها به سرعت 

قبل است.
 ۹. پریود های زودتر از موعد

اگر تاریخ های پریود خود را داشته باشید و دقت کنید، می بینید که زودتر از موعد 
پریود می شوید و دوره بیشتر از پیش طول می کشد، ولی کیفیت عملکرد تصفیه خون 

به صورت قبل نخواهد بود و خودتان متوجه این موضوع خواهید شد.

محققان می گویند؛

کاهش مصرف ۳ ماده غذایی از خطر 
زوال عقل می کاهد

به گفته محققان، داشتن یک رژیم غذایی مناسب مغز می تواند به بهبود عملکرد مغز 
و سلامت قلب کمک کند. جایگزینی غذاهای چرب و فرآوری شده با غلات کامل و 

سبزیجات سالم می تواند احساس سلامتی را حفظ کند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی اکسپرس، علل زوال عقل می تواند پیچیده 
باشد. سن شایع ترین عامل خطر زوال عقل است، به این معنی که افراد با افزایش سن 

به احتمال زیاد دچار نوعی زوال عقل می شوند.
انتخاب شیوه زندگی نیز می تواند بر احتمال ابتلاء به زوال عقل تأثیر بگذارد و این 
شامل رژیم غذایی نیز می شود. بیماری آلزایمر شایع ترین نوع زوال عقل است که از 
طریق انواع غیرمعمول پروتئین در مغز ایجاد می شود. برخی از پروتئین ها که آمیلوئید 
نامیده می شوند، در اطراف سلول های مغزی، پلاکی ایجاد می کنند در حالی که برخی 

دیگر به نام تائو باعث درهم پیچیده شدن سلول های مغزی می شوند.
با آسیب بیشتر سلول های مغزی، انتقال دهنده های عصبی )مواد شیمیایی که 
پیام ها را بین سلول های مغزی منتقل می کنند( کاهش می یابد و در نتیجه، به عملکرد 
فرد است،  آسیب دیده، خاطرات  نواحی  اولین  از  یکی  آسیب می رسد.  مغز  کلی 
به همین دلیل است که افراد مبتلا به آلزایمر، گیج یا فراموشکار به نظر می رسند. 
مشخص شده است که رژیم غذایی MIND )تلفیق رژیم غذایی مدیترانه ای و رژیم 

غذایی کاهش فشارخون موسوم به DASH( شروع زوال عقل را به تعویق می اندازد.
محققان و کارشناسان، برای جلوگیری از زوال عقل، اجتناب از مصرف سه نوع ماده 
خوراکی زیر را توصیه می کنند: غذاهای سرخ شده: سعی کنید غذاهای سرخ شده 
از رستوران های فست فود را با غذاهای خانگی جایگزین کنید. در خانه برای سرخ 

کردن از روغن های مانند روغن زیتون استفاده کنید.
پنیر: رژیم غذایی MIND خوردن پنیر را کمتر از یک بار در هفته توصیه می کند. 

سعی کنید پنیر را برای موارد خاص نگه دارید.
کره و مارگارین: سعی کنید میزان مصرف کره و مارگارین را به کمتر از یک قاشق 
غذاخوری در روز محدود کنید. روغن زیتون با توجه به رژیم MIND انتخاب بهتری 
است. محدود کردن مصرف گوشت قرمز و خوردن شیرینی مانند کیک و بستنی، نیز 

بخش مهمی از رژیم غذایی است.

آگهی ابلاغ اتهام
نظر به اینکه پرونده آقای علی صالحی در هیات بدوی 
پزشکی  اداری دانشگاه علوم  تخلفات  به  رسیدگی 
و خدمات بهداشتی درمانی قم به اتهام غیبت غیر 
از  است  مقتضی   ، باشد  می  رسیدگی  تحت  موجه 
تاریخ انتشار این آگهی ظرف مدت ده روز نسبت به 
ارسال دفاعیه کتبی خود به انضمام مدارک لازم به 
دفتر این هیأت واقع در قم، خیابان شهید لواسانی، 
دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی 
قم اقدام نمایند. در غیر اینصورت هیأت برابر مقررات 

اقدام به صدور رای خواهد نمود.
هیات بدوی رسیدگی به تخلفات اداری کارمندان

دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی قم
شناسه آگهی ۱۱۹۶۴۷۸
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رییس کل دادگستری استان قم تاکید کرد:

برخوردبا اقدامات ناهنجار هدفمند 
درزمینه حجاب

رییس کل دادگستری استان قم گفت : وضعیت حجاب در قم یک تصمیم و سلیقه 
شخصی نیست بلکه دست های پشت پرده ای به دنبال تخریب چهره شهر مقدس قم 
و قبح زدایی از فرهنگ عفاف و حجاب هستند و دادگستری قم با افرادی که بخواهند 
به صورت هدفمند در زمینه حجاب اقدامات ناهنجاری انجام دهند برخورد خواهد 

کرد.
حجت الاسلام علی مظفری در دیدار بارییس و اعضای شورای اسلامی شهر قم، در 
رابطه با موضوع فرودگاه اظهار داشت: مشکلاتی که مربوط به دستگاه قضایی بوده 
اعم از حکم قلع وقمع و مسائل کیفری از طریق اعمال ماده ۴۷۷ قانون آیین دادرسی 
کیفری، حل شده است و در جهت حل کامل این پروژه مهم، تشکیل کمیسیون 
و حضور  دارد  نمایندگان مجلس ضرورت  و  استان  از مسئولان  متشکل  مشترکی 

نمایندگان شورای اسلامی شهر در این کمیسیون بسیار کمک کننده خواهد بود.
وی ادامه داد: با توجه به وضعیت اقتصادی حاکم بر کشور باید یک کمیته ویژه با 
حضور تمام مسئولان تصمیم ساز استانی برای پیشبرد و افتتاح فرودگاه قم تشکیل 
شود. وی همچنین ضمن اعلام حمایت قاطع خود از مدیریت شهری، اظهار داشت؛ 
در جهت حل مشکلات حقوقی پروژه زمزم، پارکینگ کاظمی و سایر موارد مطروحه تا 

جایی که مقررات اجازه دهد، دستور مقتضی صادر خواهد شد.
مظفری همچنین تاکید کرد: وضعیت حجاب در قم یک تصمیم و سلیقه شخصی 
نیست بلکه دست های پشت پرده ای به دنبال تخریب چهره شهر مقدس قم و قبح 
با افرادی که بخواهند  زدایی از فرهنگ عفاف و حجاب هستند و دادگستری قم 
به صورت هدفمند در زمینه حجاب اقدامات ناهنجاری انجام دهند برخورد خواهد 
کرد. ۵۰ درصد ظرفیت دادگستری قم در مباحث اجتماعی و عمومی صرف می شود 
وی در ادامه، از نهاد شورای اسلامی شهر به عنوان نهادی که صلاحیت آن بسیار فراگیر 
است، نام برد و اظهار داشت: این پارلمان محلی در اکثر شئون مربوط به شهروندان 
دارای اختیارات و درعین حال تکالیف است و متناظر با همین اختیارات می تواند منشأ 

اثرات و برکات زیادی باشد.
به کارگیری ۵۰ درصد ظرفیت دادگستری قم در مباحث اجتماعی 

رییس کل دادگستری قم افزود: رویکرد دستگاه قضایی از رویه دادخواست و شکایت 
محوری در سال های گذشته، به سمت ایجاد معاونت هایی متنوعی برای احقاق حقوق 
عامه و سایر کمیته های اجتماعی و حقوقی برای حفظ حقوق مردم و رفع موانع 
تغییریافته است. به گفته وی، به صورت متوسط سالانه ۱۰ درصد بر ورودی پرونده های 
دستگاه قضایی به خاطر تنوع در فنّاوری و تغییرات سبک کسب وکار و تعاملات تجاری 
و اقتصادی افزوده می شود ولی طی سال های اخیر به اندازه افزایش پرونده ها ورودی 
نیروی انسانی اضافه نشده است. وی عنوان کرد: ۵۰ درصد ظرفیت دادگستری قم 
در مباحث اجتماعی و عمومی صرف می شود که این مساله سبب کاهش پرونده های 

ورودی به دستگاه قضا در این بخش شده است.

رییس شورای اسلامی شهر قم:

دستگاه قضایی همواره حامی مدیریت 
شهری است

 رییس شورای اسلامی شهر قم گفت: دستگاه قضایی همواره حامی مدیریت شهری 
بوده و تصور شورا این است که بدون حمایت دستگاه قضا امکان انجام وظایف مدیریت 

شهری بصورت کامل و مطلوب ممکن نیست.
حسین اسلامی در دیدار حجت الاسلام علی مظفری رییس کل دادگستری قم، 
افزود: استنکاف مالکان و مجهول الهویه بودن برخی از املاک مباحثی است که بدون 
ورود دستگاه قضا امکان حل و فصل آن ها برای پیشبرد طرح های عمران و توسعه 

شهری وجود ندارد.
وی  ادامه داد: دستگاه قضایی در رابطه با مادتین ۸ و ۹ ماده واحده نحوه تملک 
املاک واقع در طرح ها، در بازگشایی شوارع و معابر و تملکات شهری همواره یاور 

مدیریت شهری بوده است.
به باور وی، توقف پروژه های شهری روزانه ضرر و هزینه بالا و شدیدی به شهر وارد 
می کند که ورود بموقع دادستانی می تواند از تعطیلی یا توقف بسیاری از پروژه ها 

جلوگیری بعمل بیاورد.
رییس شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: اختلاف بین پیمانکاران با شهرداری با 
ارقام بسیار بالا، یکی از امور مهمی است که با توجه ویژه دادگستری قم طی سال های 
گذشته، اختلافات به نحو مطلوب حل شده است که جا دارد از قضات هیأت حل 
رمضانی،  آقایان  به ویژه  شهرداری  معاملاتی  آیین نامه   ۳۸ ماده  موضوع  اختلاف 

حسن زاده، مجدد و بهبودی قدردانی نماییم.
وی یادآور شد: تشکیل کمیته حقوقی در شهرداری قم که با حضور یکی از قضات 
شهری  مدیریت  و  شهرداری  علیه  دادخواست های  بررسی  به  دادگستری  مجرب 
به صورت تخصصی و دقیق می پردازد، از نعمت هایی است که در زمان تصدی ریاست 

فعلی دادگستری کل و با درایتشان انجام پذیرفته است.
به گفته وی، این کمیته که با حضور نماینده دادگستری، و نماینده شورای اسلامی 
شهر، معاونین شهرداری رسمیت پیدا می کند، در درجه اول به نفع شهروندانی است 
که حقانیت آنان در بررسی ها احراز می شود؛ چراکه در همان جلسه، صورت جلسه 
مصالحه تنظیم می گردد و شهروند بدون پرداخت هزینه دادرسی و گرفتار شدن در 
فرآیند طولانی دادرسی به حق خود می رسد و در مرتبه دوم چنانچه در بررسی ها، 
حقانیت خواهان احراز نگردد، مراقبت می شود تا از تضییع احتمالی حقوق بیت المال 
پیشگیری شود و نظارت شورای اسلامی شهر بر دعاوی شهرداری که از وظایف ذاتی 

این شورا است با دقت انجام می پذیرد.
اسلامی اظهار داشت: بودجه سالجاری شهرداری قم حدود ۳ هزار میلیارد تومان 
درسال است و تشکیل کمیته حقوقی در جلوگیری از اتلاف بودجه عمومی ناشی از 

دعاوی حقوقی تأثیرات بسزایی داشته است.
اسلامی وجود آراء اجرانشده بسیار زیاد کمیسیون های ماده صد مبنی بر قلع وقمع 
و درنتیجه عدم امکان صدور پایان کار را یکی از معضلات شهر قم دانست و تصریح 
کرد: هم اکنون بیش از ۱۰ هزار پرونده حکم قلع وقمع و تخریب صادرشده که بنا به 
دلایلی امکان اجرای آن ها وجود ندارد. رییس شورای اسلامی شهر قم اظهار داشت: 
درصورتی که بتوان »اعاده دادرسی« را به این آراء تسریع داد و کمیسیون های ماده صد 
ورود به این پرونده ها را از این باب بپذیرند، می توان امیدوار شد که بخش قابل توجهی 
از مشکلات شهروندان و مدیریت شهری مرتفع و پرونده هایی که با این منشأ در محاکم 

حقوقی و کیفری مطرح شده یا می شوند، مختومه گردد. 
دستگاه  حمایت  با  که  است  امیدوار  قم  شهر  اسلامی  شورای  داشت:  ابراز  وی 
فضایی، پروژه هایی که به لحاظ مسائل حقوقی متوقف شده اند مانند پروژه پارکینگ 
این  از  مرکزی شهر  و هسته  به زودی عملیاتی شوند  زمزم  پروژه  و  کاظمی  شهید 
وضعیت نابهنجار نجات پیدا کند. اسلامی ادامه داد، مسائل دیگری نیز وجود دارد 
که با تشریک مساعی دادگستری و شورای اسلامی شهر و تشکیل کمیته مشترک، 
به سهولت می توان آن ها را مرتفع کرد که تعیین تکلیف راه آهن متروکه که موجد 
آسیب های اجتماعی نیز شده از آن جمله است؛ ضمن اینکه کمیسیون فرهنگی 
شورای اسلامی شهر آمادگی دارد تا در معیت معاونت پیشگیری دادگستری به بهبود 

موضوع عفاف و حجاب و حل ناهنجاری های اخلاقی بپردازد.

مدیرکل دفتر توسعه ایمنی سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای :

نصب تجهیزات ایمنی جاده ای از 
اولویت های راهداری زمستانی قم است 

 مدیرکل دفتر توسعه ایمنی راه و حریم سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای در 
بازدید از راه ها، ابنیه فنی و تجهیزات ایمنی جاده ای قم تسریع در نصب و استقرار جامع 
تجهیزات ایمنی جاده ای بویژه سیستم های روشنایی،تا پیش از  فصول بارش را مورد 

تاکید قرارداد.
مجید صباغ زاده  اظهار داشت: رعایت جامع اصول مبلمان جاده ای از اولویت هایی 

است که باید درامر استقرار و نصب تجهیزات ایمنی مورد توجه جدی قرار گیرد.
وی افزود: انتظام تجهیزات ایمنی ، اعم از تابلو، علائم، چراغ های راهنمایی، پایه های 
روشنایی، استوانه های ارتجاعی و غیرع ضمن القا آرامش بصری به کاربران، موجب 
آبرو درسطح  ایمن سازی پل های  ایمنی جاده ای  می شود. نحوه  افزایش ضریب 
راه های استان از دیگر مواردی بود که طی بازدید میدانی مدیرکل دفتر توسعه ایمنی راه 

و حریم سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای مورد بررسی قرار گرفت.

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم:

ارزش های دفاع مقدس در همه ابعاد 
مورد توجه قرار گیرد

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس قم گفت: دفاع مقدس برگرفته از 
قیام عاشورای سیدالشهدا)ع( است که عقل، احساس، عرفان، شور و شعور، شجاعت و 

ولایتمداری در آن موج می زند و لذا همه ابعاد این قیام، درس آموز است. 
حجت الاسلام علی لقمانپور روزشنبه در جمع خبرنگاران گفت: دوران دفاع مقدس 
مقطعی طلایی و گنجینه ای پایان ناپذیر از تاریخ ملت بزرگ ایران است، هر سال که می 
گذرد، اهمیت تک تک لحظات آن سال ها و دستاوردهایی که به سبب خون مطهر شهدا 
و ایثار ایثارگران بدست آمد، در روابط و مناسبات جهانی و راهکارهای مبارزه علیه ظلم و 

ستم، بیش از پیش عیان می شود.
وی افزود: این دوران حماسه ساز، همچون پازلی بود که قطعات آن را عناصری همچون 
جهاد  جنگ،  و  جبهه  پشتیبانی  ستادهای  مردمی،  بسیج  مسلح،  نیروهای  حضور 
سازندگی و دیگر دستگاه ها و تمامی گروه های مردمی تشکیل می داد و ماحصل آن، 
آفرینش تابلویی زیبا از اقتدار و سرافرازی و مقاومت ملت بزرگ ایران در برابر نظام سلطه 

بود.
وی ادامه داد: هشت سال دفاع مقدس ملت قهرمان پرور ایران اسلامی در برابر انواع 
ددمنشی های استکبار جهانی، بازتابی از انوار عاشورایی نهضت سیدالشهدا)ع( بود؛ 
در واقع این هشت سال حماسه آفرینی، جلوه ای از رسوخ فرهنگ ناب عاشورا در قلوب 

مومنین است که هیچگاه به سردی نخواهد گرایید.
لقمانپور گفت: از این رو، همانگونه که جریان عاشورا در تمامی ابعاد قابل بازشناسی و 
تحلیل و درس آموزی است، هشت سال دفاع مقدس نیز که پرتوی از آن فرهنگ عظیم 
محسوب می شود، از هر حیثی در زمینه های عقلی،عرفانی، ادبی، احساسی، اعجاز و 

نصرت الهی و به ویژه بعد علمی قابل واکاوی و بررسی است.
وی بیان کرد: توجه به رویکرد علمی موضوع ایثار و شهادت در کنار توجه به دیگر 
ابعاد آن، موجب استخراج گنج های ارزشمند فراوانی از گنجینه فناناپذیر دفاع مقدس 
خواهد شد و دراین راستا، اقداماتی همچون تشکیل دانشگاه جهاد و مقاومت، راه اندازی 
رشته های علمی مرتبط با روایتگری همراه با بهره گیری از راویان مجرب و اساتید و نخبگان 
توانمند دانشگاهی و حوزوی، دل های پاک همه محققان مشتاق به خصوص نسلی که 
انقلاب و دفاع مقدس را درک نکرده اند، به سمت و سوی مفاهیم علمی و پایدار فرهنگ 

متعالی ایثار و شهادت، سوق خواهد داد.
مقدس،  دفاع  باشکوه  حماسه  ابعاد  تمامی  به  عمیق  توجه  شک  بدون  افزود:  وی 
به خصوص بعد علمی آن، در ورود به دهه پنجم انقلاب و اجرای مفاد ارزشمند بیانیه گام 
دوم، ره توشه ای پایان ناپذیر برای رهروان مسیر عشق و وارثان شهدای والامقام تا رسیدن 

به عصر ظهور فراهم خواهد آورد.
 

مسئول گروه جهادی مشهدالرضا  خبرداد:

توزیع 1000 بسته لوازم التحریر
 به ارزش 1۹0 میلیون تومان 

مسئول گروه جهادی مشهدالرضا از توزیع یک هزار بسته لوازم التحریر بین خانواده 
های نیازمند با ارزش ۱۹۰ میلیون تومان در شهر و برخی روستاهای استان قم خبر داد. 

اکرم همایونی روزشنبه در حاشیه توزیع بسته های لوازم التحریر بین دانش آموزان 
با اشاره به اینکه موسسه خادم الشریعه و گروه  محروم در گفت وگو با خبرنگاران 
جهادی مشهد الرضا به مناسبت آغاز سال تحصیلی جدید اقدام به بسته بندی و 
توزیع یک هزار بسته لوازم التحریر بین دانش آموزان نیازمند کرده است، اظهار کرد: 
این بسته ها با ارزش ۱۹۰ میلیون تومان با حمایت خیرین تهیه شده که در مناطق 
نوبهار،  امام زاده سید علی، شهر قائم، شیخ آباد، خیابان شاهد و روستای قنوات 

توزیع می شود.
وی با اشاره به اینکه لوازم التحریر تهیه شده همه از تولیدات داخل همراه با تصاویر شهدا 
و الگوهای ایرانی اسلامی است، ابراز کرد: جمعی از طلاب غیر ایرانی ما را در بسته بندی 

و تحویل این بسته ها به خانواده ها یاری کردند.
مسئول گروه جهادی مشهد الرضا از توزیع ۱۰۰ جفت کفش، ۳۰۰ کیف و بسته 
های مواد غذایی در کنار بسته های لوازم التحریر خبر داد و گفت: از دیگر فعالیت 
هایی که در ماه های اخیر انجام دادیم می توان به  تهیه وتوزیع شش دیگ حلیم 
و توزیع میان خانواده های نیازمند در سالروز شهادت امام سجاد علیه السلام، ذبح 
۱۰ راس گوسفند برای خانواده های نیازمند، برگزاری جشن عید غدیر با حضور 
۳۰۰ نفر از نیازمندان و اهدای هدایای ارزنده و پذیرایی و غذا، توزیع ۲۵۰ بسته 
مواد غذایی به خانواده های نیازمند، اهدای سه عدد جهیزیه به نوعروسان سادات 
و نیازمند و خرید و همچنین توزیع۴۳۰ جفت کفش بین دانش آموزان نیازمند 

اشاره کرد.
همایونی با بیان اینکه جمع مبالغ پرداخت شده برای برنامه های فوق بالغ بر ۸۰۰ 
جهادی  گروه  و  الشریعه  خادم  موسسه  کرد:  خاطرنشان  باشد،  می  تومان  میلیون 
مشهدالرضا اقدامات خوبی به ویژه در خصوص حمایت از افراد مبتلا به ایدز در دستور کار 

دارد که تمام این خدمات با حمایت بانیان و خیرین صورت می گیرد.  

برای چهارمین سال متوالی صورت گرفت ؛

رتبه نخست شرکت آب و فاضلاب قم 
در جشنواره شهید رجایی

شرکت آب و فاضلاب استان قم با کسب بالاترین امتیاز در ارزیابی های به عمل آمده 
برای چهارمین سال متوالی رتبه نخست جشنواره شهید رجایی را در مجموع شاخص های 

عمومی و اختصاصی به خود اختصاص داد. 
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، دکتر سرمست استاندار قم در 
جلسه راهبردي توسعه مدیریت و جشنواره شهید رجایي استان قم که با حضور جمعی 
از مدیران استان در سالن کرامت استانداری برگزار گردید، از دستگاه های برتر تقدیر به 

عمل آورد. 
استاندار قم در این مراسم با اهدا لوح از دکتر علی جان صادق پور مدیرعامل شرکت 
آب و فاضلاب استان قم تقدیر کرد؛ شرکت آب و فاضلاب در ارزیابی های به عمل آمده 
توانست بالاترین امتیاز را در مجموع شاخص های عمومی و اختصاصی در بین دستگاه 

های اجرایی و ادارات دولتی و غیردولتی به دست آورد.
استاندار قم در ادامه تاکید کرده است: جشنواره شهید رجایی در راستای تحقق 
سیاست های کلی نظام اداری ابلاغی مقام معظم رهبری و تاکید دولت تدبیر و امید بر 

اجرای نقشه راه اصلاح نظام اداری به صورت شفاف و کارآمد است.
سرمست با اشاره به تایید شورای راهبری توسعه مدیریت استان آورده است:  شرکت 
آب و فاضلاب  استان در ارزیابی عملکرد سال ۱۳۹۹ استان، حائز رتبه برتر در مجموع 

شاخص های عمومی و اختصاصی گردیده است. 
استاندار قم ضمن قدردانی و تشکر خود از مجموع مدیران، کارشناسان و کارکنان 
پرتلاش آبفای استان، خاطرنشان کرده است: امید است با استعانت از درگاه الهی در ظل 
توجهات حضرت ولی عصر)عج( و در سایه رهبری حکیمانه مقام معظم رهبری در مسیر 

خدمتگزاری به مردم و بهبود بالندگی سازمانی موفق و موید باشید. 
 

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم :

برای قطع زنجیره کرونا باید 
80درصدمردم واکسینه شوند

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: با توجه به قدرت سرایت بسیار بالا ویروس دلتا، 
برای قطع زنجیره آن باید دست کم ۸۰ در صد مردم واکسینه شوند و تمام تلاش نظام 

سلامت استان مصروف واکسیناسیون حداکثری است.
محمدرضا قدیر در بازدید از بیمارستان امیرالمومنین)ع(، افزود: روند بیماران سرپایی، 
بستری و بدحالِ کرونایی نزولی است، اما هنوز حدود ۱۹۰ بیمار بدحال در مراکز درمانی 

قم وجود دارند که بیشتر آن ها واکسن تزریق نکرده اند.
وی اهمیت واکسیناسیون به موقع در جامعه را مورد تاکید قرار داد و تصریح کرد: از مردم 

قم تقاضا داریم در اسرع وقت به تزریق واکسن اقدام نمایند.
محمدرضا قدیر ادامه داد: با وجود  این که بیش از ۴۶ درصد از افراد بالای ۱۷ سال در 
استان قم واکسینه شده اند، اما هنوز هم رعایت پروتکل های بهداشتی در جامعه برای 

مقابله و قطع زنجیره بیماری یک اصل مهم است.
وی با اشاره به  این که در منطقه نارنجی کرونایی هستیم، نباید با عادی انگاری دچار 
موج های بعدی شویم، تصریح کرد: واکسیناسیون در اولویت برنامه های دانشگاه علوم 

پزشکی قم قرار دارد و تمام تلاش ها در راستای تسریع در روند این طرح ملی است.

دور  از  تو  »به  ذکر  با  امسال  حسینی  اربعین 
سلام« گره خورده است؛ هرساله میلیون ها عاشق 
اباعبدالله الحسین از سراسر کشورهای دنیا در این 
ایام مشغول پیاده روی و راهپیمایی به سمت حرم 
حضرت سیدالشهدا بودند و در چنین روزی جمع 
اباعبدالله  حرم  در  حضرت  این  عشاق  از  بزرگی 
این  دیدن  حتی  که  می گرفت  شکل  )ع(  حسین 
جمع از راه دور اشک شوق را از چشمان هرکسی 
سرازیر می کرد. امسال اما حال و هوای حرم ایشان 
کمی متفاوت تر است؛ اگرچه در همین شرایط هم 
بسیاری از زائران عراقی با رعایت دستورالعمل های 
و  می روند  )ع(  حسین  امام  زیارت  به  بهداشتی 
افراد  اما  نمی گذارند  خالی  را  حضرت  این  حرم 
غیر عراقی از زیارت این حضرت در اربعین امسال 
محروم شده اند و خیلی ها این روزها فقط با مرور 
خاطرات سال های قبل خود کمی آرام می گیرند و 
هرازگاهی اشکی هم در حسرت سال های گذشته 
از چشمشان روانه می شود. این روزها دعای همه 
این  رفته اند  کربلا  به  یک بار  حداقل  که  کسانی 
است که به زودی بتوانند باز به این فضای معنوی 
و ملکوتی مشرف شوند؛ محرومیت امسال اما به 
معنی فراموشی حس و حال هر سال عاشقان امام 
حسین )ع( و به جا نیاوردن آداب و زیارات ایشان 
بود  این  نظرشان  مقام معظم رهبری هم  نیست. 
که »از داخل خانه اظهار ارادت کنیم. روز اربعین، 
همه ی مردم بنشینند زیارت اربعین را با حال، با 
توجّه بخوانند و شِکوه کنند پیش امام حسین )ع( و 
بگویند یا سیّدالشّهداء، ما دلمان می خواست بیاییم، 

نشد، وضع این جوری است تا نظری بکنند.«
اربعین چه روزی است؟

کتاب مصباح المتهجد شیخ طوسی که حاصل 
از  طوسی  شیخ  معقول  انتخاب  و  دقیق  گزینش 
درباره  شیعه  نظر  مورد  تقویم  درباره  روایات فراوان 
ایام سوگ و شادی و دعا و روزه وعبادت است ، ذیل 
ماه »صفر« می نویسد: روز ۲۰ صفر یا همان اربعین 
زمانی است که حرم امام حسین )ع( یعنی کاروان 
اسرا، از شام به مدینه مراجعت کردند. روزی است که 
جابر بن عبدالله بن حرام انصاری ، صحابی رسول 
خدا )ص( از مدینه به کربلا رسید تا به زیارت قبر 
امام حسین )ع( بشتابد و او نخستین کسی است از 

مردمان که قبر آن حضرت را زیارت کرد.
ویژگی های زیارت از راه دور چیست؟

در آموزه های دینی، زیارت از راه دور و نزدیک وجود 
دارد و این دو از نظر ویژگی و آداب تفاوت اساسی با 
هم ندارند؛ البته شاید فتوایی برای برخی احکام 
و اعمال مانند غسل زیارت کردن یا لباس پاکیزه 
پوشیدن در زیارت از راه دور وجود نداشته باشد، اما 
در کیفیت ارتباط برقرار کردن یا سلام دادن تفاوتی 

بین آن ها وجود ندارد.
امام  زیارت  فضیلت  با  رابطه  در  بسیاری  روایات 
حسین علیه السلام از راه دور وارد شده، چنان که 

زیارت هر معصوم دیگری نیز این گونه است.
از جمله گروهی از یاران امام صادق علیه السلام 
نزد آن حضرت بودند، یکی از بزرگان آنها عرض کرد: 
فدایت شوم، من بسیاری از اوقات امام حسین علیه 
السلام را یاد می کنم، در آن لحظه چه بگویم؟ فرمود: 
ه«؛چرا که  لامُ عَلَیْکَ یا اباعَبْدِاللَّ سه مرتبه بگو: »السَّ

سلام، از دور یا نزدیک به آن حضرت می رسد.

در روایتی دیگر آمده است که زیارت  امام حسین 
علیه السلام، در هر یکی از سه شب قدر، مستحب 
مؤکد است، و در روایتی آمده است که سبب آمرزش 
گناهان می شود و اگر زائر، دسترسی به زیارت  از 

نزدیک نداشته باشد، از دور زیارت  کند.
السلام  علیه  صادق  امام  از  راوی  فرازی،  در 
می پرسد: فدایت شوم بسیار می شود که یادی از 
امام حسین علیه السلام می کنم در آن هنگام چه 
هُ عَلَیْکَ یا  ی اللَّ بگویم؟ فرمود: سه مرتبه بگو »صَلَّ
هِ« که سلام به آن حضرت از دور و نزدیک  اباعَبْدِاللَّ
به او می رسد. هم چنین از روایت  علقمه  از امام باقر 
عاشورا  زیارت  که  می شود  استفاده  السلام  علیه 
برای دور و نزدیک هر دو وارد شده است. همانگونه 
که زیارت  اربعین که تنها در مورد امام حسین علیه 
السلام وارد شده، را نیز می توان از راه دور و نزدیک 
صادق  امام  یاران  از  )یکی  سُدیر  روایت  از  خواند. 
علیه السلام( به خوبی استفاده می شود که زیارت 
آن حضرت از دور نیز، فضیلت بسیار دارد، به این 
صورت که فرد در فضای باز قرار گیرد و به راست و 
چپ نظر بیفکند، سپس سر خود را به سوی آسمان 
بلند کند و به جانب قبر امام حسین علیه السلام 
هِ،  لامُ عَلَیْکَ یا اباعَبْدِاللَّ توجّه نماید و بگوید: »السَّ
هِ وَ بَرَکاتُهُ« که در مقابل آن  لامُ عَلَیْکَ وَ رَحْمَةُاللَّ السَّ

برای او ثواب بسیار نوشته می شود.
اعمال روز اربعین چیست؟

مناسبت های  سایر  همانند  هم  اربعین  روز 
مذهبی آداب و اعمال مخصوص به خود را دارد. در 
کتاب های ادعیه و روایات مختلف، اعمال مختلفی 
برای این روز ذکر شده است که در ادامه به بخشی از 

این اعمال اشاره می شود؛
بجا آوردن ۵۱ رکعت نماز که ۴۷ رکعت آن واجب 
و ۳۴ رکعت دیگر آن به صورت نافله برگزار می شود 
از اعمال مهم محسوب  اربعین حسینی یکی  در 
می شود. ذکر »بسم الله الرحمن الرحیم« با صدای 
بلند در این نماز که در روز اربعین سفارش بر آن 
تربت  بر خاک خصوصاً  و همچنین سجده  شده 
»امام حسین )ع(« بسیار ارزشمند است. همچنین 
خواندن  حسینی  اربعین  برای  مناجات  بهترین 
که  است  سجادیه«  »صحیفه  سوم  و  چهل  دعای 
از زبان »امام سجاد )ع(« بیان شده و فضیلت های 

فراوانی را برای مومنان و اندیشمندان به همراه دارد.
دعای دیگری از سوی بزرگان دین مطرح شده که 
خواندن آن مستحب است، قرائت ۱۰ مرتبه ای این 
دعا برای روزهای ماه صفر به ویژه در اربعین حسینی 
فضیلت بسیار برای مومن دارد، »یا شَدیدَ الْقُوی وَیا 
تْ بِعَظَمَتِکَ  شَدیدَ الْمِحالِ یا عَزیزُ یا عَزیزُ یا عَزیزُ ذَلَّ
یا  مُحْسِنُ  یا  خَلْقِکَ  شَرَّ  فَاکْفِنی  خَلْقِکَ  جَمیعُ 
مُجْمِلُ یا مُنْعِمُ یا مُفْضِلُ یا لا اِلهَ اِلّا اَنْتَ سُبْحانَکَ 
یْناهُ مِنَ  اِنّی کُنْتُ مِنَ الظّالِمینَ فَاسْتَجَبْنا لَهُ وَنَجَّ
دٍ  ی اللّهُ عَلی مُحَمَّ الْغَمِّ وَکَذلِکَ نُنْجِی الْمُؤْمِنینَ وَصَلَّ
بینَ الطّاهِرینَ«، ای سخت نیرو وای سخت  یِّ وَ الِهِ الطَّ
عقوبت! ای عزیز، ای عزیز، ای عزیز! در برابر عظمت 
تو همه آفریدگانت خوار شدند، پس کفایت کن از 
من شر خلقت را. ای نیکو ده، ای زیبایی بخش، ای 
نعمت بخش، ای فزون بخش، ای که معبودی جز 
تو نیست! منزهی تو و من از ستمکاران هستم. پس 
دعای او یونس را اجابت کردیم و از اندوه نجاتش 
دادیم و این چنین نجات دهیم مؤمنان را و درود خدا 

بر محمد و آل پاک و پاکیزه اش.
غسل کردن در روز اربعین برای زائران و به نیت 
است،  مهم  بسیار  )ع(«  حسین  »امام  زیارت 
مهمترین و ارزشمندترین دعا در روز اربعین »زیارت 
مقوله های  مناجات  این  می رود،  بشمار  اربعین« 
ارزشمندی را در خود جای داده است و در آن به زائر 
یاد آوری می شود که هدف »امام حسین )ع(« چه 
بوده و در چه مسیری حرکت کرده و چگونه راضی 
به رضای خدا شده است و در عین حال چگونه با 
خون خود اسلام را از نابودی نجات داده است، پس 
از قرائت زیارت اربعین و به نیت برآورده شدن حاجت 

دو رکعت نماز باید در روز اربعین خوانده شود.
در بیشتر ادعیه ها و روایات به زیارت اربعین و زیارت 
امام حسین )ع( در این روز بسیار تاکید شده است. 
طبعاً بر اساس اعتباری که این روز میان شیعیان 
داشته است ، از همان آغاز که تاریخش معلوم نیست ، 
شیعیان به حرمت آن ، زیارت اربعین می خوانده اند 
و اگر می توانسته اند مانند جابر بر مزار امام حسین 
)ع( گرد آمده و آن امام را زیارت می کردند. این سنت 
تا به امروز در عراق با قوت برپاست و شاهدیم که 
میلیون ها شیعه عراقی و غیر عراقی در این روز بر 

مزار امام حسین )ع( جمع می شوند.

به مناسبت اربعین حسینی :به تو از دور سلام

 آداب و اعمال روز اربعین و زیارت از راه دور

 روزی که امام حسین علیه السلام قصد حرکت به مکه و پس از آن به سوی کوفه را 
داشت بسیار بودند افرادی که آن حضرت را از قدم نهادن در راهی که بوی غربت و 
تنهایی و نیز گرفتاری در فریب کوفیان را می داد برحذر می داشتند اما امروز، پس از 
نزدیک به هزار و چهارصد سال که از واقعه عظیم عاشورای حسینی می گذرد قدرت 
و نور خارق العاده قیام امام حسین علیه السلام، تنها امید بشریت برای رسیدن به 
جهان حق محور است و رویداد میلیونی اربعین، نشانه ای از آن آرمان نورانی است.

هر چند بیش از هزار سال از مظلومیت و غربت جبهه حق گذشته باشد آن، از 
میدان جدال و ضربه بر باطل بیرون نخواهد رفت و آن قدر با باطل می ستیزد تا 
بالاخره آن را نابود می کند چنان که قرآن کریم می فرماید: »بَلْ نَقْذِفُ بِالْحَقِّ عَلَی 
الْباطِلِ فَیَدْمَغُهُ فَإِذا هُوَ زاهِق ؛ ]۱[ بلکه حق را بر باطل فرو می افکنیم، پس آن را در 

هم می شکند، و بناگاه آن نابود می گردد.«
بزرگ ترین درس رستاخیز حیرت انگیز اربعین، همین است که حق مداران، پیروز 
نهایی اند؛ اگر چه پیروزی شأن زمان درازی به تأخیر بیافتد. این درس طلایی، 
مختص به این دنیا نیست بلکه اربعین، جلوه ای از قیام و سرافرازی رهروان حق و 

مؤمنان راه خدا است.
گویا قیامتی بر پا شده و میلیون ها عاشق حسینی، سرافرازانه سعادت خود را 
با غریو عزت و آزادگی که از امام بی کفنشان به یادگار دارند سر می دهند؛ و چه 

عظمتی است دولت مهدوی که بر پایه حماسه حسینی رقم خواهد خورد.
ناخدای اربعین کیست؟

می گفتند انسان موجودی نا شناخته است اما الآن می فهمیم که اجتماعاتی که 
حول محور امام حسین علیه السلام باشد نیز ناشناخته است. طول و عرض رخداد 
اربعین حسینی به اندازه ای و با چنان شتابی گسترش یافت که ذهن ها از ارزیابی 

کم و کیف این واقعه اجتماعی و انسانی جا ماندند و شاید دیگر به آن هم نرسند.
وقتی انقلاب اسلامی ایران به پیروزی رسید همه دنیای غرب در بُهت عمیقی فرو 
رفت چرا که همه ملت ایران با یک غریو رهبر خود، در صف دفاع از انقلاب حاضر 
شدند. حال، چه کسی با فرمان خود میلیون ها زائر پیاده را راهی کربلا کرده است؟ 

دست چه اراده ای در پس پرده اربعین نهفته است؟
نا خودآگاه یاد این جمله نقل شده از امیرالمؤمنین علیه السلام می افتیم که 
فرمودند: »از امر و اراده الهی تعجب نکنید چرا که »آصف بن برخیا« جانشین یک 
پیامبر بود و قسمتی از علم به کتاب را می دانست با این حال توانست، در کمتر از 
یک چشم بر هم زدن، تخت بلقیس را از سرزمین سبأ به بیت المقدس بیاورد. این در 
حالی است که من )علی بن ابیطالب علیهماالسلام( قدرتی بزرگ تر از او دارم و تمام 

علم کتاب در نزد من است.« ]۲[ طوفان اربعین نیز، بوی اراده و قدرتی از جنس 
همان قدرت خاندان رسالت را می دهد!

ناب  اسلام  انگیز  اعجاب  از قدرت های  تجلیگاه مجموعه ای  اربعین،  آوردگاه 
حسینی است که در ادامه، به یکی از آن ها اشاره می کنیم.

وقتی عشق، بر ذائقه ها غالب می شود
از جمله ویژگی های انسان ها، اختلاف های آن ها در صورت و سیرت و سلایق 
و نظراتشان است. این مطلب، تا اندازه ای مورد ابتلای آدمیان است که در بین 
امت های پیامبران پیشین نیز هماره یکی از مشکلات فرستادگان الهی، اختلافاتی 
بوده که کار رسالت رسولان را پیچیده تر کرده است؛ چنان که خداوند، بسیاری از 
اختلافات شایع در بین قوم بنی اسرائیل را به تصویر کشیده است و می فرماید: »إِنَّ 
ذی هُمْ فیهِ یَخْتَلِفُون ؛ ]۳[ بی  گمان، این  کْثَرَ الَّ

َ
هذَا الْقُرْآنَ یَقُصُّ عَلی  بَنی  إِسْرائیلَ أ

قرآن بر فرزندان اسرائیل، بیشترِ آنچه را که آنان در باره اش اختلاف دارند حکایت 
می  کند.«

پیش  و  معادلات  همه  که  دارد  دیگری  قصه  حسینی  اربعین  راهپیمایی  اما 
فرض های فرهنگی، سیاسی، اقتصادی، نظامی و… را به چالش کشیده است. 
حتی وارد حریم سلیقه ها و دلخواه های فردی شده و آن ها را به تسخیر خود در 

آورده است.
ارادت به امام حسین علیه السلام، خیل راهپیمایان اربعین حسینی را به سیل 
خروشانی از عشاقی تبدیل کرده است که گویا، حسین علیه السلام همه دارایی 
شأن، و خدمت به زائرانش همه آرمانشان شده است. چیز عجیب و غریبی است! 
قلب یک زائر برای میلیون ها، و همه زائران برای حسین علیه السلام می تپد. همه، 
خاک پای زائران امامشان را توتیای چشمانشان می کنند و برای خدمت به زوار 
حسین زهرا )سلام الله علیهما( تا مرز مجادله با یکدیگر پیش می روند. به راستی 
اینها، در کدام مکتب عاشقی درس آموخته اند؟ یا به عبارت بهتر، دنیای امروز، خود 
را به کدام ناکجا کشانده است که مهر زائران حسین بن علی نسبت به یکدیگر برایش 
عجیب و غریب می نماید؟! حسین علیه السلام، قافله دیگری به راه انداخته است.

*: طلبه حوزه علمیه قم
پی نوشتها:

]۱[ سوره انبیا، آیه ۱۸.
]۲[ ابن عبد الوهاب، حسین بن عبد الوهاب، عیون المعجزات؛ قم، چاپ: اول، 

ص ۳۸.
]۳[ سوره نمل آیه ۷۶.

یادداشتی از محسن رفیعی؛

اربعین، تجلیگاه اعجاب انگیز اسلام ناب حسینی
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معاون وزیر نیرو:

آب در مخازن 1۹۹ سد ملی کشور
 به حداقل رسیده است

معاون آب و آبفای وزیر نیرو گفت: سال آبی گذشته با ۳۷ درصد کاهش بارندگی در 
مقایسه با متوسط ۵۲ سال گذشته به پایان رسید و می توان این سال را خشک ترین سال 

نیم قرن اخیر نامید.
قاسم تقی زاده خامسی با اشاره به شروع سال جدید آبی، در صفحه شخصی خود 
نوشت: برای مدیران عرصه آب در ایران، چه در خشکسالی و چه در ترسالی، اول مهرماه 
با دلهره همراه با امید به لطف پروردگار است و این نگرانی اکنون که کشور با تغییر اقلیم 
روبرو شده، افزایش یافته است. تغییر اقلیمی که برابر گفته صاحب نظران، سرزمین را با 

سال های خشک طولانی و ترسالی های همراه با سیل های مخرب روبرو خواهد کرد.
معاون آب و آبفای وزیر نیرو افزود: آب در مخازن ۱۹۹ سد ملی کشور به حداقل رسیده 
و نسبت به سال گذشته حدود ۳۰ درصد کاهش یافته است، و اگر سیل و بارندگی های 

سال های ۹۸ و ۹۹ نبود، موجودی مخازن سدها بسیار کمتر از این بود.
تقی زاده خامسی ادامه داد: سازمان هواشناسی پاییز امسال را نیز خشک و زمستان 
را نرمال و زیر نرمال پیش بینی کرده، هرچند پیش بینی بیش از یک ماه حدود ۵۰ 
درصد قابل اطمینان است. وی افزود: برای تأمین آب شرب در سال جاری نگرانی 
اما شوری آب در برخی مناطق مثل خوزستان در صورتی که  کمتری وجود دارد، 
جلوی کشت محصولاتی چون کلزا، چغندرقند و محصولات پر آب بر گرفته نشود قطعاً 
در پایین دست کارون بزرگ و کرخه شوری آب آشامیدنی افزایش جدی خواهد یافت. 
معاون آب و آبفای وزیر نیرو با بیان اینکه خوشبختانه کارگروه سازگاری با کم آبی استان 
به ریاست استاندار این نوع کشت ها را ممنوع اعلام کرده، تأکید کرد: جلوگیری از آن 
مستلزم یک همت عمومی در سطح استان است. تقی زاده افزود: علت شوری، ورود 
زه آب های نیشکر، برنج و پساب های صنعتی در طول پیمودن بیش از ۳۵۰ کیلومتر 
آب خروجی از سدها در مسیر رودخانه و کانال های روباز است و علت نرسیدن آب به 
پایین دست، برداشت های غیرقانونی آب در این مسیر است. وی تصریح کرد: سال 
سختی در پیش است، اول به لطف پروردگار امیدوارم و سپس به همراهی و یکپارچگی 
بدون بخشی نگری همه ذینفعان در جهت اجرای دقیق برنامه منابع و مصارف آب در 

حوضه های آبریز ایران عزیز.

سهم هر ایرانی از یارانه انرژی
 چقدر است؟

براساس اعلام آژانس بین المللی انرژی، ایران در سال ۲۰۲۰ میلادی، در مجموع 
۲۹.۶ میلیارد دلار یارانه در بخش انرژی پرداخت کرده که با توجه به جمعیت ۸۴ میلیون 
نفری ایران در آن سال، سهم هر ایرانی از یارانه انرژی با دلار ۲۷ هزار تومانی، ۹.۵ میلیون 

تومان بوده است.
برپایه این گزارش  ، پرداخت یارانه در ایران بعد از آنکه قیمت نفت در اوایل دهه ۵۰ 
شمسی صعودی شد، شدت گرفت و از نان گرفته تا سوخت مصرفی مردم را نیز شامل 
می شود. تزریق پول نفت یا همان پرداخت یارانه اگرچه با هدف حمایت از معیشت مردم 
آغاز شد و ادامه پیدا کرد اما در عمل، به دامن زدن شکاف طبقاتی و تورم در جامعه منجر 
شد.  توزیع نامناسب یارانه به ویژه در بخش سوخت آنچنان شدید بود که اواخر دهه ۸۰ 
شمسی دولت تصمیم گرفت تا نظام یارانه کشور را تغییر دهد. اینکار که به هدفمندی 
یارانه ها معروف شد با آزادسازی بخشی از قیمت حامل های سوخت و کاهش پرداخت 
یارانه آنها در مقابل منابعی را آزاد کرد به پرداخت یارانه نقدی ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومانی 
به هر ایرانی اختصاص پیدا کرد. هدف این بود که به تدریج قیمت حامل های انرژی 
در ایران به قیمت های جهانی نزدیک شود تا علاوه بر توزیع عادلانه یارانه، بهینه سازی 
مصرف نیز شکل بگیرد. با این حال اگرچه بعد از آن چندین باز قیمت بنزین، برق و سایر 
حامل های انرژی افزایش پیدا کرد اما به دلیل نوسان نرخ ارز و همچنین تغییرات قیمت 
نفت در بازارهای جهانی به جز بازه زمانی کوتاهی، قیمت این حامل ها به قیمت های 
جهانی نزدیک نشد. افزایش قیمت های جهانی حامل های انرژی همچنین باعث شد 
تا دولت ایران هر سال سهم بزرگتری برای پرداخت یارانه به این بخش اختصاص دهد. 
آمارهای آژانس بین المللی انرژی، مجموع یارانه انرژی پرداخت شده در جهان در سال 
۲۰۲۰ میلادی، کمی بیش از ۱۸۱ میلیارد دلار بوده است. این یارانه ها در ۴ بخش 
گاز، نفت، برق و زغالسنگ پرداخت شده و بزرگترین سهم مربوط به نفت با ۹۰ میلیارد 
دلار است. بعد از آن برق با ۵۲ میلیارد دلار و گاز با ۳۷ میلیارد دلار در رتبه های بعدی 
قرار دارند. شرایط البته در ایران با جهان متفاوت است. ایران در مجموع سال گذشته 
میلادی، ۲۹.۶ میلیارد دلار یارانه به بخش انرژی پرداخت کرده است که نشان می دهد 
بیش از ۱۶ درصد از یارانه انرژی پرداخت شده در جهان سهم ایران است. با توجه به آنکه 
صندوق بین المللی پول، جمعیت ایران در سال ۲۰۲۰ را ۸۴ میلیون نفر اعلام کرده، 
سهم هر ایرانی از یارانه انرژی پرداخت شده ۳۵۱.۵ دلار در سال است. با توجه به قیمت 
۲۷ هزار تومانی دلار در بازار آزاد، هر ایرانی در سال گذشته میلادی، معادل ۹.۵ میلیون 

تومان یارانه در بخش انرژی دریافت کرده است.
 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی :

موکب اشتغال محرومان؛ پویش استفاده 
از ظرفیت های مردمی برای رفع بیکاری

پویش  محرومان،  اشتغال  موکب  داشت:  اظهار  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزیر 
جمع آوری  همه ظرفیت های مردمی برای رفع مساله بیکاری و ایجاد اشتغال محرومان 

است.
دکتر عبدالملکی با بیان این مطلب در مراسم بدرقه موکب اشتغال محرومان از میدان 
امام حسین )ع( تهران به سمت مناطق هدف گفت: این موکب ۲ سال قبل توسط یک 
گروه جهادی و با پشتیبانی کمیته امداد آغاز به کار کرد. وی تاکید کرد: این حرکت، 
کاملا مردمی است و به هیچ روی، اقدامی دولتی نیست و همه کسانی که در حوزه 
اشتغال محرومان فعال هستند، سعی کردند در این حرکت حضور داشته باشند. وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار کرد: در این طرح چهارده خدمت کاریابی، تامین 
سرمایه، بازاریابی، مشاوره شغلی و کسب و کار، آموزش، تامین مکان کسب و کار، 
تامین تجهیزات، تأمین مواد اولیه، بیمه و پوشش ریسک، ضمانت وام، امور اداری، 

اعتباربخشی، متولی شغلی، ارائه ایده کسب و کار به متقاضیان ارائه می شود.

واقعی کردن قیمت بنزین با اینکه تصمیمی درست و ضروری برای شرایط کنونی 
کشور است، اما نیاز به هزینه های جبرانی دارد تا هزینه اجتماعی آن را به حداقل 
برساند. همچنین قیمت واقعی بنزین، نمی تواند به صورت ثابت تعیین شود زیرا در 
گذر زمان با تغییرات نرخ ارز و تورم، باز شاهد کاهش قیمت نسبتی بنزین خواهیم 

بود.
موضوع یارانه انرژی بار دیگر به یکی از موضوع های پربحث تبدیل شده است. 
پس از موضع گیری مجلس درباره حذف یارانه پنهان، باید دید موضوع دولت 

سیزدهم درباره یارانه انرژی و به دنبال آن تعیین قیمت بنزین چه خواهد بود؟
درباره مبلغ یارانه پنهانی که دولت به کالاهای مختلف از جمله انرژی و بنزین 
پرداخت می کند، اختلاف  نظر وجود دارد و به نظر می رسد در نبود یک نظام آماری 
شفاف، تصویر دقیقی از میزان یارانه پرداختی و همچنین دریافت کنندگان نهایی 

آن در دسترس نیست.
براساس گزارش سال ۱۳۹۸ سازمان برنامه  و بودجه کشور حجم یارانه پنهان در 
سال ۱۳۹۸ حدود ۶۵۰ هزار میلیارد تومان برآورد شده است. از طرف دیگر به گفته 

مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه، ارزش دلاری یارانه پنهان حدود 
۶۳ میلیارد دلار و یارانه حامل های انرژی نزدیک به یک هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان 

است.
محمدباقر نوبخت رئیس سابق سازمان برنامه وبودجه نیز پیش از این اعلام کرده 

بود دولت هر سال ۱۴۰۰ هزار میلیارد تومان یارانه پنهان پرداخت می کند.
در کنار اعداد و ارقامی که در داخل کشور برای یارانه پنهان مطرح می شود، 
می توان به آمارهای خارجی نیز اشاره کرد. به عنوان مثال آژانس بین المللی انرژی 
در گزارشی، مبلغ یارانه پرداخت  شده برای سوخت در ایران را سالانه حدود ۸۶ 

میلیارد دلار اعلام کرده است.
یکی از طرح های پیشنهادی برای حذذف یارانه پنهان که می تواند بر قیمت بنزین 
اثر گذار باشد، طرحی است که در آن همه یارانه هایی که قیمت  کالا و خدمات را 
کاهش می دهند حذف شود و به به صورت نقدی به افراد یا خانوارها پرداخت شود. 
بر این اساس، قیمت کالاهایی که یارانه دریافت می کنند، واقعی می شود و بنزین 

نیز یکی از آن ها خواهد بود.

قیمت بنزین پس از حذف یارانه پنهان
بنزین یارانه ای که اکنون در کشور توزیع می شود، روزانه برابر با  ۶۰ میلیون لیتر 
است. قیمت بنزین به نرخ دولتی لیتری ۱۵۰۰ تومان تعین شده است. بنزین آزاد 
نیز  با قیمت لیتری ۳۰۰۰ تومان فروخته می شود که البته، به معنای واقعی، آزاد 

نیست و دولت برای ثابت نگه  داشتن آن نیز، یارانه پرداخت می کند.
در ایران روزانه به طور متوسط حدود ۸۰ میلیون لیتر بنزین مصرف می شود و 
پرداخت این حجم از یارانه به بنزین به معنای پایین  نگه  داشتن قیمت بنزین و در 
نتیجه افزایش مصرف است و در نتیجه با این قیمت گذاری نادرست، پیامدهای 

منفی برای محیط زیست ایجاد می شود.
از چند ماه اخیر بار دیگر گمانه زنی های رسانه ای درباره قیمت بنزین پس از حذف 
یارانه آن افزایش یافته است. برخی قیمت واقعی بنزین را بهای آن در کشورهای 

منطقه خلیج فارس در نظر می گیرند.
بر این اساس، قیمت بنزین برابر با ۳۸ تا ۴۰ سنت خواهد بود که معادل ریالی 
آن حدود  ۱۰ تا ۱۱ هزار تومان در نظر گرفته می شود. با آزادسازی قیمت بنزین، 
سهمیه ۶۰ لیتری هر خودرو به جای بنزین یارانه ای، مبلغی در حدود ۵۶۰ هزار 

تومان در ماه خواهد بود.
پیامدهای اجتماعی تصمیم اقتصادی

بر خلاف تصور رایج، بیش از نیمی از خانوارهای ایرانی، خودروی شخصی ندارند 
و این گروه می توانند یکی از برندگان حذف یارانه پنهان باشند و از منافع آن بهره مند 

شوند. بنابراین باید این اصلاح قیمت را به صور اصولی انجام داد.
از نظر موافقان این طرح، منافع حاصل از واقعی شدن قیمت بنزین به جای 
اختصاص به خودرو، به افراد تعلق بگیرد. در واقع افرادی که کمتر از میانگین جامعه 
بنزین صرف می کنند یا خودروی شخصی ندارند از منافع یارانه  نقدی بهره مند 
می شوند و حتی اگر افزایش قیمتی در بخش های دیگر در اثر حذف یارانه بنزین رخ 

دهد با این یارانه نقدی جبران پذیر خواهد بود.
از طرف دیگر، افرادی که مصرف بیش از میانگین دارند، یا الگوی مصرف خود را 

تغییر خواهند داد یا هزینه واقعی آن را پرداخت خواهند کرد.
واقعی کردن قیمت بنزین با اینکه تصمیمی درست و ضروری برای شرایط کنونی 
کشور است، اما نیاز به هزینه های جبرانی دارد که هزینه اجتماعی آن را به حداقل 

برساند.
با وجود این طرح های مختلف ارائه شده، قیمت واقعی بنزین نمی تواند به صورت 
ثابت تعیین شود، زیرا پس از گذشت زمان و با تغییرات نرخ ارز و نرخ تورم، بار دیگر 

شاهد کاهش قیمت نسبتی بنزین خواهیم بود.
همچنین نکته مهم دیگری که به آن کمتر توجه شده، تورم شدیدی خواهد که در 
پی این افزایش یکباره بهای بنزین بر همه بخش های دیگر ایجاد و فشار مضاعفی بر 
مردم وارد می کند؛ حتی با دادان یارانه نقدی واقعی؛ زیرا بدون داشتن یک سیستم 
جامع در اجرا و بویژه نظارتی بر همه مجموعه های ذیربط در این موارد، به جز موارد 
امنیت اجتماعی، پیامدهای اقتصادی اجرایی کردن این طرح ها بسیار شدیدتر از 

وضعیت کنونی خواهد بود.

ضرورت توجه به پیامدهای اقتصادی  واجتماعی؛

قیمت بنزین چگونه واقعی می شود؟

آگهی مزایده اموال غیر منقول )نوبت دوم(
در پرونده کلاسه فوق ملک با مشخصات ذیل الذکر متعلق به ورثه 

مرحوم آقای مهدی قریشی که توسط کارشناس دادگستری ارزیابی شده است 
در روز پنجشنبه مورخ ۱۴۰۰/۰۷/۲۹ ساعت ۹ الی ۱۰ در دادگاه عمومی 
بخش کهک به آدرس استان قم شهر کهک دادگاه عمومی کهک دفتر اجرای 

احکام از طریق مزایده حضوری به فروش میرسد.
۱-موقعیت ملک:واقع در روستای ورجان میدان ولیعصر خیابان امام زمان 

سمت راست باراه دسترسی باریک)۱/۵ متر(
۲-مشخصات ملک:ملک شامل باغ که درختان باغ مورد نظرعمدتا از نوع 
درخت انار بوده و باغ مورد نظر با یک ساعت وبیست دقیقه حقابه از آب قنات 
ورجان مشروب میگردد که این ملک و باغ به مساحت ۸۰۰ متر مربع میباشد و 
دارای حد وحدود اربعه مشخص شده طبق نظریه کارشناسی و کروکی ترسیمی 

میباشد که ضمیمه پرونده است.
۳-مشخصات ثبتی ملک:این ملک فاقد پلاک ثبتی میباشد و فقط دارای 

اسناد عادی میباشد.
۴-ارزش کل ملک:ارزش باغ مورد نظر با در نظر گرفتن حقابه معرفی شده 
)یک ساعت و بیست دقیقه(اشجار موجود در باغ،دیوار کشی و غیره،برابر با 
۶۸۰/۰۰۰/۰۰۰ تومان )ششصدو هشتاد میلیون تومان(براورد و قیمت گذاری 

شده است.
لذا افرادی که قصد بازدید از ملک و باغ مذکور را دارند می توانند پنج روز مانده 
به مزایده با هماهنگی این اجرا از ملک مورد نظر بازدید و در صورت تمایل در 
جلسه مزایده شرکت نمایند.قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به شخصی 
که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهد واگذار می گردد.ضمنا ده درصد از مبلغ 
پیشنهادی نقدا اخذ و مابقی نیز ظرف یک ماه دریافت می گردد.این آگهی یک 

نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد.
دادورز شعبه اجرای احکام مدنی شهرستان کهک استان قم-محمد 
قندی
تاریخ انتشار:۱۴۰۰/۰۷/۰۴

 یک کارشناس صنعت خودروگفت: دولت سیزدهم هر چند در اولین جلسات خود 
به آزادسازی بهای مواد لبنی رای داد و صنعت دامپروری را از این تصمیم سو رهانید، 
ولی بازار مصرف را به ناچار با شوک قیمت مواجه کرد. این تصمیم در عین اینکه 
بسیار تصمیم درستی است و البته برای جبران آسیب به سبد هزینه های خانوار به 
راهکارهای معقول و خردمندانه نیاز دارد، باید به سرعت در همه بازارها اجرایی شود.
فربد زاوه اظهارداشت : نظارت قیمت ها و تنظیم بازار هر چند در برنامه پیشنهادی 
وزیر صمت پررنگ جلوه می کند، ولی بهترین تصمیم، تعطیلی نهادهای مزاحمی 
مانند شورای رقابت و سازمان حمایت از مصرف کننده و تولیدکننده و سپردن قیمت 
به مکانیزم بازار است.   هرچند حتی در بازاری رقابتی مانند محصولات لبنی هم 
بدون افزایش آزادی، زمینه برای اجحاف در حق مصرف کننده بسیار محیا می شود.
زاوه متذکر می شود: صنعت خودرو با وجود این که کالای اساسی نیست، همیشه 

مشمول قیمت گذاری دستوری بوده است. نکته جالب در قیمت گذاری خودرو، 
رقابت نهادهای مدعی برای پذیرش این مسوولیت است؛ در حالی که می دانند این 

روش ها منسوخ بوده و منجر به توزیع عادلانه نخواهد شد.
وی با تاکید بر این که به نظر می رسد ورود نهادهای نظارتی و تحقیق در خصوص 
می گوید:  است،  ضروری  خطیر  چنین  مسوولیتی  پذیرش  در  مفرط  تلاش 
قیمت گذاری دستوری در دولت نهم و دهم منجر به زیان انباشت چند میلیارد 
دلاری در صنعت خودرو شد. مجددا در دولت یازدهم با وجود این که برجام فرصتی 
برای جبران این مشکلات بود، رفتار غلط وزارت صمت سبب شد شرکت های 
خودروسازی از حاشیه ضرردهی جز با تورم عمومی کشور که خود نقش مهمی در 

ایجاد آن دارند، خارج نشوند.
این کارشناس صنعت خودرو می افزاید: خروج ترامپ از برجام و برقراری تحریم ها 
و اصرار دولت و شورای رقابت به انکار تورم فزاینده ناشی از افزایش پایه پولی در دوران 
رخصت تورمی دولت یازدهم، ماشین زیان سازی این شرکتها را روشن نگاه داشت و 

مجددا زیان های سنواتی با تجدید ارزیابی به سرمایه تبدیل شد.
زاوه تصریح می کند: عدم اصلاح قیمت ها در عدم اصلاح ساختار مدیریت تولید 
و تامین که سبب افزایش شدید هزینه های آنها در چند سال اخیر شده، تولید 
عملیاتی شرکت های خودروسازی را از خودرو به زیان تغییر داده است که در نهایت 
رقم بدهی آنها را به چندین برابر ارزش دارایشان برساند. قیمت در بازار با شرکت در 

برخی دوره ها بیش از ۱۰۰ درصد اختلاف پیدا کرد و شرکت ها و دولت از درآمد 
هنگفتی که می توانست بخش قابل توجه ای کسری بودجه را جبران کند، محروم 

شدند.
وی عنوان می کند: این فضا فرصت را برای مونتاژکاران چینی محیا کرد تا با 
قیمت های نجومی و غایت عجیب به نهایت سواستفاده از بازار ایران دست بزنند 

و سودهای کلان ببرند.
این کارشناس خودرو متذکر می شود: در حال حاضر بازار خودروی ایران با یکی از 

عجیب ترین جغرافیاهای قیمتی مواجه است.
زاوه تاکید می کند: دولت سیزدهم علیرغم فشار مضاعف تامین نیاز ارزی کشور، 
باید به تغییر این شرایط بیاندیشد. شرکت های خودروسازی در بازی پانزی گرفتار 
هستند و آزادسازی قیمت ها و یا اصلاح قابل توجه قیمت هرچند با خطر انصراف 

گسترده مشتریان مواجه است، گریز ناپذیر است.
وی می گوید: این آزادی قیمت جریان نقدینگی را هم اصلاح می کند. اما آزادی 
قیمت در کارخانه بدون آزادی واردات برای هر ایرانی بدون پیش شرط های مانند 
واردات در مقابل صادرات یا الزام به اخذ نمایندگی در شرایط تحریم یا پرداخت 
وجوهات بی دلیل به بهانه خدمات پس از فروش به شرکت های مدعی نمایندگی هم 
فشار مضاعف بازار را از بین می برد، هم منجر به تقویت موضع دولت و خودروسازان 

در موضوع قیمت گذاری می شود.

دولت سیزدهم به چه سیاست هایی در حوزه خودرو باید تن دهد؟

عجیب ترین جغرافیای قیمتی در بازار خودرو؛ قیمت باید در بازار تعیین شود

یک تحلیلگر مسائل بین المللی:
عضویت در سازمان همکاری شانگهای اقتصاد ایران را متحول نمی کند

 یک تحلیلگر مسائل بین المللی معتقد است: »نمی توان 
به  را  ایران در سازمان همکاری شانگهای  دائم  عضویت 
معنای توسعه قابل توجه اقتصادی تعبیر کرد. مهمترین 
مزیت این سازمان برای ایران، بهره مندی از حمایت یک 

سازمان منطقه ای در صحنه های بین المللی است.«
در بیستمین اجلاس سران سازمان همکاری شانگهای 
در ۲۵ شهریورماه با درخواست ایران برای عضویت دائم 
در این سازمان و تبدیل از عضو ناظر به عضو دائم موافقت 
شد. با توجه به اینکه هدف اولیه تشکیل این سازمان، رفع 
اختلاف های مرزی و در واقع سیاسی_امنیتی بوده است، 
این  در  ایران  اقتصادی عضویت  آثار  درباره  پرسش هایی 

سازمان مطرح می شود.
یک کارشناس مسائل بین الملل معتقد است عضویت 
اما  ندارد،  اقتصادی  آثار مستقیم  این سازمان،  در  ایران 
می تواند روابط اقتصادی ایران با کشورهای عضو را تقویت 
کند. همچنین با توجه به اینکه دو عضو سازمان همکاری 
شانگهای یعنی روسیه و چین عضو دائم شورای امنیت 
سازمان ملل و دارای حق وتو هستند، اگر کشورهای غربی 
بخواهند تحریم های جدیدی را علیه اقتصاد ایران اعمال 
کنند، ایران می تواند با لابی گری با این دو عضو مشترک، 
اهداف خود را پیش ببرد و از پشتیبانی آنها استفاده کند. با 
این حال نمی توان عضویت دائم ایران در سازمان همکاری 
شانگهای را به معنای توسعه قابل توجه اقتصادی تعبیر 

کرد.
بهرام امیراحمدیان کارشناس مطالعات منطقه ای و عضو 
هیات علمی دانشکده بیمه اکو درباره آثار عضویت دائم 
ایران در سازمان همکاری شانگهای گفت: همکاری های 
منطقه ای عمدتاً بر اساس نیازهای کشورهایی در آن به 
عضویت درآمده اند، شکل گرفته است. سازمان همکاری 
شانگهای در دهه ۲۰۰۰ میلادی با عضویت کشورهایی از 
منطقه آسیای مرکزی، روسیه و چین؛ برای حل مسائل بین 

این کشورها تشکیل شد.
شانگهای  همکاری  سازمان  تشکیل  اولیه  هدف  وی، 
هدف  داد:  توضیح  و  کرد  بیان  سیاسی_امنیتی  را 
که  بود  این  شانگهای  همکاری  سازمان  تشکیل  اولیه 
کند.  مبارزه  تجزیه طلبی  و  موادمخدر  افراط گرایی،  با 
بنابراین بیشتر مسائل امنیتی و سیاسی و نه اقتصادی در 

شکل گیری اولیه این سازمان دخیل بوده است.

چه  شانگهای  همکاری  سازمان  در  اقتصادی  روابط 
اولویتی دارد؟

امیراحمدیان درباره روابط اقتصادی بین اعضای سازمان 
که  کشورهایی  از  کدام  هر  گفت:  شانگهای  همکاری 
در این سازمان عضو هستند، در سازمان ها، پیمان ها و 
اتحادیه هایی دیگر امنیتی مانند پیمان امنیت دسته جمعی 
و نیز سازمان ها، پیمان ها و اتحادیه هایی که متمرکز بر امور 
اقتصادی هستند، عضویت دارند که می توان به سازمان 
همکاری اقتصادی اکو و اتحادیه اقتصادی اوراسیا اشاره 

کرد.
وی افزود: در سازمان همکاری شانگهای، چین، روسیه، 
ایران و کشورهای منطقه آسیای مرکزی به جز ترکمنستان، 
به دلیل بی طرفی مثبت این کشور، عضویت دارند. ایران از 
سال ۲۰۰۸ / ۱۳۸۷ درخواست خود مبنی بر عضویت 
در  را  دائم  عضو  به  ناظر  عضو  از  وضعیت  تغییر  و  دائم 
سازمان همکاری شانگهای پیگیری می کند که پس از عدم 
موافقت های چندباره، اکنون این درخواست پذیرفته شده و 

می تواند مزایایی برای کشور به همراه داشته باشد.

عضویت در سازمان همکاری شانگهای و تقویت 
قدرت چانه زنی ایران

با بیان اینکه سازمان  این عضو هیات علمی دانشگاه 
اما  نیست،  اقتصادی  سازمان  یک  شانگهای  همکاری 
به همراه داشته  اقتصاد کشور  برای  را  می تواند منافعی 
باشد، گفت: مهمترین مزیت اقتصادی تبدیل شدن ایران 
به عضو دائم سازمان همکاری شانگهای را می توان تأثیر آن 

بر روابط بین المللی کشور و تحریم ها دانست.
وی افزود: با توجه به اینکه دو عضو سازمان همکاری 
شانگهای یعنی روسیه و چین عضو دائم شورای امنیت 
سازمان ملل و دارای حق وتو هستند، اگر کشورهای غربی 
بخواهند تحریم های جدیدی را علیه اقتصاد ایران اعمال 
کنند، ایران می تواند با لابی گری با این دو عضو مشترک، 

اهداف خود را پیش ببرد و از پشتیبانی آنها استفاده کند.
این کارشناس مسائل روسیه و قفقاز دیگر مزیت عضویت 
دائم ایران در سازمان همکاری شانگهای را بهره مندی از 
مزایای قرارگیری در مسیر ارتباطی کشورهای آسیایی با 
منطقه خلیج فارس دانست و توضیح داد: اگر کشورهای 

با  باشند  عضو سازمان همکاری شانگهای قصد داشته 
منطقه جنوب خلیج فارس ارتباط بگیرند، می توانند این 

ارتباط از طریق خاک ایران برقرار کند.
امیراحمدیان در پاسخ به این پرسش که عضویت دائم 
ایران در سازمان همکاری  شانگهای چه تحولات اقتصادی 
را برای ایران به همراه خواهد داشت، گفت: عضویت دائم 
ایران در سازمان همکاری شانگهای لزوماً به معنای گشایش 
همه راه های اقتصادی برای کشور نیست زیرا ما پیش از 
این نیز با کشورهای عضو سازمان روابط دو و چندجانبه 

داشته ایم.
وی افزود: دیگر اینکه ایران در اتحادیه اقتصادی اوراسیا 
عضویت دارد و بنابراین نمی توان عضویت دائم ایران در 
سازمان همکاری شانگهای را به معنای توسعه قابل توجه 
اقتصادی تعبیر کرد. مهمترین مزیت سازمان همکاری 
شانگهای برای ایران، بهره مندی از حمایت یک سازمان 
منطقه ای در صحنه های بین المللی است. امیراحمدیان 
بزرگ  کشور  دو  عضویت  به  می توان  این  کنار  در  گفت: 
واردکننده انرژی یعنی هند و چین اشاره کرد که امکان 
همکاری هایی در ذیل سازمان و  در جهت سرمایه گذاری 

آن ها در بخش انرژی کشور قابل تصور است.
اهمیت مزایای امنیتی سازمان همکاری شانگهای 

برای ایران
سازمان  تشکیل  اولیه  هدف  بر  تأکید  با  امیراحمدیان 
سازمان  در  ایران  عضویت  گفت:  شانگهای  همکاری  
همکاری های شانگهای زمانی به نفع کشور خواهد بود 
افراط گرایی  ضد  امنیتی،  سازوکارهای  بتواند  ایران  که 
و مواد مخدر را در کشور پیاده سازی کند. از آنجایی که 
ایران خود قربانی تروریسم است، می تواند از این موضوع 
بهره مند شود. ما نمی توانیم سازمان همکاری شانگهای را 
به عنوان یک پیمان و اتحادیه اقتصادی در نظر بگیریم، اما 
کارکردهای آن می توانند ساختارهای کشور را به گونه ای 

تغییر دهد که بخش اقتصادی نیز از آن بهره مند شود.
وی افزود: در حقیقت آنچه که می تواند اقتصاد ایران را از 
مسیر پیمان ها، اتحادیه ها و همکاری های منطقه ای تغییر 
دهد؛ عضویت کشورمان در پیمان همکاری اوراسیا، منطقه 
اکو، قرارداد ۲۵ ساله ایران و چین و نیز ابتکار کمربند-

همکاری  سازمان  در  دائم  عضویت  که  است  روسیه  راه 
شانگهای می تواند نقش ایران در آن  پیمان ها را تقویت کند.
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»مصطفی آجورلو« پس از انتخاب به عنوان مدیرعامل باشگاه استقلال تهران 
بیاینه ای صادر و در آن اشاره کرد که استقلال یک سرمایه ملی است و برای آغاز 

یک دوره جدید نیاز به تغییرات کامل در سطح مدیریتی دارد.
آجورلو که سابقه مدیریت باشگاه های فتح، ابومسلم، پاس تهران، استیل آذین 
و تراکتورسازی را در کارنامه دارد، جمعه شب به عنوان مدیرعامل جدید باشگاه 

استقلال تهران منصوب شد.
وی روزشنبه در نخستین روز کاری در باشگاه استقلال، با صدور بیانیه ای از ایجاد 

باشگاهی قدرتمند با حمایت هواداران خبر داده است.
در متن این بیانیه آمده است:

بسمه تعالی
سلام و درود به دوست داران استقلال

بسیار خرسندم و باعث افتخار است که از امروز سوم مهرماه یک هزاروچهارصد در 
خدمت استقلال بزرگ خواهم بود. از اعتماد وزیر محترم ورزش و جوانان و هیات 
مدیره باشگاه استقلال تشکر می کنم. واقعیت این است که اظهارنظر و ارائه گزارش 
دقیق از وضعیت باشگاه به شما عزیزان نیازمند فرصت و مجالی است که پس از 

بررسی شرایط صورت خواهد گرفت. قصد من بررسی چند روزه شرایط و رسیدگی 
بود و سپس در کمترین زمان،  تیم فوتبال استقلال خواهد  فوری به مشکلات 
گزارشی مفصل و شفاف درباره وضعیت موجود به هواداران گرانقدر این باشگاه و 
رسانه ها تقدیم خواهم کرد، اما در شروع کار لازم است که چند نکته را خدمت شما 

عزیزان عرض کنم:
۱- استقلال به تمرکز بر "متن" نیاز دارد و نه پرداختن به "حاشیه ". بدون تردید، 
دلسوزان استقلال؛ از هواداران عزیز و پیشکسوتان محترم گرفته تا رسانه ها، در این 
مسیر به ما کمک خواهند کرد تا با سرعت و قدرت به سمت ساختن "استقلال قوی 
، قدرتمند و ثروتمند" پیش برویم و استقلال را به شرایط ایده آل برسانیم. در این میان 
عهد ما با هواداران عزیز، کار جدی و و تمرکز بر متن و موضوعات اساسی است تا با 
سرعت و شتاب بیشتر زمینه های پیشرفت باشگاه و رسیدن به اهداف مهیا گردد. 

هیچ اراده ای ما را از حرکت بر مسیر پیشرفت باشگاه دور نخواهد کرد.
۲- وضعیت موجود باشگاه استقلال که همگان از آن آگاه هستند، حاصل فقدان 
مدیریت کارآمد در سطح کلان ورزش ایران در دوره گذشته بوده اما در دوره جدید، 
این عزم جدی وجود دارد که شرایط بهبود یابد. در وضعیت جدید و با حمایت 

دولت محترم و وزیر محترم ورزش و جوانان، انسجام خانواده بزرگ استقلال و ایده 
های جدید و نو و سامان دادن به امورات باشگاه و کار جدی و هدفمند، با همدلی 
و همراهی اعضای محترم هیات مدیره باشگاه فاصله خود با اهداف را کم و کمتر 
خواهیم کرد. به امید خداوند و با حمایت شما عزیزان، نشانه های بهبود اوضاع به 
زودی مشاهده و پس از مدتی این نشانه ها تبدیل به روند صعودی و یک رویه خواهد 

شد.
۳- هدف اصلی  ما در استقلال بازسازی اعتماد بین هواداران و باشگاه خواهد 
بود. اعتمادسازی با شفافیت و کارآمدی پدید می آید. به امید خداوند در عمل نشان 
خواهیم داد که هیچ چیزی در باشگاه استقلال برای پنهان کردن وجود نخواهد 
داشت و بر اساس یک نقشه و چشم انداز درست جلو خواهیم رفت. همه باید  

احساس کنیم که باشگاه در مسیر تحول، اصلاح و بازسازی قرار دارد.
۴- باشگاه استقلال، یک سرمایه  ملی است. متاسفم که در سال های اخیر نهاد 
باشگاه به شدت تضعیف شده و معتقدم ریشه اصلی ناکامی ها به همین موضوع 
مربوط می شود. ما به باشگاهی قوی و شاداب نیاز داریم که به خوبی از تیم های خود 
حمایت کند، تبدیل به خانه هواداران شود و مورد اعتماد آنان باشد. بنده به عنوان 
عضو کوچکی از باشگاه سعی می کنم در مسیر ساختن چنین باشگاهی که شایسته 
نام و تاریخ استقلال است ، حامی بازیکنان و مربیان و اعضای باشگاه باشم و با تمام 
توان از آنها حمایت کنم. امروز بیش از هر زمان دیگری به اتحاد و انسجام نیاز داریم. 
خانواده استقلال برای موفقیت نیاز به یکی شدن و همدلی دارد. برای رسیدن به 

هدف های بزرگ باید کنار هم باشیم.
منصور  دانایی فرد،  علی  مرحومان  استقلال،  باشگاه  بزرگان  از  یادی  با   -۵
پورحیدری، ناصر حجازی، غلامحسین مظلومی و بسیاری از ستاره های ارزشمند 
تاریخ این باشگاه؛ لازم به تاکید است که فرهاد مجیدی فرزند استقلال و سرمایه این 
باشگاه است. این سرمایه برای باشگاه، یک فرصت خواهد بود. بدین وسیله  از او 
می خواهم که با قدرت و انگیزه بیشتر به کار خود ادامه دهد و مجموعه مدیریتی را 
کنار خود بداند. ما تلاش خواهیم کرد به اتفاق تیم را هر چه سریع تر تقویت کنیم تا 

با قدرت بیشتر در فصل پیش رو حاضر شویم.  
۶- هواداران استقلال از شعارها و وعده های انجام نشده، از دل بستن و ناامید 
شدن، از جدایی نابهنگام ستاره ها و تضعیف هر ساله تیم و نبود امکانات مناسب 
خسته شده اند. معتقدم استقلال باید در چهار حوزه؛ ورزشی، اقتصادی، عمرانی 
و فرهنگی ارتقا یابد - که مفصل درباره ایده های تحول در این سه حوزه سخن 
خواهم گفت. با تلاش شبانه روزی در جهت رفع معایب و پیشرفت این باشگاه حرکت 
خواهیم کرد تا هواداران احساس غرور و افتخار کنند و به زودی خبرهای خوب جای 
خبرهای بد را بگیرد. کارهای زیادی برای انجام شدن وجود دارد و ما با یکدیگر و کنار 

هم پیش می رویم.
۷- برای آغاز یک دوره جدید در استقلال به تغییرات کامل در سطح مدیریتی 
مورد  این  در  باشگاه  بررسی شرایط  با  و  آینده  روز  طی چند  است.  نیاز  باشگاه 

اطلاع رسانی لازم انجام خواهد شد.

مصطفی آجورلو: 

فرهاد مجیدی با قدرت بیشتر به کار خود ادامه دهد
استقلال به تمرکز بر متن نیاز دارد نه پرداختن به حاشیه

بلاتکلیفی ۷ماهه هیئت هندبال استان قم ؛

 هندبال قم در پیچ وخم انتخاب رئیس

ورزشکاران توپ ودست شایسته هندبال قم که از دیرباز با زحمات استاد بهزادنیا 
مسیر پیشرفت و ترقی را طی نموده بود و بعدها با زحمات بسیار آقایان طباطبایی 
وعلی حیات پور درهندبال کشور حرف هایی برای گفتن داشت حالا با نداشتن 
رئیس در بدنه خود نالان به مسیر سخت خود ادامه میدهد.در گذشته ای دور 
صفوی تنها ملی پوش شایسته هندبال قمی بود که لباس پرافتخار تیم ملی ایران 
رابرتن کرد و سال ها با درخشش خود درتیم ملی وتیم منتخب قم ارزش هندبال 
بامعرفی  درهندبال  ها  قمی  پیشرفت  ساخت.مسیر  نمایان  را  درکشور  ولایت 
چندملی پوش زن و مرد درکشور بارقه های از امید را در دل دوستداران این رشته 

روشن ساخت.
از دیرباز  نام هندبال قم  حضوردرمسابقات سوپر لیگ هندبال کشور واینکه 
در کشور با خشنودی برده میشود خب ازحرکتی جدید در کالبد مردان وزنان 
توپ و دست این رشته زیبا می داد ،اما چندماهی است که با بهانه های مختلف 
فدراسیون هندبال از برگزاری مجمع انتخاباتی رئیس هیئت هندبال قم ممانعت 
می ورزد.حرف دل بزرگان این رشته و کلام جاری شده از زبان آنان که با نامهای 
علی ساده،جعفری،هاشمی وفلاح شنیده شد خبر از سکون وتوقف این رشته 

دوست داشتنی در قم میدهد.
۷ماه هندبال قم بدون رئیس به کارش ادامه میدهد واداره کردن این رشته با 
سرپرست بدلیل موانع بسیار عملا چرخهای این رشته را از حرکت انداخته است.
مطالبات کهن سالان وقهرمانان این رشته از فدراسیون هندبال برگزاری مجمع 
انتخاباتی وشناخت رئیس جدید این هیئت میباشد.تلاشهای بسیار اداره کل 

ورزش وجوانان هم تا کنون دراین رابطه به نتیجه ای نرسیده است.
انتظار میرود با درایت دکتر منعم مدیر کل فهیم اداره کل ورزش وجوانان با رفع 
موانع هرچه زودتر مجمع انتخاباتی هیئت هندبال برگزار گردد تا بعد ازمدتها در 
پیچ وخم های انتخاب رئیس شاهد نزول وحشتناک جذب نوگلان این رشته که 
در گذشته قالب بر ۲۵۰ نفر را شامل میشد و الآن نزدیک به عدد صفر میباشد 
دامن این رشته را نگیرد ومجددا شاهد احیای این ورزش دوست داشتنی دراستان 

قم باشیم.

درارزیابی استان های تیپ سه ادارات ورزش وجوانان کشور؛

رتبه اول برای قمی ها شد
وزارت ورزش وجوانان کشور جهت ایجاد وانگیزه در ساختار ادارات کل ورزش 
آیتمهای بسیاری خلاصه  آنها که در  وجوانان کشور وارزیابی عملکرد سالیانه 
میگردد عملکرد این ادارات را براساس وضعیت منطقه ای وجمعیت در گروه های 
مختلف استانی مورد ارزیابی قرار داد وبراساس ابلاغیه جدید وزارت ورزش وجوانان 
قمی ها درسال ۹۷ رتبه دوم ودرسال۹۸ موفق شدند در رتبه اول تیپ ۳ ادارات 
ورزش وجوانان کشور قرار بگیرند. درسال۹۷ تلاشهای بسیار حسن عابدی مدیر 
کل جوان وشایسته ورزش وجوانان وهمکاران خدوم وی باعث گردید مقام دومی 
از آن قمیها گردد واین درحالی بود که قم درسال ۹۶ به رتبه اولی گروه خود دست 
یافته بود. عملکرد با ارزش دکتر منعم مدیر کل فهیم وتلاشگر اداره کل ورزش 
وجوانان وهمکاران شایسته اش  درسال ۹۹باعث گردید تاقم موفق به کسب رتبه 

نخست گروه ۳ کشوری گردد.
 بدون شک تعهد وتخصص،اخلاص و از خودگذشتگی جمع حاضر دربدنه اداره 
کل ورزش وجوانان باعث کسب این افتخار شایسته برای استان قم شد. جدا از 
حرکت سکونی که ویروس منحوس کرونا در۲سال گذشته بر ورزش کشور حاکم 
ساخت انتظار داریم با رفع این بیماری و تلاش مجدد عزیزان ما درهدایت ورزش 
ولایت بتواند بار دیگر ورزش قم را در مسیر پیشرفت رهنمون ساخته تا با کسب 
نتایج آبرومند در میادین جهانی وبین المللی والمپیک جوانان برومند وقهرمانان 
رشته های مختلف ورزشی بتوانند همراه با خدمات شایسته مسئولان خود در راس 

ورزش برای قم عزیز کسب افتخار بنمایند.

توصیف فیفا از دیدار ایران-ازبکستان؛

 »قطاری که ترمز بُریده بود«
تارنمای رسمی فیفا در گزارش روزانه خود به دیدار پرگل ایران و ازبکستان در یک 

هشتم نهایی جام جهانی پرداخت.
به گزارش ایرنا، تیم ملی فوتسال کشورمان  جمعه شب در چارچوب مرحله یک 
هشتم نهایی جام جهانی ۲۰۲۱ لیتوانی و در ورزشگاه ویلینیوس آرنا به مصاف 
ازبکستان رفت و در پایان موفق شد به سختی و با نتیجه ۹ بر هشت حریف خود را 
شکست داده و به یک چهارم نهایی صعود کند.  از این رو تارنمای فدراسیون جهانی 
فوتبال در گزارش روزانه خود در خصوص بازی های جام جهانی ۲۰۲۱ لیتوانی و 
دیدار ایران و ازبکستان نوشت: این بازی شبیه یک قطار بدون ترمز بود. بازی در 
دو طرف زمین جریان داشت و بازیکنان می توانستند حتی بیشتر از ۱۷ گل به ثمر 
برسانند. این بازی بیشترین گل را داشت و بدون شک هیجان انگیزترین مسابقه این 
رقابت ها تا اینجای کار بود.  فیفا در ادامه نوشت: ازبکستان بار دیگر ثابت کرد که در 
ضربات ایستگاهی خطرناک است و هواداران پر شور خود را با بازی تیمی و گلزنی 

از ضربات ایستگاهی خیره می کند.
 با این حال، ازبک ها دو بار در ضدحملات گل خوردند و علی اصغر حسن زاده 
کاپیتان ایران، دوازدهمین و سیزدهمین گل  خود را در دوره های مختلف جام 
جهانی به ثمر رساند. در تاریخ جام جهانی فوتسال هرگز مسابقه ای نبوده که دو تیم 
در زمان عادی، این تعداد گل را به ثمر برسانند. این دیدار پرگل ترین بازی در تاریخ 
مراحل حذفی جام جهانی بود.  تیم ملی فوتسال کشورمان باید روز دوشنبه )پنجم 
مهرماه( از ساعت ۲۰:۳۰ دقیقه در ورزشگاه کاوناس آرنا در مرحله یک چهارم 

نهایی به مصاف قزاقستان برود.

حسن زاده از رکورد شمسایی رد شد
کاپیتان تیم ملی فوتسال ایران یک گل تا ورود به جمع ۱۰ گلزن برتر جام جهانی 

فاصله دارد.
علی اصغر حسن زاده در بازی با ازبکستان هم موفق به گلزنی شد و با دو گلی که 

به ثمر رساند نقش مهمی در پیروزی ایران در این بازی دشوار داشت.
حسن زاده با این دو گل شمار گل های زده خود در ادوار جام جهانی را به عدد ۱۳ 

رساند تا از رکورد ۱۰ گل شمسایی در جام جهانی عبور کند.
کاپیتان تیم ملی فوتسال ایران در صورت زدن یک گل دیگر وارد جدول ۱۰ گلزن 

برتر تاریخ جام جهانی فوتسال خواهد شد.

مدیرعامل سابق پرسپولیس در خصوص حضور وزیر ورزش جدید واکنش 
نشان داد.

محمد رویانیان در خصوص حضور حمید سجادی به عنوان وزیر ورزش و 
جوانان اظهار داشت: ایشان از مدیران ورزشی ایران است. انتخاب دولت و 
رأی مجلس بوده است. انشاالله بتواند به صورت مستقل سیاست های ورزش 

را پیگیری و عملی سازد.
وی در خصوص استعفای جعفر سمیعی از مدیرعاملی پرسپولیس افزود: 
ایشان یک مقطع کوتاه به عنوان مدیرعامل پرسپولیس انتخاب شد. درواقع 
یکسری بدهی ها بر جای گذاشت که بالغ بر ۱۰۰ میلیارد تومان بوده است. 
خدا را شکر ایشان بعد از این اتفاقات دچار حاشیه نشد و به نوعی جان سالم 

به در برد.
رویانیان درباره حضور مصطفی آجرلو در مدیریت استقلال بیان داشت: تجربه 
ایشان در خصوص باشگاهداری زیاد است او می تواند از تجربیات گذشته اش 
برای موفق شدن استقلال کمک کند. سردار درواقع در حوزه ورزش کارش را 
بلد است فقط به او توصیه می کنم که مراقب اطراف خود باشد زیرا فضای دو 

باشگاه استقلال و پرسپولیس با جاهای دیگر متفاوت است.
وی ادامه داد: درست است که به عنوان یک نظامی در گذشته در پرسپولیس 
مدیریت کرده ام اما این را هم بگویم درواقع استقلال به نوعی همیشه رقیب ما 
بوده و این تیم هم مانند پرسپولیس هوادار دارد، البته کمتر از ما اما دولت باید 
برای این دو باشگاه بهترین تصمیم ها را اتخاذ کند. شما نگاه کنید از سال ۹۰ 
تا ۱۴۰۰ در طول ۱۰ سال ۸ مدیرعامل فقط در پرسپولیس جابه جا شده است 
که این مصداق واقعی بی ثباتی در مدیریت است، هر مدیری هم که آمده گرفتار 

شده است و این باعث می شود که خود مدیران از نظر وجهه خراب شوند.
مدیرعامل سابق پرسپولیس یادآور شد: پرسپولیس به واسطه حضور برانکو و 
همچنین مدیریت خوب آقایحیی و کادر فنی فوق العاده اش توانسته ثبات خود 

را در این سالها حفظ کند که چهار قهرمانی پیاپی نمونه این اتفاق است.
باشگاه  را  باشگاه  دو  این  نباید  اکنون  ما  درواقع  گفت:  پایان  در  رویانیان 
خطاب کنیم بلکه اینها فقط دو تا تیم هستند با کلی هوادار. امیدوارم امسال 
هم پرسپولیس قهرمان شود زیرا این طوری که من مشاهده کردم پرسپولیس 

حالاحالاها بی رقیب است.

به آجورلو توصیه می کنم که مراقب اطراف خود در استقلال باشد

رویانیان:سمیعی 100 میلیارد بدهی گذاشت و رفت

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد امیدها گفت: محدودیت زمانی باعث شد تا نتوانیم کشتی گیران را محک بزنیم.
 تقی اکبرنژاد درباره رقابت های جهانی صربستان اظهار داشت: طبق برنامه ریزی های انجام شده قرار بود در تاریخ ۲۰ مرداد 
مسابقات سراسری برگزار شود و افراد شاخص را به اردو دعوت کنیم اما متاسفانه محدودیت ها و شرایط کرونایی این اجازه را 
به ما نداد. در تاریخ ۲ مهر مسابقات را با تعداد ۵۰ نفر از ۱۰ استان و با حضور کشتی گیران جام جهان پهلوان تختی، جوانان 
و چهره های شاخص برگزار کردیم. مسابقات خوبی بود و تیم مورد نظر انتخاب شد. از ۶ روز آینده هم در ۲ اردوی ۱۲ روزه تا 

اعزام مسابقات شرکت خواهیم کرد.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد امیدها از نحوه برگزاری مسابقات انتخابی گفت: ما اگر زمان زیادی تا برگزاری مسابقات داشتیم، 
کشتی گیران را در میادین مختلف بررسی می کردیم اما با توجه به مدت زمان ۳۶ روزه، برگزاری ۲ اردوی ۱۲ روزه، ریکاوری 
و استراحت، امکان محک زدن بیشتر کشتی گیران از ما سلب شد. کشتی گیرانی که در طول مسابقات شرکت کردند همه از 
افراد شناخته شده هستند. سایر افراد هم جزو ستاره های کشتی ما در مسابقات گذشته بودند. من فکر می کنم نفرات دعوت 

شده از قابلیت های خوبی برخوردار هستند و شانس بالایی را دارند.
وی که با رادیو ورزش صحبت می کرد  با اشاره به امکان حضور تعدادی از کشتی گیران بعد از مسابقات جهانی نروژ در ترکیب 
تیم امید عنوان کرد: در ابتدا قصدمان این بود که پس از بازگشت کشتی گیران در وزن هایی که خلا داریم از این نفرات استفاده 
کنیم . بعد از جلسات متعدد به این نتیجه رسیدیم که به آنها استراحت داده و پشتوانه های این جوانان را قوی تر کنیم. فعلا با 

همین نفرات به مسابقات خواهیم رفت. امیدوارم که نتایج خوبی را رقم بزنیم. 
رقابت های کشتی امید )زیر ۲۳ سال( قهرمانی جهان روزهای ۱۰ تا ۱۶ آبان ماه در شهر بلگراد صربستان برگزار خواهد شد. 

سرمربی تیم والیبال جوانان معتقد است کم تجربی بازیکنان، در بازی مرگ و زندگی ایران و آرژانتین کار دست تیم داد.
به گزارش  فدراسیون والیبال، والیبالیست های جوان ایران در دومین رقابت خود در مرحله گروهی قهرمانی جوانان 

جهان مقابل آرژانتین شکست خوردند.
بهروز عطایی در تشریح دلایل شکست شاگردانش مقابل آرژانتین، گفت: بازی سختی بود. این بازی حکم مرگ و 
زندگی را برای دو تیم ایران و آرژانتین داشت چرا که باخت هر تیم به منزله حذف بود. به همین دلیل دو تیم با تمام قوا 
مقابل هم قرار گرفتند. سرمربی تیم ملی والیبال جوانان افزود: آرژانتین در توپ گیری عالی عمل کرد و با مهار توپ های 
ایران در حملات، تیم را دچار مشکل کرد. برداشت من این است که با به دلیل تجربه کمی که داشتیم بازی را واگذار 
کردیم. وی با بیان اینکه یوسف رمضانی پاسور، سینا نیک پور دریافت کننده و امیرحسین صداقت سه بازیکن ایران در 
بازی مقابل آرژانتین، برای اولین بار بود که حضور در یک تورنمنت بین المللی را تجربه می کردند، تصریح کرد: طبیعی 

بود که نتوانند فشار مسابقات جهانی را به راحتی تحمل کنند و این مسئله، کار دست تیم ایران داد.
عطایی ادامه داد: آن چه مهم است این که بچه ها تمام تلاش خود را کردند. مقصر اصلی این باخت من هستم و به خاطر 

این که نتوانستیم دل مردم را شاد کنیم، عذرخواهی می کنم. امیدوارم در ادامه عملکرد بهتری داشته باشیم.
وی درخصوص عملکرد بردیا سعادت لژیونر باشگاه ویکستورم کره جنوبی در بازی مقابل آرژانتین هم گفت: سعادت 
به دلیل مصدومیت چیزی حدود ۱۰ الی ۱۲ روز در باشگاه کره ای تمرین نکرده بود و طی این مدت تنها فیزیوتراپی 
انجام می داد. به همین دلیل او برای حضور در این بازی آماده نبود و چون عملکرد قابل توجهی هم در ست اول نداشت، 

مجبور شدیم او را از زمین مسابقه خارج کنیم.

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد امیدها:

امکان محک زدن کشتی گیران را نداشتیم
عطایی پس از حذف تیم ملی والیبال جوانان:

کم تجربگی کار دست تیم داد

احمد سعادتمند:
 استقلال باید با آرامش پیش برود

مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال می گوید این باشگاه 
برای پیش برد امور خود باید با آرامش پیش برود.

احمد سعادتمند مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال در 
گفت وگو با ایسنا، درباره انتخاب مصطفی آجرلو به عنوان 
مدیرعامل جدید این باشگاه و اضافه شدن اعضای جدید 
هیات مدیره به بدنه کادر مدیریت اظهار کرد: من برای 
تیم مدیریتی جدید آرزوی موفقیت می کنم و با توجه به 
اینکه در یک سال گذشته باشگاه مشکلات زیادی داشته 
است، امیدوارم با حضور کادر مدیریتی جدید، هرروز شاهد 
خبرهای خوب برای استقلال باشیم و خواسته هواداران 

برطرف شود.
دارم.  ارادت  آجرلو  آقای  به  نسبت  من  داد:  ادامه  او 
ایشان در مناصب مختلف ورزشی، منشا خدمات بودند و 
اتفاقات خوبی را در باشگاه های تراکتور و پاس رقم زدند. 
امیدوارم با حضور هیات مدیره جدید که ۲ تن از آن ها از 
برای  خوبی  روزهای  هستند،  استقلال  پیشکسوت های 

استقلال رقم بزنند.
مجتبی  و  افضلی  مهدی  حضور  درباره  سعادتمند 
عبداللهی در هیات مدیره استقلال هم گفت: من مطمئن 

هستم حضور این ۲ نفر با یک مطالعه کامل صورت گرفته 
است چون خواسته های هواداران هم زیاد است. امیدوارم 
اجتماعی،  حوزه های  در  توان شان  همه  از  نفر   ۲ این 
فرهنگی و اقتصادی استفاده کنند و مشکلات را برطرف 
حضور  درباره  استقلال  باشگاه  اسبق  مدیرعامل  کنند. 
۲ چهره فوتبالی در هیات مدیره این باشگاه؛ یعنی پرویز 
مظلومی و محمد مومنی، خاطرنشان کرد: این ۲ عزیز 
پیشکسوت های  بین  اتحاد  و  تعامل  بخش  در  می تواند 
باشگاه می توانند تاثیرگذار باشند. آن ها می توانند در بخش 
کمیته فنی به باشگاه کمک کنند و با دعوت از کسانی که 
شاخص های تایید شده دارند، به کمیته فنی باشگاه آورد. 
من فکر می کنم این ۲ نفر در اتحاد بین افراد مجموعه 
بتوانند  و در بخش فنی هم  زیادی کنند  باشگاه کمک 

راهبردهای خوبی بدهند.
او در پایان گفت: استقلال باید آرامش پیش برود. کادر 
مدیریت در کنار کادر فنی باید با آرامش کارهای خود را 
جلو ببرند. این اولین خواسته من به عنوان هوادار استقلال 
خوبی  برنامه ریزی  می توان  همدلی  و  وحدت  با  است. 
کرد و اجازه بدهیم کادر مدیریتی جدید کار خود را انجام 

بدهند. الان چند سالی است که استقلالی ها هم نتیجه 
و اخبار خوب و افتخارآفرینی می خواهند. در این مسیر 
باید همه کنند و اگر بازهم قرار باشد مسائل یکطرفه پیش 
رود، شاهد مشکلات زیادی خواهیم بود. امیدوارم امسال 

در هر ۳ رقابت های پیش رو استقلال بتوانند هواداران خود 
را خوشحال کند و همچنین در بخش استعدادیابی شاهد 
اتفاقات خوبی باشیم و قایدی های زیادی را تحویل فوتبال 

کشور بدهیم.
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نعمت احمدی حقوقدان: 

امضاهای طلایی، مانع مهم مبارزه
 با فساد است

 »نعمت احمدی« حقوقدان و وکیل پایه یک دادگستری با اشاره به الزامات 
مبارزه با فساد در ایران گفت: به جای مبارزه با مفسد با بسترهای فساد زا به 

خصوص امضاهای طلایی در سیستم اداری باید مبارزه کنیم. 
دادگستری،  یک  پایه  وکیل  و  حقوقدان  احمدی«  »نعمت  با  گفتگو  در 
بسترهای ایجاد فساد در کشور و راهکاری مبارزه با این بسترها را مورد بحث 

و بررسی قرار دادیم.
صدور مجوزها برای امور مختلف سیستمی شود

احمدی در پاسخ به این سوال که چه خلاء هایی در کشور در زمینه مبارزه 
با فساد داریم، بیان داشت: ما هنوز در کشور اقداماتی که بتوان گفت مبارزه 
با فساد است شاهد نیستیم. مبارزه با فساد در کشور ما محدود به این مسئله 
شده که چند فرد دانه درشت را محاکمه می کنیم و اسم آن را مبارزه با فساد 
می گذاریم. این امر لازم است اما نمی توانیم مسئله مبارزه با فساد را به تنهایی به 
این اقدامات فروبکاهیم. تا زمانی با بسترهای فسادزا مبارزه نکرده و زمینه های 
فساد را از بین نبریم نمی توانیم بگوییم با فساد مبارزه کردیم. تفاوت این دو 
رویکرد اینجاست که ما هر چند با افراد مبارزه کردیم نتوانستیم فساد را کاهش 
دهیم اما نتیجه مبارزه با بسترهای فساد زا و اصلاح این بسترها بدون تردید 

کاهش فساد در کشور خواهد بود.
وی در تشریح زمینه های فساد در کشور هم تصریح کرد: قوانین یکی از 
مهم ترین زمینه های فساد در کشور است. ما در حوزه قوانین با دو آسیب مواجه 
هستیم. این دو آسیب در کشور ما فساد تولید می کند. اولین آسیب بحث 
امضاهای طلایی در کشور است. امضا طلایی به این معنا است که در ساختار 
اداری کشور ما افرادی این اختیار را دارند که برای کارهای مختلف مجوز صادر 
کنند و فعالیت در آن حوزه ها وابسته به امضای آن افراد است. در واقع کارمند 
یا مدیر دولتی دارای امضای طلایی است. شکل گیری فساد معلول همین 
امضاهای طلایی در کشور است. حل این مسئله نیازمند استفاده کامل از 

ظرفیت دولت الکترونیک است.
این حقوقدان ادامه داد: نکته دیگر مسئله استثناءهایی است که در قوانین 
کشور ما وجود دارد. به عنوان مثال ما طی قانونی استفاده از فلان وسیله یا 
فلان اقدام را ممنوع کرده ایم. اما در همین قانون ده ها استثنا زدیم یا در قوانین 
دیگر بر این قانون استثنا زدیم که همین مسئله باعث بروز فساد می شود. به 
عنوان مثال ما برای پرداخت حقوق به کارکنان دولت قانون خدمات مدیریت 
کشوری را تصویب کردیم اما در حال حاضر نهادهای زیادی خود را از این قانون 
مستثنی کرده و همین امر منجر به تبعیض پرداخت در کارکنان دولت شده 

است.
مبارزه با فساد نیازمند اصلاح اقتصاد دولتی است

وی ادامه داد:ما تا روزی که ارز دو نرخی در کشور داریم و در کل سیستم 
سیاست گذاری و اقتصادی کشور به نحوی است که ما با دو قیمت در حوزه 
کالاهای مختلف مواجه هستیم و دولت در حال توزیع رانت در کشور است، 
نمی توانیم با فساد مبارزه کنیم. شما مسئله ارز ۴۲۰۰ تومانی را در نظر بگیرید 
یا یارانه های آشکار و پنهانی که دولت در حوزه های مختلف در جامعه توزیع 
می کند در نظر بگیرید. وقتی این شرایط وجود دارد دادگاه و قوه قضاییه با 
برخورد با افراد مفسد نمی تواند جلوی این فساد را بگیرد. ما چرا ارز دو نرخی 
در کشور داشته باشیم تا بعد هر کس از این ارز سوء استفاده کرد با او برخورد 
کنیم؟ خب به جای این کار ارز دو نرخی را حذف می کنیم. مبارزه با فساد دقیقا 

یعنی همین که ما بستر فساد را از بین ببریم.
این وکیل پایه یک دادگستری با تاکید بر این نکته که باید به سمت دولت 
الترونیک و حذف نقش دولت در بخش های مختلف حرکت کنیم، تصریح کرد: 
استفاده از سامانه های الکترونیک و حذف نقش افراد در سیستم اداری کشور 
از یک سو و از طرف دیگر کمرنگ کردن اقتصاد دولت و رانتی به نفع بخش 
خصوصی و شفاف کردن حوزه اقتصاد کشور مهم ترین فاکتورهای مبارزه با 
فساد در کشور است. تا زمانی که این اقدامات انجام نشود برخرود با چند سوء 

استفاده گر به جایی نخواهد رسید.

سیدمحمود میرلوحی، چهره سیاسی اصلاح طلب بر این باور است که اصلاح 
طلبان نمی توانند با دولت آقای رئیسی متحد باشند و از آن طرف منتقد هم 
نمی توانند باشند یعنی ما احساس می کنیم اینها بسیار نازک نارنجی هستند از 
این رو احتمالا یک حالت صبر و انتظار و ارزیابی و نقد پیدا خواهیم کرد، یعنی 

چاره ای جز این نداریم.
»اصولگرایان و دولت رئیسی نازک نارنجی و حساس هستند« این گزاره ای 
است که محمود میرلوحی از اعضای حزب اتحاد ملت بیان می کند. او در گفت 
و گو با خبرگزاری خبرآنلاین از استقبال نکردن اصولگرایان و دولت رئیسی از 
اصلاح طلبان می گوید و بر این باور است که آنها نه تنها از اصلاح طلبان استقبال 

نمی کنند بلکه اصلاح طلبان باید آنها را نوازش هم کنند. 
میرلوحی عنوان می کند که حداقل احمدی نژاد به گفته خودش، کروبی را 
می شناخت و با او احوالپرسی می کرد اما اصلاح طلبان در دولت رئیسی، هیچ 

کسی را نمی شناسند.
او می گوید دولت ابراهیم رئیسی بسیار حساس و نازک نارنجی است از این رو 

اصلاح طلبان نه می توانند منتقد آن باشند و نه متحدش.
این چهره سیاسی اصلاح طلب تاکید دارد که احتمالا یک حالت صبر و انتظار 

و ارزیابی و نقد پیدا خواهیم کرد یعنی چاره ای جز این نداریم.
اصولگرایان اگر نیشی به اصلاح طلبان نزنند روز سیاسی شان شب نمی شود!

سیدمحمود میرلوحی، چهره سیاسی اصلاح طلب درباره یکدست شدن 
قدرت در کشور و اینکه اصلاح طلب در این یکدستی قدرت چه خواهند کرد؟ 
گفت: در حال حاضر دو تشکل در کشور داریم؛ یکی اصولگرا )با تنوعی که 
دارند( و دیگری اصلاح طلب )با تنوعی که دارند(. وقتی می گوییم اصلاح طلبان 
چه کار می کنند روشن است که به عنوان جریانی که مخاطب مردم هستند 
انتظاراتی وجود دارد. او افزود: می بینید حتی کسانی که کشور را یکدست کردند 
و در حال حاضر  همه چیز در اختیارشان است صبح تا شب در کلاب هاوس و در 
رسانه های داخلی برای سرگرمی شان هم که شده، هر اتفاقی رخ دهد، نیشی، 
گله ای یا تلنگری به اصلاح طلبان می زنند و فکر می کنند اگر این کار را نکنند 

روزِ سیاسی آنها شب نمی شود.
میرلوحی ادامه داد:  بالاخره جریان رقیب یک جریان اصیل و گسترده هستند، 
بدبن گونه که خودشان ساختاری دارند. البته شخصیت های شناخته شده در 
میان آنها حضور دارند و دولت و مجلس و شورا داشتند و در بین آنها، بخشی از 

روحانیون یا اهل دانش و هنر حضور دارند و به این حوزه تعلق خاطر دارند.
مطالبات اصلاح طلبان مشخص است

میرلوحی اضافه کرد: بالاخره فراز و فرودها و گره ها و قهر و آشتی هایی هم 
دارند اما یک جریان نمی تواند منزوی شود، چون در این صورت کاری نمی تواند 
انجام دهد. زمانی که آقای خاتمی به صحنه آمدند تلقی خودشان این نبود که 
جامعه آنقدر تشنه و منتظر باشد و به نوعی مطالبات نهفته جامعه سر باز کرد و 
اصلاحات شد، اگر بتوان آن مطالبات را  ردیابی کرد خواهیم دید همچنان به 
قوت خود باقی است و روشن است که مطالبات چیست، چون مطالبات در 
تمامی حوزه ها است. این چهره سیاسی اصلاح طلب اشاره کرد: در حوزه 
سیاسی، آقای خاتمی یک شعاری داشتند و می گفتند توسعه باید همه جانبه، 
جامع و هماهنگ باشد و نمی توان فقط بگوییم معیشت آری! فرهنگ خیر! یا 
بگوییم توسعه فرهنگی آری! توسعه اجتماعی خیر! همه این ها با هم است اما 
گاهی اوقات که اولویت ها را فهرست کنید ممکن است مثلا امروز مسئله مردم 

معیشت، اقتصاد، اشتغال، کرونا و خشکسالی باشد، این ها درست است اما 
معمولا اولویت های کشور یکی دو اولویت نیست.

بینید همزمان که  اولویت ها را فهرست کنید می  بیان کرد:  زمانی که  او 
خشکسالی، کرونا، اشتغال، گرانی و تورم است توقعات بانوان یا مطالبات جوانان 
به قوت خود باقی است ، مطالبات اقوام همچنان انباشته است و سالها به قوت 
خود باقی است و انتظار دارند که به آنها احترام گذاشته شود و انتظار کرامت، 
تکریم، منزلت مردم، حفظ احترام و حریم خصوصی را دارند، اصلاحات یعنی 

این و اصلاحات چیزی غیر از این ها نیست.
این عضو حزب اتحاد ملت تصریح کرد: آیا می توان گفت که اینها مشمول مرور 
زمان می شود؟ یا اینها برای زمان خاصی است و زمان آن طی شده است و در 
آینده نیست؟ ممکن است پرچم داران این حرکت و این شعارها تغییر کنند، یک 
روز، فرد خاصی پرچم دار بوده اما امروز جامعه بگوید شما تند می روید و ما می 

خواهیم دیگران بیایند و پرچم را بگیرند، بسم الله!
رئیسی منت نمی کشد بلکه سر آمریکا منت هم می گذارد!

میرلوحی عنوان کرد:  درحال حاضر هم همین نکته وجود دارد ولی تا زمانی 
که کسی نیاید و صادقانه پرچم را به عهده نگیرد، این پرچم بر زمین نمی افتد و 
کسی می تواند بگوید که این پرچم بر زمین افتاد؟ گاهی اوقات می بینید که 
جریان رقیب می گوید من این کار را بهتر از جریان اصلاح طلب انجام می دهم، 
شعار دادند و برای انتخابات هم همین شعارها را دادند و مثلا آقای رئیسی گفتند 
من ۲ میلیون فالوور دارم که یعنی من خودم در فضای مجازی هستم، طبیعتا 
این گونه شد و جامعه گفتند زمانی که رئیس قوه قضاییه می گوید من ۲ میلیون 
فالوور دارم پس فرد به روزی است پس دغدغه نداریم، بعد ایشان گفتند ما یک 

میلیون مسکن در سال می سازیم و بقیه گفتند »بَه بَه«.
او اضافه کرد: اگر چنین کاری صورت گیرد بحثی در آن نیست، بعد گفتند ما 
تحریم ها را برمی داریم و نه تنها منت نمی کشیم بلکه منت هم سر آمریکا می 
گذاریم و بقیه گفتند چه بهتر! آقای روحانی می خواست تحریم ها را بردارد و 
ظاهرا می خواست در جاهایی منت هم بکشد ولی ایشان منت نمی کشد بلکه 

منت هم سر آمریکا می گذارد.
گلوگاه های فساد را ببندید بسم الله!

این فعال سیاسی اصلاح طلب اظهار کرد: بنابراین طبیعی است که مردم به 
ایشان رأی می دهند ولی این مطالبات چیزی نیست که بتوان یک جامعه را مثلا 
در مدت محدودی منصرف کرد و مثلا به اهل هنر بگوید شما باید احترام داشته 
باشید، به اهل فرهنگ بگوید شما باید کرامتتان حفظ شود، مبارزه با فساد باید به 
مفهوم واقعی باشد، آقای رئیسی یک شعار دادند و اگر به آن دقت شود بسیار مهم 
است. ایشان می گویند من در قوه قضاییه باید با فاسد مبارزه می کردم اما حالا 
می خواهم با فساد مبارزه کنم یعنی همه گلوگاه های رانت و فساد را می خواهم 

ببندم، بسم الله ببندید!
میرلوحی بیان کرد: الان اصل گلوگاه های رانت و فساد این است که فساد، 
رقابتی شود، اصل آن این است که این امضاهای طلایی در اختیار دستگاه ها 
که سالهاست در قانون رفع موانع تولید در حد حرف گفته شده ولی متاسفانه 
امضاهای طلایی بیشتر شده و کم نشده است. اگر کسی بخواهد یک حرکتی، 
یک تولیدی، یک اشتغالی و یک فعالیتی را ایجاد کند باید از صد نقطه و از صد 
اداره عبور کند یعنی باید یک کفش آهنی داشته باشد که بتواند از این اداره به آن 
اداره برود و تازه حرمت هم ندارد، چون من خودم هم در سالهای مختلف درگیر 

بودم یعنی در بخش خصوصی بودم و می بینم که بخش خصوصی، نزد این 
دستگاه ها حرمتی ندارد و این از مسائلی است که باید حل شود. گلوگاه های 
فساد یعنی مثل رومانی، یک شخص بتواند از یک صبح تا ظهر شرکتی را تاسیس 
کند، ثبت کند و بعد از ظهر هم در شرکتش بنشیند و کارش را شروع کند ولی در 
اینجا ببینید که چه بساطی به وجود آمده است، آنها کاری می کنند که شخص 

از کار و فعالیت و تولید منصرف شود و این ها از مسائلی است که باید حل شود.
اصلاح طلبان به به دوره سختی عادت دارند

میرلوحی در پاسخ به این سوال که آیا اصلاح طلبان در این دوره به عنوان جریان 
منتقد خواهند بود و یا سکوت را در پیش می گیرند؟ اشاره کرد: اصلاح طلبان 
با این قانون بازنشستگی، ۷، ۸  استاندار اصلاح طلب داشتند که الان ترخیص 
شده اند و تقریبا می توان گفت اصلاح طلبان به دوره عسرت و سختی، عادت 
دارند و دوباره کنار می روند و جایی مشغول به کار می شوند، لذا نه دلیلی دارد که 
بخواهند قهر کنند چون ما اهل گفت و گو هستیم و دیدگاه و مواضع اصلاحات 
بر گفت و گو است پس نه می توانند با مردم قهر کنند و نه با حکومت قهر می کنند 
چرا که همیشه این تلخی ها و رد صلاحیت ها را دیده اند و با آن آشنا هستند و 
عادت کرده اند. مشکلی که ما داریم این است که در جریان اصولگرایی، متاسفانه 
فقط این مسئله نیست که از ما استقبال نکنند، بلکه حتما باید صبح تا شب 

نوازش هم شوند.
احمدی نژاد می گفت حداقل کروبی را می شناسم و با او احوالپرسی 

می کنم اما....
او در پاسخ به این سوال که در حال حاضر وعده های ابراهیم رئیسی در خصوص 
فراجناحی بودن دولتش را چگونه دیدید؟ تصریح کرد: بعید است آقای رئیسی 
با اینکه گفتند دولت من فراجناحی خواهد بود و از همه نیروها استفاده می کنم 
و مقام معظم رهبری در دیدار با دولت سفارش کردند که حتما از نیروهای متنوع 
فکری و جناح های دیگر استفاده شود، ممکن است من با یک ، دو نفر از وزرا ، 
آشنایی داشته باشم ولی در واقعیت ما الان در دولت کسی را نداریم، در دولت 
آقای احمدی نژاد می گفت من حداقل آقای کروبی را می شناسم و می توانم 
با او احوالپرسی کنم، ما در دولت آقای رئیسی کسی را نمی شناسیم هرچند به 
خود آقای رئیسی ارادت داشتیم و زمانی که من استاندار بودم ایشان یک تماسی 
با بنده گرفته است حال ممکن است بنده را بشناسد ولی در مجموع، بنده کسی 
را در دولت نمی شناسم )هرچند دلیلی هم نیست که بخواهم بشناسم(.در 
واقع بنده وزارت کشوری بوده ام و کم و بیش با مقامات دو طرف ارتباط داشته ام 
ولی الان کسی را در دولت نمی شناسم و فکر می کنم بقیه اصلاح طلبان هم 
همینطور باشند. خلاصه آنها استقبال نخواهند کرد و ما هم انتظار اینکه بخواهند 
استاندار، وزیر یا معاون وزیر از این طرف انتخاب کنند را نداریم ولی اینکه نسبت 
به مسؤلیت های ملی و کشور و آینده بی تفاوت باشند قطعا اینطور نیست و چون 
اصلاح طلبان احساس مسؤلیت می کنند و با توجه به تلاشی که برای احیای 
سرمایه اجتماعی شان خواهند داشت اقتضا می کند که فعالیت و حضور داشته 
باشند ولی یک نکته ای اینجا وجود دارد، در دولت آقای روحانی ما می گفتیم که 
متحد منتقد هستیم و واقعا در دولت دوم ما با ایشان متحد بودیم ولی نقد هم می 
کردیم به خصوص اینکه بارها سیاست داخلی ایشان و وزارت کشور را نقد کردیم.

دولت رئیسی نازک نارنجی و حساس است
این چهره سیاسی اصلاح طلب در پایان تاکید کرد: در اینجا طبیعتا نمی توانیم 
با دولت آقای رئیسی متحد باشیم و از آن طرف منتقد هم نمی توانیم باشیم یعنی 
احساس می کنیم اینها بسیار نازک نارنجی هستند از این رو احتمالا یک حالت 
صبر و انتظار و ارزیابی و نقد پیدا خواهیم کرد یعنی چاره ای جز این نداریم چون 
ممکن است فردا بگویند شما این حرف را زدید و این اشکال به وجود آمد. ارزیابی 
و برداشت من این است که جریان اصلاحات صبر می کند و عجله ای ندارد 
که بخواهد آقای رئیسی را نقد کند چون شرایط کشور ، در حال حاضر بسیار 
حساس است و مسائل افغانستان و مسائل منطقه ای و مسائل برجام وجود دارد 
و ضمن اینکه گاهی اوقات، این نقدها ممکن است بر کمبودهایی که به شدت 
کشور را احاطه کرده است دامن بزند)همانطور که الان مسائل ارز و اقتصاد و تورم 
و .. را می بینید(. لذا شاید جریان اصلاحات، محتاط بودن را در پیش بگیرد و 
مدتی صبوری و ارزیابی کند و بعد نقد کارشناسانه انجام دهد و احتمال دارد 
یک دولت سایه ای را تشکیل دهد چون جریان اصلاحات امکانات و کارشناسان 
برجسته ای از مجلس و استانداران و وزرای سابق دارد، ما ادوار مجلس را داریم که 
عموما اصلاح طلبان اکثریت بودند و تقریبا یکی از اعضای جبهه اصلاحات در 
ادوار مجلس بوده است و از آن طرف دولت  آقای خاتمی و دولت آقای هاشمی و 
دولت آقای مهندس موسوی است که اگر در گذشته هم یک تفاوت هایی داشتند 
ولی به دلیل شرایطی که پیش آمد الان عملا با هم، هم فکری و هم اندیشی در 
مسائل مختلف دارند. به نظر می آید شرایط به گونه ای است که می توانند از منظر 
کارشناسی از موضع یک دولت سایه فعالیت ها را بررسی و نقد و ارزیابی کنند و 
هرکجا کار آقای رئیسی و دولت ایشان مثبت بود آن را تایید کنند و هرکجا اشکالی 
می بینند دوستانه تذکر دهند و اگر لازم شد نقد و بیان کنند تا باعث تعالی افکار 

شوند.

سیدمحمود میرلوحی:

 اصلاح طلبان نمی توانند متحد ومنتقد دولت رئیسی باشند

یک فعال سیاسی اصولگرا، گفت: دولت سیزدهم 
بالا  انتقادات  مقابل  در  را  تحمل خود  آستانه  باید 
جمع آوری  برای  را  مرکزی  که  است  خوب  ببرد، 
انتقادات و اظهارنظرهای کارشناسی توسط صاحب 
نظران در حوزه های مختلف تشکیل بدهند که از 
راهکارهای  و  و دغدغه ها  نظرها  بتوانند  آن  طریق 
پیشنهادی را دریافت و احصاء کرده و به سازمان ها 
و دستگاه های مربوطه منتقل کند و حتی بازخورد 
آشتیانی  واعظ  امیررضا  کنند.   دریافت  هم  را  آن 
فعال سیاسی اصولگرا و عضو شورای مرکزی حزب 
موتلفه اسلامی در گفت وگویی، در پاسخ به سوالی 
پیرامون حاکم شدن سکوت در سپهر سیاسی کشور 
و منفعل شدن جریان های سیاسی بعد از انتخابات 
اخیر ریاست جمهوری، گفت: تجربه نشان داده هر 
دولتی که سرکار آمده نیروهای نزدیک به خودش را 
در مسئولیت های مختلف به کار گمارده و ما کمتر 
دیدیم که دولتی از جناح های مختلف نیروها را برای 
اداره کشور به کار بگیرد. ضمن اینکه در تمام دنیا هم 
رسم بر همین است که وقتی یک جریان سیاسی 
خود  جناح  از  را  کارگزاران  و  وزرا  می شود،  پیروز 
استفاده می کند، اما خوب است که از سایر نیروها 
در جریان های همسو هم استفاده شود. وی ادامه 

داد: منتها در کشور ما چنین چیزی اتفاق نمی افتد، 
به این علت که کسانی که در جناح های سیاسی 
پیروز می شوند، می خواهند کار تشکیلاتی و جریانی 
خودشان را پیش ببرند و بعضا هم مشاهده شده که 
وقتی کسی را از جریان مقابل انتخاب می کنند؛ آن 
فرد یا افراد از نگاه جریانی با موضوع برخورد می کنند 
و به نوعی آنچنان که باید و شاید با دولتی که در آن به 

کار گرفته شده اند، همراهی و همکاری ندارند.
کنشگر سیاسی اصولگرا در خصوص وجود فضای 
تک صدایی در عرصه سیاسی کشور، اظهار داشت: 
در  نمی کنم،  تک صدایی  احساس  خیلی هم  من 
ابتدای دولت های مختلف قبلی هم گروه ها، احزاب 
و کارشناسان نقد خود را وارد می کردند و حتی در 
مواردی به نقدها عمل هم شد. منتها در دولت آقای 
از جانب  و چه  رئیس جمهور  از سوی  روحانی چه 
معاون اول وی همواره با منتقدان برخورد نامناسب 
صورت می گرفت و این را همه اذعان دارند. لذا در 
دولت سیزدهم باید این تجربه تلخ دولت یازدهم و 
دوازدهم که همواره استراتژی شان این بود که تمام 
زیر  را  بود  دولت های گذشته  در  که  دستاوردهایی 
سوال ببرند و نقدهایی را مطرح کنند که خودشان 
هم بدتر از آن را عمل کردند، متوقف و اصلاح شود. 

وی همچنین بیان کرد: اما این موردی که عرض 
دولت  و  بود  آسیب شناسی  عنوان  به  فقط  کردم 
سیزدهم باید آستانه تحمل خود را در مقابل انتقادات 
برای  را  مرکزی  که  است  خوب  چقدر  ببرد.  بالا 
کارشناسی  اظهارنظرهای  و  انتقادات  جمع آوری 
توسط صاحب نظران در حوزه های مختلف تشکیل 
دهند که از طریق آن بتوانند نظرها و دغدغه ها و 
راهکارهای پیشنهادی را دریافت و احصاء کرده و به 
سازمان ها و دستگاه های مربوطه منتقل کند و حتی 

بازخورد آن را هم دریافت کنند.
وی افزود: این می تواند کار ارزشمندی باشد که 
اظهارنظر  مقابل  در  بدهد  نشان  سیزدهم  دولت 

کارشناسان یک نگاه مثبت دارد و نتیجه آن هم این 
خواهد بود که یک اعتماد عمومی ایجاد شود و حتی 
مردم هم از طرق مختلف انتقاد های خود را مطرح 

کرده و به دولت برسانند.
واعظ آشتیانی همچنین در رابطه با عدم فعالیت 
جریان های سیاسی و نقد دولت با آغاز به کار دولت 
سیزدهم، تصریح کرد: علت اینکه اکنون یک مقدار 
سکوت به وجود آمده این است که دولت تازه شروع 
به کار کرده و تنها کمی بیشتر از یک ماه از شروع به 
کار دولت سپری شده است. حتی در جابه جایی 
مسئولانی که احیاناً در مسئولیت های اجرایی خود 
نرسیده  پایان  به  هنوز  فرصت  ندارند،  کار  توانایی 
است. من اطمینان دارم که از ماه های پنجم و ششم 
از  چه  سیاسی  شخصیت های  و  تشکل ها  بعد  به 
موضع انتقاد و چه در موضع دفاع از دولت وارد عرصه 
خواهند شد و شما هم برای شنیدن این نقدها باید 
است؛  اجتناب ناپذیر  این  کنید.  صبر  ماهی   ۶-۵
به این خاطر که در همه دولت ها شش ماه اول به 
این صورت بوده و به عبارتی همه در حال ارزیابی 
دولت هستند و این سکوتی که مشاهده می کنید، 
دارند  بلکه همه  نیست؛  معنای سکوت مطلق  به 
کارهای دولت را ارزیابی و تحلیل می کنند و در ادامه 

وارد فضای اظهارنظر خواهند شد.
وی اظهار داشت: ما هیچ گاه نباید به این سمت 
برویم و بر این باور باشیم که انتقاد را تعطیل کنیم،  
پس باید انتقاد و اظهارنظرهای کارشناسی وجود 
و  نهان  زوایای  و  مختلف  نگاه های  باشد؛  داشته 
پیدا در موضوعات و مشکلات مطرح شود تا بتواند 
راهگشا باشد. اما نقد منصفانه بسیار حائز اهمیت 
است. حالا عده ای هستند که نقد را با انتقام اشتباه 
می گیرند اما درمقابل برخی هم هستند که نقد را 
یک موضوع سازنده قلمداد می کنند و معتقدند این 
نکاتی که مطرح شده می تواند به دولت مستقر کمک 

کند. 

 یک کارشناس مسائل بین الملل گفت: در بعد 
داخلی دولت آقای رئیسی به توافق وین نیاز دارد 
اما فاصله میان دو طرف زیاد و بسیار زیاد است و 
همین امر هم موجب شد در شش دور مذاکرات 
توافقی حاصل نشود؛ لذا من خوشبین نیستم در 
یک ماه و دو ماه قفل مذاکرات بشکند چرا که هر 
دو طرف مسائلی را مطرح کرده اند و هر دو طرف 

هم باید بتوانند از توافق حاصل شده دفاع کنند. 
رحمان قهرمان پور در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ 
ایران  آمادگی  اعلام  به  توجه  با  که  این سوال  به 
برای بازگشت به مذاکرات وین برای احیای برجام 
در  متحده  ایالات  اراده  از  نشانه ای  می توان  آیا 
تحقق احیای توافق هسته ای به ویژه در سخنرانی 
رئیس جمهور این کشور در مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد مشاهده کرد، گفت:  سخنرانی آقای 
تشریح  ملل  سازمان  عمومی  مجمع  در  بایدن 
سیاست هایی بود که در ۹ ماه گذشته به کرات 
اعلام شده و در مجمع عمومی سازمان ملل آن ها 
را به شکلی منسجم تر تکرار کرد. از جنگ تجاری 
با چین، بحث ناتو، اتحادیه اروپا، تغییرات آب و 
هوایی و کووید ۱۹؛ در نتیجه طبیعی بود که بحث 

ایران و برجام بخش کوچکی را در بر بگیرد..  

رئیسی در بعد داخلی به توافق برجام نیاز دارد
این تحلیل گر مسائل بین المللی در پاسخ به این 
سوال که وزیر امور خارجه در گفت وگو با همتایان 
خود و همچنین مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
عدم  و  فرسایشی  مذاکرات  از  اجتناب  از  اروپا 
مذاکره برای مذاکره سخن گفته ، آیا اساسا با توجه 
به فاصله زیاد میان خواست دو طرف که شش دور 
مذاکره را بی نتیجه گذاشته است، روندی کوتاه 
برای حصوصل توافق با واقعیت روی میز مطابقت 
دارد یا خیر، گفت: اظهارات آقای امیرعبداللهیان 
را می توان بیشتر در راستای بیان اراده و خواست 
ایران برای بازگشت به میز مذاکره تفسیر کرد؛ یعنی 

بحث ایشان این است که زمان نباید تلف شود.
وی افزود: در بعد داخلی هم دولت آقای رئیسی 
به چنین توافقی نیاز دارد اما فاصله میان دو طرف 
امر هم موجب  و همین  زیاد است  بسیار  و  زیاد 
شد در شش دور مذاکرات توافقی حاصل نشود؛ 
لذا من خوشبین نیستم در یک ماه و دو ماه قفل 
مذاکرات بشکند؛ چراکه هر دو طرف مسائلی را 
مطرح کرده اند و هر دو طرف هم باید بتوانند از 
توافق حاصل شده دفاع کنند. آقای رئیسی در 
زمان حصول توافق احتمالی باید بتواند نه تنها 
پاسخگوی جریان اصولگرایی باشد که با برجام 
و توافق مخالف هستند بلکه جناح اصلاح طلب 
نیز مسائل را رصد کرده و قطعا انتقاداتی را مطرح 
خواهد کرد. لذا کار دولت سیزدهم هم برخلاف 

آنچه به نظر می رسد آسان نیست.
 کوتاه آمدن ایران در برابر آژانس، الزاما به 

معنای کوتاه آمدن در برابر ۱+۴ نیست
قهرمان پور همچنین در پاسخ به این سوال که در 
سفر مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی شاهد 
نوعی نرمش و عقب نشینی برای ممانعت از مطرح 
شدن موضوع ایران در جلسه شورای حکام بودیم 
آیا امکان دارد این نرمش در خصوص مذاکرات وین 

نیز صورت بگیرد، گفت: موضوع برجام و مذاکرات 
و  آژانس  با  ارتباط  از  بسیار مفصل تر  بحثی  وین 
واقع  در  آژانس  اینکه  ضمن  است؛  فنی  مسائل 
همواره تابع یک اراده سیاسی خارج از مجموعه 
بوده به طوری که آژانس را متغیر وابسته می دانند 
و متغیر مستقل اراده کشورهای اروپایی و آمریکا 

است.
هم   ۲۰۲۰ نوامبر  اجلاس  در  داد:  ادامه  وی 
مساله بازرسی از ۴ سایت مطرح بود که ایران آن را 
پشت سر گذاشت؛ چراکه تهران هم می داند نباید 
وقت خود را صرف جدل با آژانس کند. بنابراین این 
دو مساله را باید از هم تفکیک کنیم به این معنا که 
کوتاه آمدن ایران در برابر آژانس، الزاما به معنای 

کوتاه آمدن در برابر ۱+۴ نیست.
عدم تسلط باقری کنی به زبان انگلیسی، 

مذاکرات طولانی تر می شود
این کارشناس سیاست خارجی در پاسخ به این 
سوال که اگر مذاکرات وین با همان ترکیب پیشین 
یعنی حضور معاون سیاسی وزیر امور خارجه به 
پیدا  ادامه  کشورمان  ارشد  مذاکره کننده  عنوان 
امروز منتقد  تا  باقری کنی که  آقای  کند، اساسا 
جدی توافق هسته ای بوده چگونه می تواند این 
روند را پیش ببرد، گفت: به نظر من دولت آقای 
رئیسی و مشخصا شخص آقای امیرعبداللهیان 
به هر صورت  اما  دارند  را  توافق  به  اراده رسیدن 
آقای باقری کنی مذاکره کننده است و مهم است 
مذاکره کننده به این روند اعتقاد قلبی داشته باشد 
و در مسیر تحقق مذاکره تلاش کند. همچنین 
با توجه به مساله عدم تسلط به زبان انگلیسی، 
مذاکرات طولانی تر می شود و قطعا توان فنی تیم 
قبلی نیز از هر تیمی که در آینده شکل بگیرد، 
بیشتر بوده است و با توجه به افت توان فنی اگر 
تعداد اعضای تیم هم محدود باشد، قطعا مذاکرات 

در یک یا دو دور به نتیجه نخواهد رسید. 

واعظ آشتیانی فعال سیاسی اصولگرا:
 دولت باید آستانه تحمل خود را در مقابل انتقادات بالا ببرد 

قهرمان پور کارشناس مسائل بین الملل: 
در یک یا دو ماه آینده قفل مذاکرات نمی شکند 
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خدای من ! مرا با رحمتت بطلب تا به 
تو برسم و با نعمتت جذبم کن تا به تو 

روی آورم ... .

یکشنبه -چهارم مهرماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5358

الإقبال )طبعة دار الکتب الإسلامیّة( : ص 348

 روز شنبه آیین نواختن زنگ آغاز سال تحصیلی ۱۴۰۱ - ۱۴۰۰ روز شنبه در 
مدارس قم و همچنین به  صورت نمادین در هنرستان ماندگار قدس این استان 

برگزار شد.
در این آیین که بهرام سرمست استاندار قم و احمد امیرآبادی فراهانی نماینده 
قم در مجلس شورای اسلامی حضور داشتند، مدیرکل آموزش و پرورش قم طی 
سخنانی با اشاره به حضور ۲۸۰ هزار دانش آموز در سال تحصیلی جدید در این 
استان، اظهار داشت: برغم شرایط سخت کرونایی در قم نه تنها تعداد دانش آموزان 
بازمانده از تحصیل استان زیاد نشده، بلکه با مدیریت صورت گرفته بیش از ۳۰ 
هزار دانش آموز کلاس اولی در سطح مدارس ثبت نام کردند و از امروز آموزش خود 

را شروع می کنند.
حمید رضا شیخ الاسلام گفت: از امروز به صورت غیرحضوری و در فضای مجازی 
کلاس ها را شروع می کنیم، ولی در روستاها و مناطقی که تعداد دانش آموزان هر 

کلاس کمتر از ۱۵ تَن است، به صورت حضوری آموزش خواهیم داشت.
موضوع  در  دولت  که  تلاش هایی  با  گفت:  قم  پرورش  و  آموزش  مدیرکل 
واکسیناسیون انجام می دهد، دانش آموزان ۱۲ تا ۱۸ سال را در کوتاهترین زمان 

ممکن واکسینه خواهیم کرد، تا با رضایت والدین و همچنین دانش آموزانی که 
تمایل به حضور در کلاس را دارند، بتوانیم فضایی را با رعایت پروتکل های بهداشتی 
برای تشکیل کلاس هایی به تعداد حداکثر ۱۵ تَن مهیا کنیم، و منتظر مصوبه های 

ستادهای استانی و ملی کرونا باشیم.
شیخ الاسلام تصریح کرد: تمام سعی و تلاش ما این است که آموزش حضوری 
را برای دانش آموزان عرضه کنیم، چرا که هیچ روشی نمی تواند جایگزین آموزش 
حضوری باشد. وی ادامه داد: آموزش حضوری باعث نشاط در دانش آموزان شده و 

آسیب های اجتماعی که در درون خانواده ها بوجود آمده را برطرف می کند.
مدیرکل آموزش و پرورش قم تحقق آموزش حضوری را منوط به همکاری والدین 
خواند، و گفت: ما توقع خاصی از اولیا نداریم، اولیا بسیار بزرگ و فهیمی در استان 
داریم، و انتظارمان این است که اولیا از منزل تا ورودی مدرسه آموزش ها را جهت 
رعایت پروتکل ها به دانش آموزان بویژه دانش آموزان ابتدایی ارائه دهند، ما نیز تمام 

تلاش خود را در رعایت پروتکل ها و حتی آموزش خواهیم داشت.
وی بیان کرد: همدلی اولیا با مسئولان و همچنین نظارت دقیق آنها بر رعایت 
پروتکل ها در مدارس می تواند، زمینه توسعه آموزشی را بیش از گذشته فراهم کند.

با حضور استاندار، مسئولان استانی صورت گرفت :

نواخته شدن زنگ آغاز سال تحصیلی در قم

موافقت رهبرمعظم انقلاب با شهید تلقی شدن علی لندی
رهبر معظم انقلاب اسلامی با درخواست رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران مبنی بر در حکم شهید تلقی شدن 
علی لندی نوجوان فداکار ایذه ای موافقت کردند.آقای قاضی زاده هاشمی رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران در 
نامه ای به رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به فداکاری علی لندی که با ایثار و از خودگذشتگی برای نجات جان دو 
تن از هموطنان به دل آتش زد و روز جمعه بر اثر شدت جراحات ناشی از سوختگی جان باخت، درخواست کرد 

که این نوجوان غیور در حکم شهید تلقی شود که حضرت آیت الله خامنه ای با این درخواست موافقت کردند.

 کاهش ۳۹ درصدی بارش ها در سال آبی گذشته
 پرونده سال آبی گذشته در حالی با کاهش ۳۹ درصدی بارش ها نسبت به دوره بلندمدت بسته شد که براساس 
پیش بینی ها در سال آبی جدید نیز بارش ها کمتر از حالت نرمال و حتی زیر نرمال است. گزارش اخیر مرکز ملی 
پایش و هشدار خشکسالی نشان می دهد که مجموع بارش های فصل تابستان که آخرین فصل سال آبی هم 
هست به رقم ۱۳.۷ میلی متر رسید که در مقایسه با بارش های بلندمدت این دوره که ۱۱.۶ میلی متر بارش 
داشته، با رشد ۱۷.۶ درصدی همراه شده و تابستانی تقریبا پربارش محسوب می شود.همین وضعیت بارشی 
سبب شد »قاسم تقی زاده خامسی« معاون امور آب و آبفای وزارت نیرو نسبت به آن واکنش نشان داده و این سال 

را خشک ترین سال آبی نیم قرن اخیر نامگذاری کند.

ماجرای شکایت عراق از ایران چه بود؟
مهدی رشید الحمدانی، وزیر منابع آبی عراق چهارشنبه ۳۱ شهریور / ۲۲ سپتامبر اعلام کرد که درباره حق آبه 
عراق از آب های مشترک با ایران توافقی به دست نیامده و وزارت خارجه عراق قصد دارد به محافل بین المللی 
شکایت ببرد.وی گفت: ما ابزارهای مهمی داریم که برای تأمین حقوق آب خود، می توانیم استفاده کنیم. وزارت 
امور خارجه باید مسئله آب را با ایران بین المللی کند.در مرزهای ایران و عراق ۳۶ رودخانه جریان دارد و اکثر این 
رودخانه ها از کوه های واقع در دو استان ایرانی همجوار با عراق یعنی کرمانشاه و ایلام سرچشمه گرفته و وارد این 
کشور می شوند. فریدون عباسیعضو کمیسیون انرژی مجلس دراین خصوص  گفت: عراق بیش از ایران از ترکیه 
آسیب دیده، اگر ایران اقداماتی در زمینه احداث سد و یا کنترل آب انجام داده مطابق معاهدات بین المللی بوده 

و بر این اساس ما تخلفی نداشته ایم.

ورود ۳۵ هزار دوز واکسن برکت به قم
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: با پیگیری های صورت گرفته عصرروزشنبه ، ۳۵ هزار دوز 
واکسن ایرانی برکت وارد استان قم شد.سیامک محبی افزود: همچنین ۲۰ هزار دوز واکسن سینوفارم هم وارد 
استان شد.دکتر محبی افزود: از فردا ابتدا واکسن به افرادی که موعد دوز دوم آنها رسیده و سپس به  افرادی که 
مشتاق استفاده از واکسن ایرانی دوز اول هستند در مراکز واکسیناسیون قم تزریق خواهد شد.معاون بهداشتی 
دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: همشهریان برای تزریق واکسن ابتدا به سایت salamat.gov.ir مراجعه 

کنند.

سوارکار قمی، نائب قهرمان شد 
سوار کار قمی بر سکوی دوم مسابقات کورس بین المللی گنبد ایستاد.برپایه این گزارش ؛ احمد بالاخان 
سوارکار شهر قنوات که با اسب استیو سیتی در مسابقات بین المللی گنبد حضور داشت، در رقابت های رده 
اسب های ۳ ساله، به عنوان نفر دوم از حط پایان ایستاد و نایب قهرمان این رقابت ها لقب گرفت.مسابقات کورس 

بین المللی گنبد کاوس با شرکت ۸۰ سوارکار و اسب و در سه رده دو ساله، سه ساله و پنج ساله برگزار شد.

مشایی و بقایی کجا هستند؟ 
علی خضریان نماینده مردم تهران و سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ در مطلبی در صفحه توییتر خود مدعی 
ادامه  شاهد  همچنان  زندانیان،  عموم  برای  اجرای  عدالت  پیرامون  متعدد  تذکرات  علی رغم  شد:متاسفانه 
مرخصی های خارج از روال قانونی در مجموعه  قوه قضاییه  برای افرادی همچون  اسفندیار رحیم مشایی  و حمید 

بقایی هستیم که قریب به یک سال است خارج از زندان به سر می برند و کسی پاسخگوی این تبعیض نیست.   

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد:

اجرای نخستین طرح گذرگاه عابر پیاده 
با نمایش تصویری فرش ایرانی 

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از اجرای طرح ابتکاري و نورپردازی 
با طرح فرش ایراني در مسیر کندرو بلوار شهید خداکرم خبر داد.

از  یکی  را  ترافیک در شهر  تغییر شیوه های ساماندهی   ، مسعود طبیبی 
برنامه های شهرداری دانست و اظهار داشت: امروز باید در ساماندهی ترافیک 
علاوه بر کاهش هزینه ها، روش های نوین و خلاقانه را نیز در اجرای پروژه ها بکار 

ببریم تا در کنار نظم جذابیت بصری نیز ایجاد شود.
وی از برنامه های شهرداری قم برای ساماندهی مسیر باند کندرو بلوار شهید 
خداکرم در حدفاصل پل شهید دستغیب تا مجموعه سرای ایرانی با روش 
خلاقانه ای خبر داد و اظهار داشت: این مسیر به عنوان یکی از مسیرهای پرتردد 
در شهر قم نیازمند ساماندهی است و در چند سال گذشته با مشکلاتی روبه رو 

بوده که در حال رفع آن هستیم.
وی از اجرای نورپردازی با طرح فرش در هر دو مسیر رفت وبرگشت خبر داد و 
گفت: در کل مسیر سواره به عرض گذرگاه عابر پیاده نورپردازی با طرح فرش 

اجرا شده و امنیت عابران در مسیر کندرو به صورت ویژه تأمین می شود.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ارتفاع حداقل سازه دروازه ای مسیر را 
۵.۵ متر اعلام و ابراز کرد: سازه دروازه ای مسیر طوری طراحی شده است که هم 

اتوبوس و هم تریلی با حداقل ارتفاع ۵.۵ متر امکان تردد داشته باشند.
وی به استفاده از تصاویر نقش های مهم فرش ایرانی در گالری ویدئو اشاره و 
مطرح کرد: پیشنهاد شده طرح نقش های مهم فرش ایرانی را در گالری ویدئو 
به صورت تک و دو تصویری داشته باشیم و اسم طرح مانند “طرح ماهی تبریز”، 

“طرح نوری قم”، “طرح صیرفیان اصفهان” را در گوشه آن بنویسیم.
طبیبی ادامه داد: نصب سازه از سوی همکاران واحد فنی و ترجیحاً به شکل 
دکوراتیو و با رعایت ملاحظات فنی و ایمنی انجام شده و باید سامانه تحت شبکه 

عمل کرده تا از راه دور و مرکز مدیریت ترافیک شهرداری قابل کنترل باشد.
وی نحوه اجرای زیرساخت های مخابراتی سازه را تشریح کرد: زیرساخت 
مخابراتی سامانه از طریق زیرساخت شهرداری و با شبکه پشتیبان شرکت 

مخابرات اجرا شده و تصاویر ویدئویی با چراغ عابر هماهنگ خواهد بود.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم با تأکید بر حفظ ایمنی سازه و 
حفظ حریم مناسب جاده خاطرنشان کرد: سازه به علت نیاز به تهویه مناسب 
و همچنین جهت جلوگیری از نفوذ باران و گردوخاک بایستی به صورت خاص 

و تخصصی طراحی می شود.
  

عضو شورای اسلامی شهر قم :

بخشی از بودجه طرح های عمرانی 
باید صرف زیباسازی پروژه شود

عمرانی  هزینه های  از  بخشی  باید  گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
طرح های مصوب شهرداری صرف امور زیباسازی شهری شود و اموری مانند 
نورپردازی و نقاشی در اجرای پروژه های شهری تبدیل به مصوبه قانونی شورای 

اسلامی شهر قم شود.
ماشاالله سعادتمند در حاشیه بازدید از سازمان زیباسازی شهرداری قم اظهار 
داشت: با وجودی اینکه حدود یک دهه از تأسیس سازمان زیباسازی شهرداری 
قم می گذرد، اما اقدامات مطلوب و قابل توجهی توسط این سازمان در سطح 

شهر ایجادشده است.
به گفته وی اقدامات سازمان زیباسازی شهرداری قم در زمینه نورپردازی ها، 
دیوارنوشته ها و تابلوهای ویژه شهدا، جلوه های میدانی معابر، سیما و منظر 

شهری، سردیس شهدا و غیره قابل توجه است.
شهرداری  زیباسازی  سازمان  شد:  یادآور  قم  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
قم به رغم مشکلاتی که در زمینه بودجه و مباحث درآمدی دارد ولی اقدامات 

مطلوبی در موضوعات سیما و منظر شهری انجام داده است.
وی با بیان اینکه اقدامات انجام شده سازمان زیباسازی شهرداری قم در رابطه 
با فرهنگ ایثار و شهادت مانند دیوارنوشته ها، المان های شهدا، تابلو نوشته های 
شهدا و سایر طرح ها عملیاتی شده محل تقدیر و قدردانی دارد، گفت: شهرداری 
و شورای اسلامی شهر قم باید توجه ویژه تری به سازمان زیباسازی داشته باشند 

تا اقدامات این سازمان با روند مطلوب تری دنبال شود.
سعادتمند ابراز کرد: باید بخشی از هزینه های عمرانی طرح های مصوب 
و  نورپردازی  مانند  اموری  و  شود  شهری  زیباسازی  امور  صرف  شهرداری 
نقاشی در اجرای پروژه های شهری تبدیل به مصوبه قانونی شورای اسلامی 
شهر قم شود. وی خاطرنشان کرد: بدلیل عدم توجه ویژه به مبحث زیباسازی 
و نورپردازی، بسیاری از پروژه های عمرانی و تفریحی شهرداری قم موردتوجه 
شهروندان قرار نمی گیرد. عضو شورای اسلامی شهر قم اضافه کرد: در شورای 
اسلامی شهر قم باید تلاش کنیم تا این سازمان به جایگاه واقعی خود برسد و از 

ظرفیت هنرمندان بومی و ملی به نحوه شایسته ای استفاده گردد.
 

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم خبرداد:

نقاشی ۲ هزار مترمربع از دیوارهای مدارس 
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از نقاشی بیش از ۲ هزار مترمربع 
از دیواره های مدارس شهر قم همزمان با آغاز سال تحصیلي در سطح مناطق 

هشتگانه خبر داد.
سیدمحمد موسوی منش با اشاره به آماده سازی فضای شهر برای آغاز سال 
تحصیلی جدید، از نقاشی، رنگ آمیزی و متناسب سازی چهره شهر مقدس قم 

برای استقبال از ماه مهر خبر داد.
وی اضافه کرد: سازمان زیباسازی شهرداری قم با نقاشی درب ها و دیوارهای 
مدارس تلاش می کند تا محیط آن را برای درس و زندگی شاداب تر کند تا در 

صورت بازگشایی مدارس، فضایی جذاب برای دانش آموزان مهیا باشد.
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم ادامه داد: به مناسبت آغاز سال 
تحصیلی جدید، تعمیرات و نصب المان های ماه مهر نیز در سطح مناطق 
هشت گانه شهر مقدس قم در حال انجام است. به گفته وی، ۱۰ المان مناسبتی 
ماه مهر همزمان با آغاز سال تحصیلی جدید دانش آموزان و استقبال از ماه مهر 
توسط سازمان زیباسازی شهرداری قم نصب شده است. موسوی منش تصریح 
کرد: برای زیباسازی و ایجاد شور و نشاط ابتدای سال تحصیلی طرح نقاشی 
دیواری بر روی مدارس سطح شهر در ۲هزار مترمربع نیز به همت این سازمان 

در حال اجراست.

مدیرعامل سازمان مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم اعلام کرد:

تمدید دفترچه تاکسیرانی منوط به 
تزریق واکسن

مدیرعامل سازمان مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: به زودی دفترچه 
تاکسیرانی تنها به شرط داشتن کارت واکسن تمدید می شود.

علی نیک با تأکید بر لزوم واکسیناسیون رانندگان تاکسی اظهار داشت: 
خوشبختانه با پیگیری هایی که انجام شده رانندگان تاکسی می توانند به مراکز 

بهداشت مراجعه کرده و واکسن دریافت کنند.
وی از مصوبه جدید سازمان مدیریت بر تاکسیرانی، برای الزامی شدن کارت 
این  با تصویب  و گفت:  داد  تاکسیرانی خبر  تمدید دفترچه  واکسن هنگام 
مصوبه، به زودی تمدید دفترچه های تاکسی داران تنها با داشتن کارت واکسن 
تمدید می شود. مدیرعامل سازمان مدیریت بر تاکسیرانی شهرداری قم این 
شرط را برای سرویس های مدارس نیز لازم و حتمی دانست و افزود: در صورت 
بازگشایی مدارس، تنها رانندگانی می توانند تحت پوشش شرکت های سرویس 
مدارس فعالیت کنند که دارای کارت واکسن باشند. وی ادامه داد: در حال 
حاضر رانندگانی که واکسن می زنند برچسب مخصوصی به شیشه تاکسی آن ها 
نصب شده و شهروندان می توانند از سلامت راننده اطمینان حاصل کرده و 

بدون نگرانی از تاکسی در سفرهای درون شهری استفاده کنند.

معاون اجرایی تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

پلمپ دفتر خدمات گردشگری و مسافرتی 
معاون اجرایی تعزیرات حکومتی استان قم گفت: دفتر شرکت خدمات گردشگری و مسافرتی در قم که 

بدون مجوز و به صورت واسطه ای اقدام به فروش بلیط پروازهای عتبات عالیات می کرد پلمپ شد.
نیرومند با بیان اینکه در پی اخبار رسیده مبنی بر اینکه مسافران عتبات عالیات پس از خرید بلیط در 
فرودگاه امام معطل و سرگردان شده اند گفت: این موضوع در دستور کار قرار گرفت و با هماهنگی دادستان 
دفتر خدمات گردشگری و مسافرتی متخلف شناسایی وشد ومدیر آن دستگیر شد.  نیرومند افزود: پس از 
گزارش معطلی مسافران در فرودگاه و انجام تحقیقات اولیه دفتر متخلف شناسایی و مشخص شد بدون مجوز 
بند الف سازمان هواپیمایی، فاقد مجوز فروش بلیط هواپیما بوده و به صورت واسطه ای اقدام به فروش ۳۰۰ 
قطعه بلیط کرده که مشکلاتی را برای زائران عتبات عالیات به وجود آورده است. وی با اشاره به اینکه تعدادی 
از زوار با پرواز جایگزین عازم عتبات عالیات شدند افزود: همچنین با پیگیری های انجام شده وجوه تعدادی 
از مسافران نیز مسترد شد و این دفتر تا صدور حکم نهایی پلمپ می شود. معاون اجرایی تعزیرات حکومتی 
استان قم گفت : از هموطنانی که قصد سفر به عتبات عالیات دارند می خواهیم که بلیط هواپیما را از دفاتر 

معتبر و مجاز تهیه کنند و از خرید بلیط به صورت واسطه ای خودداری کنند.
 

 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

1۹ نفر بر اثر کرونا در قم جان باختند
 رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت منتهی به سوم مهرماه ۱۴۰۰، ۱۹ نفر بر اثر ابتلا به 
ویروس کرونا در این استان جان خود را از دست دادند.  به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم 
پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین وضعیت کووید ۱۹ در قم، افزود: در ۲۴ ساعت منتهی به سوم 
مهرماه ۱۴۰۰، ۷۸ بیمار با علائم ابتلا به ویروس کرونا در بیمارستان های این استان پذیرش شدند. وی اضافه 
کرد: از این تعداد، ۶۰ نفر بستری و ۴۷ نفر از افراد مبتلا به کرونا که در روزهای گذشته بستری شده بودند، 
ترخیص شدند. وی ادامه داد: در حال حاضر ۵۹۸ بیمار مبتلا به ویروس کرونا در این استان بستری هستند 
که ۱۹۱ نفرشان بدحال می باشند. قدیر بیان کرد: در ۲۴ ساعت منتهی به سوم مهرماه ۱۴۰۰، یک هزار و 
۱۷۵ تست تشخیص کرونا از شهروندان گرفته شده که ۱۸۴ مورد مثبت بوده است. وی خاطرنشان کرد: 
تاکنون ۶۸۰ هزار و ۸۴ دُز واکسن کرونا به شهروندان قمی تزریق شده است. وضعیت کرونایی قم که از ۲۳ 
تیرماه امسال در وضعیت قرمز از نظر شیوع کرونا قرار گرفته بود، براساس رنگ بندی اپلیکیشن ماسک، از 

بیستم شهریورماه جاری وارد مناطق پرخطر و نارنجی کرونایی شده  است.
  

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف ۲۴ دستگاه وسیله نقلیه مسروقه 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۱۲ دستگاه خودرو و ۱۲ دستگاه موتورسیکلت مسروقه در 
این استان خبرداد.  سرهنگ بهادر اسماعیلی گفت: در ۴۸ ساعت گذشته با تلاش بی وقفه مأموران انتظامی 
استان قم، ۱۲ دستگاه انواع خودرو و ۱۲ دستگاه موتورسیکلت مسروقه کشف شد. وی افزود: با پی گیری های 
مستمر و انجام اقدامات اطلاعاتی و نیز اخذ استعلامات از سامانه های پلیس ۱۰ دستگاه خودرو پراید، یک 
دستگاه نیسان، یک دستگاه کامیونت و ۱۲ دستگاه موتورسیکلت شناسایی، کشف و به مالباختگان تحویل 
شد. جانشین فرمانده انتظامی استان بر اهتمام پلیس در کشف وسایل مسروقه و دستگیری سارقان و همچنین 

استمرار طرح های ارتقاء امنیت اجتماعی در راستای جلب رضایت مردم و تحقق امنیت پایدار تاکید کرد.
 

 سخنگوی آتش نشانی قم خبرداد:

مرگ کارگر پرورش استخر ماهی بر اثر غرق شدگی
سخنگوی سازمان آتش نشانی قم از فوت یک کارگر در استخر پرورش ماهی بر اثر غرق شدگی در شهر 
قنوات قم خبر داد.   حمید کریمی اظهار داشت: عصر روز شنبه حادثه غرق شدگی در استخر پرورش ماهی 
منجر به فوت یک نفر از کارگران این مجموعه تولیدی شد. سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری قم با اشاره به اعزام سریع تیم نجات بلافاصله پس از تماس تلفنی، افزود: متوفی جوانی ۳۵ ساله 
و از اتباع افغانستانی مقیم قم می باشد. وی یادآور شد: تیم امداد و نجات سازمان آتشنشانی شهر قم جهت 

خارج کردن فرد غرق شده به محل این استخر پرورش ماهی اعزام گردید.
 

رییس اداره محیط زیست کهک خبرداد:

تخریب کمین گاه شکارچیان در منطقه شکار ممنوع کهک 
 رییس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان کهک استان قم گفت: ماموران اجرایی این اداره حین گشت 
زنی در ارتفاعات منطقه وشنوه، یک کمین گاه)کوخه( متعلق به شکارچیان غیرمجاز در این بخش را کشف 
و تخریب کردند.  سجاد پارسامهر در این زمینه افزود: متاسفانه با توجه به محدودیت منابع آبی طبیعی در 
منطقه، افرادی با استقرار و کمین در اطراف منابع آبی کوچک منطقه، اقدام به کشتار بی رحمانه حیوانات 
تشنه می کنند. وی اضافه کرد: محیط بانان بر اساس تکلیف قانونی خود به صورت شبانه روزی در منطقه گشت 

زنی کرده و متخلفان را تحت پیگرد قانونی قرار می دهند. بخش کهک در ۳۰ کیلومتری استان قم قرار دارد.

طرح: سجاد جعفری

 زنگ خطر "سقوط سواد" نسل آینده ایران!

 استاندار قم با تاکید بر اهمیت سلامت دانش آموزان، گفت: در کنار سلامت دانش 
آموزان استان که موضوعی بسیار مهم است، دنبال ارتقاء کیفیت آموزش و استمرار 

آموزش های حضوری نیز هستیم، و در کوتاه مدت به این هدف خواهیم رسید.
بهرام سرمست روز شنبه در آیین شروع سال تحصیلی ۱۴۰۱ - ۱۴۰۰ در هنرستان 
ماندگار قدس قم با اشاره به اینکه در دوران کرونا از طریق ارائه نرم افزارهایی مانند شاد 
مشکل های آموزشی دانش آموزان تا حدودی جبران شد، اظهار داشت: چون آموزش 

حضوری 
ضروری است، دنبال شرایطی هستیم که این امکان را فراهم کنیم، و برای این منظور 

نیز تاکید شده که در اِعمال و رعایت پروتکل ها نهایت دقت صورت گیرد.
وی با بیان اینکه توسعه امر واکسیناسیون به صورت عمومی و گسترده و با جدیت در 
استان دنبال می شود، یادآور شد: شرط سِنی از شرایط واکسیناسیون حذف شده و همه 

اقشار بالای ۱۷ سال جامعه می توانند واکسن دریافت کنند.
وی اضافه کرد: زمینه واکسینه کردن فرزندانمان هم برای آموزش حضوری فراهم 

شده است.
سرمست همچنین در ادامه خاطرنشان کرد: امروز کار آموزش در سطح استان آغاز 
می شود، ولی شیوه آن غیرحضوری است، تمام تلاش ها بر این است، آموزش حضوری 
را هر چه سریع تر آغاز کنیم، و با انجام واکسیناسیون، خانواده ها و والدین فرزندان خود را 

با خیال راحت به کلاس درس بفرستند.
وی افزود: در کنار بحث سلامت دانش آموزان که بسیار اهمیت دارد، دنبال ارتقاء 
کیفیت آموزش و استمرار آموزش های حضوری نیز هستیم و این ها هدف هایی است که 

در کوتاه مدت به آنها خواهیم رسید.
سرمست اهمیت مهارت محوری و کاربردی بودن آموزش های دانش آموزان را مورد 
توجه قرار داد و گفت: فرزندان ما که آینده سازان این کشور هستند، باید با آموزش هایی 

که دریافت می کنند، توانمندی و مهارت لازم را برای پیشرفت این مملکت کسب کنند.
 واکسیناسیون کرونا در قم تا پایان هفته به حد مطلوب می رسد

 استاندار قم همچنین  روز شنبه در پایان جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا که به صورت 
ویدیو کنفرانس در آن شرکت کرده بود، در گفت و گو با خبرنگاران در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه واکسیناسیون ۷۰ درصدی در قم چه زمانی محقق می شود، اظهار 
داشت: فکر می کنم که تا پایان این هفته برای جمعیتی که اعلام شده به حد مطلوب 

برسیم.
وی همچنین در پاسخ به سوالی مبنی بر تمهیدهای پیش بینی شده در قم برای 
مقابله با واکسن هراسی، گفت: واکسن هراسی یک موضوع عمومی است و ربطی به 

قم و یا یک شهر خاص ندارد، در کل دنیا جریان های مخالف واکسن وجود دارند، و در 
سطح کشور نیز هستند، و در قم هم طبیعتا به لحاظ وجود جریان های فکری و گروهی، 
می تواند موضوعیت داشته باشد، ولی میانگین واکسیناسیونی که در قم صورت گرفته 

از میانگین کشوری بالاتر است و این نشان می دهد که استقبال مردم زیاد بوده است.
سرمست افزود: در شورای اطلاع رسانی استان سعی شده که مردم به شیوه های 
اقناعی تشویق شوند و واکسن دریافت کنند، ما شرایط سِنی تزریق واکسن را حذف 
کردیم، و در حال حاضر نیز به سراغ گروه هایی که ناتوان هستند، و امکان حضور در 
مراکز تجمیعی واکسیناسیون را ندارند، می رویم و حتی به صورت سیار تیم هایی را فعال 

کردیم که بتوانند برای جامعه هدف حداکثر پوشش را ایجاد کنند.
استاندار قم تصریح کرد: من خیلی این جریان های مخالف واکسیناسیون را جدی 
نمی بینم، چون مردم سلامتی خود را دوست دارند و به آن بها می دهند و در کلیت کار، 

مردم به این موضوع اقبال دارند.
وی افزود: ما مراکز تجمیعی واکسیناسیون را در استان گسترش دادیم، و از نظر 
تخصیص واکسن نیز پیگیری های لازم صورت می گیرد، واکسن در دنیا یک امر شناخته 
شده و علمی است، اگر تعدادی معدود بخواهند تبلیغات منفی کنند، مردم آنها را پس 

می زنند.
 استاندار قم با اشاره به کسب و کارهایی که از بحران کرونا آسیب دیده تصریح کرد: 
در زمینه اقتصادی مجوز جا به جایی در تبصره قانون بودجه برای مقابله با خسارت های 
ناشی از کرونا صادر شد و به موجب آن ثبت نام وام ودیعه مسکن و تسهیلات کرونایی و 
حمایت از کسب و کارهای آسیب دیده تا پایان آذرماه ثبت نام جدید آن تمدید و تا پایان 

بهمن ماه نیز فرصت بهره گیری از تسهیلات مصوب شده است. 

استاندار قم در آیین شروع سال تحصیلی:

آموزش های حضوری در کوتاهترین زمان تحقق می یابد

مدیرکل مدیریت بحران استان قم از منوط شدن 
ارائه برخی خدمات به انجام واکسیناسیون علیه 
بیماری کرونا سخن گفت و از همه دستگاه های 
استان خواست تا پیشنهادهای خود را در این باره 

به ستاد استانی مبارزه با کرونا ارائه دهند.
محسن اروجی با بیان این که با شروع فصل پاییز، 
احتمال برخی بارش ها در استان وجود دارد بیان 
کرد: دستورالعمل های احتیاطی در این زمینه به 
دستگاه های مختلف ارسال شده و باید در دستور 

کار باشد.
ستاد  مصوبات  برخی  پیگیری  به  سپس  وی 
استانی مبارزه با کرونا توجه داد و گفت: یکی از 

این مصوبات درباره ضرورت ارائه گزارش از سوی 
پوشش  درباره  استان  نهادهای  و  ها  دستگاه 
واکسیناسیون در جامعه هدف خود بود که تاکنون 
۲۳ دستگاه در این باره گزارش های خود را ارائه 
کرده اند. اروجی با اشاره به این که مقرر شده تا 
ارائه برخی خدمات به مردم منوط به تزریق واکسن 
کرونا شود خاطر نشان کرد: یکی از پیشنهادها آن 
است که استفاده از استخرها و باشگاه های ورزشی 
منوط به تزریق دو دوز واکسن کرونا شود و البته 

پیشنهادهای دیگری هم در این زمینه وجود دارد.
وی بر این اساس از همه نهادها و دستگاه های 
پیشنهادهای  تر  تا هرچه سریع  استان خواست 

خود را در این زمینه به ستاد استانی مبارزه با کرونا 
ارائه دهند تا بررسی نهایی درباره آن ها انجام شود.

حال  عین  در  استان  بحران  مدیریت  مدیرکل 
شد  یادآور  استان  اسلامی  تبلیغات  سازمان  به 
دستورالعمل ها درباره برگزاری عزاداری ها در دهه 
ابلاغ  دستورالعمل های  ماه صفر، همان  پایانی 
شده قبلی است و از این رو، برنامه های عزاداری 

باید بر همان اساس برگزار شود.
وی در تشریح این نکته یادآور شد: مراسم های 
آن  ضمن  شود،  برپا  باز  فضای  در  باید  عزاداری 
که دسته روی و برپایی ایستگاه های صلواتی هم 

همچنان ممنوع است.

مدیرکل مدیریت بحران استان قم :

ارائه برخی خدمات منوط به واکسیناسیون کرونا شده است

 مدیرکل راه و شهرسازی قم گفت: مراحل ثبت نام 
نوسازی  تسهیلات  میلیونی  وام ۲۰۰  دریافت  برای 
مسکن در بافت فرسوده این استان غیرحضوری است.

کلانشهر  در  افزود:  زمینه  این  در  صبوری  حسن 
قم تسهیلات نوسازی مسکن در بافت فرسوده برای 
نوین  فناوری  از  استفاده  بدون  احداثی  پروژه های 
واحد،  هر  ازای  به  حقوقی  و  حقیقی  اشخاص  برای 
۱۲۰میلیون تومان با سود ۹ درصد، ۵۰ میلیون با سود 
۱۸ درصد و۳۰ میلیون با سود ۱۶ درصد اوراق و در 
مجموع ۲۰۰ میلیون تومان است. وی اضافه کرد: برای 

اشخاص حقیقی و حقوقی نیز سقف تسهیلات اعطایی 
در صورت استفاده از فناوری های نوین ساخت تا ۲۷۰ 
میلیون تومان برای کلانشهر قم به صورت ۱۲۰ میلیون 
تومان با سود ۱۸ درصد ، ۸۰ میلیون تومان با سود ۱۸ 
درصد و۷۰ میلیون تومان با سود ۱۶ درصد اوراق است. 
وی ادامه داد: شهروندان می توانند با مراجعه به سامانه 
تسهیلات بهسازی و نوسازی بافت های فرسوده ناکارآمد 
شهری به نشانی http://facility.udrc.ir  مراحل ثبت 
ملک خود را طی کنند. صبوری بیان کرد: استعلام برای 
تشخیص موقعیت ملک در بافت فرسوده با استفاده 

از کد جام و یا کد پستی از طریق سایت مذکور انجام 
می شود و در مرحله بعدی متقاضی باید تلفن همراه 
خود را در سامانه ثبت کند؛ در ادامه نیز متقاضی ضمن 
تکمیل فرآیند ثبت نام خود، از طریق سامانه کد ره گیری 
دریافت می کند. وی خاطرنشان کرد: با کامل کردن 
ثبت نام، پس از یک هفته پیامک به متقاضی ارسال 
می شود و او برای دریافت تسهیلات باید به بانک مراجعه 
کند. وی تاکید کرد: همه مراحل ثبت نام سامانه بدون 
مراجعه حضوری و به صورت برخط و از طریق اینترنت 

قابل انجام و پیگیری است.

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

ثبت نام وام تسهیلات نوسازی مسکن غیرحضوری است


